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ACTA DEL CONSELL PLENARI 
 

Identificació de la sessió  
Núm.: 5 
Data: 16 de novembre de 2017 
Caràcter: ordinari 
Horari: de les 19.00 h a les 23.48 h  
Lloc: Sala de Plens Ernest Lluch,  
a la seu del Districte de Ciutat Vella 
 
Assistents  
 
Presidenta del Consell  
Mercè Homs i Molist (GMDemòcrata)  
 
Vicepresidenta del Consell 
M. José Arteaga Muñoz (GMPSC) 
 
Regidora del Districte  
Gala Pin Ferrando (GMBComú-E)  
 
Regidors/res adscrits/tes 
Koldo Blanco Uzquiano (GMCs) 
 
Consellers i conselleres  
Eva Alfama i Guillén (GMDBComú-E) 
Ferran Caymel Ubia (GMDBComú-E) 
Santiago Ibarra Oriol (GMDBComú-E) 
Natalia Martínez Rodríguez (GMDBComú-E)  
Jordi Rabassa i Massons (GMDBComú-E) 
Albert Sancho Doldan (GMDBComú-E) 
Ade Boyle Álvarez (GMDBComú-E) 
Jordi Rabassa i Massons (GMDBComú-E) 
César Martínez López (GMDDemòcrata) 
Marc Rodés i Salanqueda (GMDDemòcrata)  
M. José Chacón i Salvador (GMDDemòcrata) 
Oriol Casabella Troncoso (GMDPSC-CP)  
M. Josep López Samper (GMDERC-AM)  
Marc Borràs i Batalla (GMDERC-AM)  
Julia Barea Sánchez (GMDCs)  
Elisabeth Jiménez Cara (GMDPP)  
Joan Suqué Puig-Serra (GMDCUP-PA) 
 
Secretària del Consell  
Yolanda Hernández i Darnés 
 
Gerent  
Mònica Mateos Guerrero 
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Ordre del dia 

A) Aprovació de l’acta corresponent a la sessió ordinària del 6 de juliol de 2017 
 

B) PART INFORMATIVA  
 

1. Despatx d’ofici 
 

2. Donar compte del nomenament de la consellera Sra. Adelina Boyle i 
Álvarez i del cessament de la consellera Sra. Llum Ventura i Gil 

 
3. Modificacions de cartipàs 

 
4. Informe de la regidora  

5. Informe sobre la situació actual de la problemàtica i actuació al voltant 
de les drogues al Raval 

6. Informar dels preus públics 2018 del Districte 

7. Mesures de govern: 

- Mesura de baixos de protecció oficial (BPO) 

C) PART DECISÒRIA 

1. Aprovació inicial de la modificació de la declaració de l’àrea de conservació i 
rehabilitació als carrers d’en Robador i Sant Ramon a Ciutat Vella per a 
l’ampliació de les finques subjectes als drets de tanteig i retracte 

2. Aprovació inicial de la modificació del Pla especial de protecció del patrimoni 
arquitectònic, històric i artístic, al districte de Ciutat Vella, per a incorporar el 
patrimoni industrial del Raval (fàbriques i cases fàbrica) 

3. Aprovació inicial del Pla especial urbanístic d’ordenació de les activitats de 
pública concurrència, comerços alimentaris, serveis turístics i altres activitats al 
districte de Ciutat Vella (Pla d’usos de Ciutat Vella)  

4. Modificació del Pla general metropolità a les finques núm. 13b-17 del carrer 
Sant Pere Més Alt, núm. 2-8 del carrer Amadeu Vives i núm. 1 del carrer Ciutat, 
per deixar sense efecte l’IMPGM aprovada definitivament al mateix àmbit el 2 
de juliol de 2009 

5. Ponència de Nomenclàtor: canvi de denominació de la plaça d’Antonio López 
per la de plaça de les Bullangues. 
 
 

D) PART D’IMPULS I CONTROL 

a) Proposicions 
 

1. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Cs per a 
instar el Govern del Districte de Ciutat Vella a: 

 
• Presentar un informe al proper plenari en el qual s’inclogui una relació 

completa dels habitatges, locals i equipaments ocupats de manera 
il·legal on consti la següent informació: data d’ocupació, actuacions per 
part de l’Ajuntament de Barcelona, ja sigui de titularitat pública o 
privada, i la titularitat de l’espai. 
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• Treballar en col·laboració amb els veïns, cossos de seguretat i serveis 
socials per desallotjar de manera immediata les ocupacions il·legals de 
grups delinqüencials i antisistema i atendre adequadament les famílies 
vulnerables. 

 
2. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal PP 
perquè, en relació amb el narcotràfic instal·lat al Raval, es creï una 
comissió de treball transversal de serveis públics municipals incloent els 
cossos de seguretat, representants veïnals i dels partits polítics amb 
representació en aquest plenari, que es creï de forma immediata i que es 
reuneixi setmanalment i al territori afectat. 

 
3. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal CUP 
Capgirem perquè els plens de Districte, audiències públiques i la resta 
d’esdeveniments amb l’expectativa real de recollir les inquietuds del veïnat 
se celebrin a peu de carrer o plaça, allí on el veïnat acordi que podem ser 
més necessàries a l’hora de servir-lo. 
 
4. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC-
AM perquè el Govern municipal estudiï la fórmula més adient per contribuir 
a resoldre la delicada situació que estan patint les entitats socials de la 
ciutat degut a l’aplicació de l’article 155 aprovat al Senat espanyol amb els 
vots del PP, Ciutadans i PSC/PSOE. 

 
5. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal 

Demòcrata per: 
 

• Exigir la llibertat del vicepresident Oriol Junqueras, els consellers 
Joaquim Forn, Jordi Turull, Josep Rull, Dolors Bassa, Meritxell Borràs, 
Carles Mundó i Raül Romeva, així com també de Jordi Cuixart i Jordi 
Sànchez, presidents d’Òmnium Cultural i l’ANC. 
• Reconèixer el Govern de la Generalitat de Catalunya sorgit de les 
eleccions del 27 de setembre de 2015 com a l’únic govern legítim i 
legitimat pels ciutadans de Catalunya. 
• Portar a terme accions en els equipaments i espais municipals del 
Districte de Ciutat Vella que visualitzin la protesta ciutadana contra els 
empresonaments dels líders catalans i representants de la societat civil, 
procedint a col·locar llaços de color groc en llocs visibles i il·luminar de 
groc façanes públiques. 
 

b) Precs 
 
6. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Cs perquè es 

presenti un informe amb les llistes d’espera dels diferents serveis que 
ofereix l’Ajuntament, dos vegades a l’any, a la Comissió Consultiva del 
Benestar, Acció Social i Ciutadania. En concret l’informe ha de detallar 
les llistes d’espera dels serveis socials, els serveis dels CAP i CUAP, la 
llista d’espera de la Mesa d’Emergència Social, entre d’altres. 

 
7. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal del PP perquè 

s’elabori un informe sobre la situació real de la convivència i el civisme a 
la plaça de les Caramelles i s’estableixi un pla de vigilància amb 
presència de Guàrdia Urbana en les hores més conflictives i durant el 
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temps suficient per erradicar els comportaments problemàtics que 
podrien estar arrelant a la plaça. 

 
8. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal PP perquè: 

 
• Es recuperi el dispositiu de Mossos d’Esquadra que va servir per 
desallotjar la zona de venda ambulant il·legal a la zona portuària de 
la Barceloneta.  
• S’ampliï a la resta de zones afectades de la Barceloneta: passeig 
Marítim i passeig Joan de Borbó. 
• S’estableixi de forma indefinida. 
• S’elabori un pla de dinamització comercial per a la Barceloneta que 
defensi i ajudi el comerç legal i que contempli un pla de comunicació 
on es desincentivi la compra al top manta. 

 
9. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal d’ERC-AM 

perquè el Govern municipal insti el Patronat Municipal de l’Habitatge a 
certificar l’adequació de les mesures de prevenció i seguretat en matèria 
d’incendis de l’edifici del carrer del Doctor Aiguader, 15-17, amb la major 
celeritat possible. 

 
10. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal d’ERC-AM 

perquè el Govern municipal exigeixi a les autoritats de l’Estat la retirada 
immediata del desplegament repressor format pels cossos de la Guàrdia 
Civil i la Policia Nacional que des de fa setmanes es troben instal·lats a 
la nostra ciutat. 

  
11. Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Demòcrata 

perquè el Govern del Districte incrementi la presència de la Guàrdia 
Urbana a la zona del carrer de l’Om i valori destinar-hi una patrulla fixa 
com a altres punts del districte, i traslladi a la DGAIA la situació dels 
menors que viuen en aquest carrer. 

 
c) Preguntes 

 
12. Pregunta al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal de Cs 

referent a quines mesures ha pres l’Ajuntament per desallotjar la finca 
ocupada per grups antisistema al carrer d’en Robador, 43.  

 
13. Pregunta al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal CUP 

Capgirem sobre quin va ser el capteniment del Districte a l’hora de 
posar centres de votació a disposició i respecte el paper de la Guàrdia 
Urbana. Contradiuen els acords presos en la institució de l’Ajuntament 
de Barcelona, els càrrecs del Govern municipal que fan declaracions en 
contra?  

 
14. Pregunta al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal 

Demòcrata sobre quines mesures està duent a terme el Govern del 
Districte per erradicar el fenomen de la venda ambulant il·legal al barri 
de la Barceloneta i els seus entorns, i si té previst posar en marxa algun 
pla per revitalitzar el comerç i compensar els comerciants de la 
Barceloneta que aquest estiu han tingut pèrdues pel descontrol de la 
venda ambulant il·legal a tocar dels seus negocis. 
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E) DECLARACIONS INSTITUCIONALS 

 
- Declaració institucional a proposta del Grup Municipal de Barcelona en 
Comú: 

El diumenge 1 d’octubre la ciutat de Barcelona va viure una situació 
excepcional per la convocatòria d’un referèndum per part de la Generalitat de 
Catalunya. En el transcurs de les mobilitzacions ciutadanes, de caràcter 
pacífic i no-violent, es van produir tota una sèrie d’intervencions per part de la 
Guàrdia Civil i de la Policia Nacional que van provocar centenars de ferits. 

El Consell Municipal del Districte de Ciutat Vella acorda:  

1. Condemnar l’actuació desproporcionada i violenta de la Guàrdia Civil i la 
Policia Nacional, que va provocar que hi haguessin més de 300 persones 
ferides a la ciutat de Barcelona i més de 840 en el conjunt de Catalunya. 

2. Mostrar tota la solidaritat del Consell Plenari cap a les persones ferides 
de tot el país i la ciutat, amb un record especial per a les persones que 
van ser ferides a les escoles del Districte: l’Escola Mediterrània, l’Institut 
Pau Claris i l’Escola Pia de Sant Antoni. 

3. Reiterar la voluntat expressada pel Govern municipal de facilitar i garantir 
a tota la ciutadania el suport i acompanyament necessaris contra la 
vulneració dels seus drets civils i polítics. I garantir l’assistència 
psicosocial a aquelles persones afectades que la puguin necessitar. 

4. Donar suport a la iniciativa del Govern de personar-se com a acusació 
popular en aquells casos més greus de violació dels drets fonamentals. 

5. Exigir a l’Estat el rescabalament econòmic pels danys materials que es 
van produir durant les intervencions, tant a les persones individuals com 
als equipaments públics i privats, i reconèixer públicament els danys 
psicològics i morals que es van provocar a tantes persones arreu del 
país. 

6. Reprovar el Govern de l’Estat i, molt particularment, el president Mariano 
Rajoy, i exigir-ne la dimissió com a màxim responsable polític de 
l’estratègia de confrontació i de repressió violenta de les mobilitzacions 
pacífiques de la ciutadania de Catalunya i per la seva incapacitat 
manifesta i falta de voluntat per a resoldre políticament els conflictes de 
caire polític. 

7. Finalment, instar les institucions a negociar una sortida política a la 
situació actual que reconegui les justes i legítimes aspiracions de la 
immensa majoria del poble de Catalunya. 

Desenvolupament de la sessió 

La presidenta saluda els assistents i obre la sessió. 

A) Aprovació de l’acta corresponent a la sessió ordinària del 6 de juliol de 2017 

S’aprova l’acta de la sessió anterior. 



6 

B) Part informativa 

1. Despatx d’ofici 

La presidenta constata que tots els grups han rebut el despatx d’ofici i que no volen 
fer cap comentari respecte a això.  

2. Donar compte del nomenament de la consellera Sra. Adelina Boyle i Álvarez i 
del cessament de la consellera Sra. Llum Ventura i Gil 

La presidenta informa del nomenament de la consellera senyora Adelina Boyle i 
Álvarez, a qui dona la benvinguda i desitja molta sort, i del cessament de la senyora 
Llum Ventura i Gil. 

3. Modificacions de cartipàs 

La presidenta dona la paraula al Govern. 

El Sr. Jordi Rabassa i Massons 

Bona tarda. En aquest cartipàs, a més a més de la incorporació de l’Ade Boyle com a 
consellera per Barcelona en Comú, també hi ha hagut la incorporació d’un consell 
d’equipaments nou, que no hi era, que és el Consell d’Equipaments de Centres Cívics. 
I posteriorment també hi ha una modificació en la Comissió de Govern, de la qual han 
sortit els dos consellers del PSC i, doncs, serà només una comissió de govern 
integrada per Barcelona en Comú. 

La presidenta pregunta si algun grup hi vol afegir alguna consideració i comprova que 
cap grup vol intervenir.  

2. Informe de la regidora 

La presidenta dona la paraula a la regidora. 

La regidora 

Bona tarda. Bona tarda a un plenari que, malauradament, s’hauria d’haver celebrat fa 
ja més d’un mes. 

Començar aquest plenari informant d’una notícia que ja coneixeran, que és la sortida 
del Grup Socialista del Govern. I des d’aquí sí que aprofitar l’oportunitat per donar les 
gràcies als companys Maria José i Oriol per la feina feta aquest any llarg. Desitjar 
també que continuem col·laborant. Agrair també la feina feta i el treball conjunt que 
hem fet amb els regidors de govern del PSC. Com saben, vam fer una consulta com a 
organització, per una qüestió també de radicalitat democràtica, que va tenir com a 
resultat que les bases de Barcelona en Comú hagin decidit el trencament del pacte pel 
suport del Partit Socialista català i espanyol a l’article 155. 

Aquest plenari, de fet, es celebra després d’un estiu que ha sigut molt complex –
entrarem després en tota la problemàtica que té a veure amb la venda de drogues; té 
un punt específic i, per tant, no hi entraré ara–, però també és un estiu on hem patit un 
dels pitjors escenaris que pot patir una ciutat, que és un atemptat terrorista, a més al 
cor de la nostra ciutat, a la Rambla, amb quinze víctimes mortals i amb més de cent 
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ferits, l’últim d’ells fa dues setmanes que va sortir de l’hospital. Aquí sí que posar de 
relleu que, dins de la tragèdia, la part positiva va ser la reacció tant dels treballadors i 
treballadores de la Rambla, dels comerciants en el moment, in situ, de voler ajudar i 
voler donar cabuda i cobertura a tota la gent que en aquell moment es trobava a la 
Rambla, als serveis municipals, als cossos de seguretat –tant Guàrdia Urbana com 
Mossos d’Esquadra–, aquesta resposta que ha tingut la ciutat de Barcelona.  

Nosaltres, com a Ajuntament, hem intentat estar a l’alçada, no només en els moments 
posteriors, on es va habilitar un servei d’atenció psicològica, i també s’ha treballat a les 
escoles, sinó que posteriorment també hem habilitat un servei de seguiment, perquè, 
tot i que vivim temps molt intensos i molt complexos, fa només tres mesos de 
l’atemptat, i, per tant, les conseqüències aquells que van viure l’atemptat les continuen 
patint i continuen tenint seqüeles, i també com a ciutat és una ferida que encara tenim 
oberta. 

És també un plenari que es celebra després d’uns mesos molt convulsos, a nivell de 
política estatal i nacional, després de l’intent de celebració d’un referèndum per exercir 
un dret bàsic i fonamental, com és el dret a decidir, amb una intervenció de les forces 
de seguretat de l’Estat absolutament desmesurada, desproporcional i incomprensible 
en un estat de dret, d’una intervenció de la Generalitat, de l’aplicació de l’article 155, 
sent així que estem patint el pitjor atac a l’autogovern de les institucions catalanes dels 
últims quaranta anys. A més a més, també aquí vam patir aquesta intervenció de les 
forces de seguretat de l’Estat a les escoles del districte. De fet, vam compartir escoles 
amb consellers que estan aquí presents, i van patir també aquesta repressió amb els 
nostres veïns i veïnes. 

I, per tant, és un plenari que no es dona en unes circumstàncies habituals. Per això 
també s’ha posposat la celebració del plenari en diverses ocasions i s’han posposat 
també els òrgans de participació per les diferents anomalies i pels diferents 
esdeveniments que han anat succeint, com ara tenir el Govern legítim a la presó. 

Dit això, començo amb el que és la rendició de comptes directament del Districte.  

Començo per la part de drets socials. Com saben, l’habitatge és un dels eixos centrals 
per a aquest Govern. Hem atès, en matèria de desnonaments, 709 persones en el que 
va d’any, moltes d’elles són menors. S’han aturat més de 200 desnonaments en el que 
portem d’any. 

En l’àmbit de la salut, destacar sobretot la reestructuració dels equipaments sanitaris 
amb el trasllat de la sala de venipunció del nou CAS de Baluard a la zona de 
Peracamps. 

En l’àmbit de l’educació, posar de relleu els tallers per a les habilitats parentals que 
s’han posat en marxa i els cursos de català a l’estiu, en què van participar més de 
quaranta alumnes dels diferents instituts de Ciutat Vella. 

En l’àmbit del desenvolupament econòmic, anunciar-los que la web del Pla de 
desenvolupament econòmic ja està activa. I, per tant, de totes les actuacions poden 
anar fent un seguiment allà. Es va presentar l’estudi de comerç pakistanès, justament 
perquè tenim un ampli sector de comerciants d’origen divers que desconeixem, com a 
Administració pública, i que per poder fer millors polítiques públiques i millor 
dinamització comercial ens semblava que era crucial conèixer-los. Llavors, hem fet 
aquest estudi –que està també penjat a la web–, que va acompanyat de la posada en 
marxa de la dinamització en diverses llengües comercials per poder arribar a 
col·lectius amb els quals ara mateix no es tenia gaire contacte com a Administració. 
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També s’ha posat en marxa l’Oficina de Drets Laborals. Com saben, els drets laborals 
han anat patint retallades en els últims anys. La precarietat és un eix transversal en 
moltes situacions laborals i, per tant, aquesta Oficina de Drets Laborals que s’ha posat 
en marxa conjuntament amb els sindicats Comissions i UGT, i que està situada a la 
plaça Salvador Seguí, el que vol és donar un acompanyament, recopilar casos i poder 
fer també assessorament col·lectiu en matèria de drets laborals als diferents veïns i 
veïnes del districte. 

També s’ha posat en marxa un nou programa per a l’assessorament a comerços i 
establiments, que consisteix a oferir dotze hores d’assessorament in situ, en el mateix 
establiment, personalitzat, individualitzat, en més de vint establiments del districte. I 
s’ha posat en marxa el Centre de Recursos promogut per Ítaka, que bàsicament és un 
espai que aglutina diferents recursos, com ara infraestructures que poden fer servir 
diferents entitats al districte, per poder mancomunar esforços tant econòmics com de 
material. 

Pel que fa a les obres, continuen en curs les obres de la plaça Folch i Torres i de Sots-
tinent Navarro. En breu començaran les obres de la plaça Hilari Salvadó a la 
Barceloneta, després del procés que es va fer també amb els veïns i amb la comunitat 
educativa. La gran notícia és l’adjudicació del concurs de la Rambla, que va guanyar 
l’UTE Km-ZERO, a la qual es demana dins del marc del Pla especial d’ordenació de la 
Rambla també que elabori estratègies d’intervenció a la Rambla tenint present totes 
les problemàtiques i tots els reptes que té la Rambla de Barcelona per acabar en un 
avantprojecte d’intervenció urbanística. 

I –després hi entrarem també– s’ha aprovat inicialment la modificació del Pla general 
metropolità per restablir el que era l’àmbit de l’Hotel del Palau de la Música, que és un 
dels grans casos de corrupció que hem tingut a la nostra ciutat. 

En l’àmbit de la seguretat, comentar que hi ha hagut un increment d’un 10% de les 
trucades; que s’han duplicat les denúncies fetes per beure a l’espai públic i per 
realitzar necessitats fisiològiques a l’espai públic; que Guàrdia Urbana ha realitzat un 
15% més d’inspeccions que en l’any anterior –estem parlant de més de mil 
inspeccions. 

I en l’àmbit de la mobilitat, anunciar també que s’ha iniciat el procés d’elaboració del 
Pla de mobilitat del Districte, que, de fet, són temàtiques que van sortint reiteradament 
als òrgans de participació; i que tenen tot disponible a la web de Decidim.barcelona. 

Per acabar, en el Pla de barris ressaltar que s’han incorporat els perfils professionals 
per donar suport als centres educatius que estan dins del marc del Pla de barris. 

I en l’àmbit econòmic, i vinculat amb el Pla de barris, s’ha començat la formació per fer 
obres de rehabilitació amb persones en atur en obres que s’han de dur a terme al 
districte. 

Finalment, felicitar també els veïns i veïnes que han portat a terme i que han 
aconseguit tirar endavant les festes majors del Raval, del Gòtic i de la Barceloneta. 

I amb això acabo. I ja després els responc. 

La presidenta passa la paraula al Grup de Ciutadans. 



DISTRICTE DE CIUTAT VELLA     AJUNTAMENT DE BARCELONA 

 

 9 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Gracias, presidenta. Primero de todo, ya que aún no habíamos tenido ningún Pleno, 
me gustaría dedicar unos segundos a recordar a todas y cada una de las personas 
que murieron o resultaron heridas el terrible 17 de agosto. Uno y cada uno de nuestros 
segundos que pasamos y paseamos por la Rambla no podemos dejar de recordar 
esos momentos. De hecho, estoy segura que muchos de los que estamos aquí 
presentes nos paramos en cada sitio donde al día siguiente del atentado se crearon 
los altares. Pero eso no nos ha impedido pasear por esa maravillosa y majestuosa 
Rambla, aunque actualmente sigue habiendo vecinos que no paseen por ella. 

Después me gustaría darle la bienvenida a la nueva consellera de Barcelona en 
Comú, Adelina, y creo que te espera un gran trabajo en este distrito. Y también me 
sabe mal que no esté Llum, pero decirle que ha sido un honor trabajar con ella y 
desearle este nuevo viaje que emprende y esta nueva aventura. 

Bienvenidos todos al plenario de noviembre del 2017, un Pleno que debería haberse 
hecho, como ha dicho la regidora, en octubre y que el equipo de Gobierno, junto a casi 
todos los partidos de la oposición, decidieron suspender. Desde Ciudadanos nos 
opusimos a suspender la actividad municipal. El Ayuntamiento ni puede ni debe ser 
utilizado como herramienta para paralizarlo todo, sobre todo todas aquellas 
actividades que sobrepasan las competencias propias del Ayuntamiento. Desde hace 
meses la actividad municipal está en suspenso. ¿Se imaginan ustedes que no pagaran 
sus impuestos o que no fueran a trabajar? ¿Verdad que es inhóspito dejar de hacer 
eso porque siempre te vendrá alguien que te dirá que pagues y que trabajes? Pues, 
este equipo de Gobierno, que no del funcionariado –repito, no del funcionariado–, que 
si no fuera por ellos este Distrito no funcionaría, ha decidido, el Gobierno, suspender 
reuniones, posponer consells y suspender plenos. Vamos, que tenemos una suerte en 
Ciutat Vella que como regidora de gobierno tengamos a la máxima responsable de 
Participación. Viva la participación. 

Ahora, centrándonos un poco más en el informe, que creemos que cada vez es un 
copia y pega del anterior, actualizando datos e introduciendo alguna cosa para 
contentar a la oposición, nos siguen sorprendiendo todos aquellos datos que aparecen 
en el informe –de vivienda, de seguridad y otros tantos temas que creo que son 
importantes para este distrito. Es sorprendente uno de los datos que creo que es 
importante, que son las 82 soluciones propias de los casos de desahucio que se 
producen día a día en nuestro distrito; de las 132 soluciones definitivas, solo 82 han 
sido soluciones propias de los afectados. 

También nos sorprende cómo es posible que, teniendo esta situación tan grave en el 
distrito, junto a Nou Barris y a Sants, no tengamos un plan de vivienda específico para 
el distrito. No sabemos y no somos capaces de entender por qué un ayuntamiento que 
dijo en campaña que pararía desahucios no cree en planes específicos de vivienda. 
Sí, conocemos todas las dificultades que ello conlleva, conocemos perfectamente los 
programas que se hacen, y son insuficientes. Siempre se lo hemos dicho, que en 
temas de vivienda ahí nos encontrarán. 

Todos conocemos personas que desgraciadamente han perdido su hogar, esos 
vecinos, amigos, conocidos que pierden sus casas, que pierden sus hogares, que 
pierden sus proyectos de vida. Se sobreponen a la situación, pero las administraciones 
debemos ayudarles y echarles una mano. Sabemos que actualmente tenemos una 
Oficina de Vivienda, pero necesita recursos, recursos que son imprescindibles y 
necesarios para el correcto funcionamiento. 
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Otro tema que también nos preocupa de vivienda es la contundencia con la que se 
hacen las cosas. A lo largo de este Pleno hablaremos de ocupaciones, de fenómenos 
como los narcopisos, que se extienden no solo en el barrio del Raval, sino en los otros 
barrios, incluso en otros distritos de la ciudad. 

También es importante tener en cuenta el comercio. ¿Han hecho ya el plan para 
fomentar el comercio en la campaña de Navidad? ¿Quién realizará el proyecto del 
Área de Promoción Económica Urbana (APEU) que han pedido desde Born Comerç?, 
porque ahora han roto el pacto con el PSC y no sabemos quién liderará este proyecto. 
¿Han realizado ya las reuniones con los ejes comerciales después de romper con el 
Partido Socialista, que aún hoy sigue actuando como Gobierno? 

Ahora también se acerca el periodo de Navidad, y aparte de un plan de comercio 
también debemos tener medidas de seguridad concretas y reales que ayuden a los 
ciudadanos a sentirse seguros. No podemos olvidar que estos días en la Rambla, la 
Catedral, Portal del Ángel y otras tantas calles, paseos y plazas habrá muchas 
personas, y después de los atentados de la Rambla los ciudadanos necesitan esa 
seguridad, necesitan pasear por las calles sin tener miedo, sin tener angustia. Aún hay 
vecinos que no pasean por sitios donde haya mucha gente. 

Este informe de la regidora nos explica medidas que van a realizar sobre 
sobreocupación de las calles. ¿Qué medidas van a realizar? Más adelante, un punto 
del Pleno es el Plan de usos. ¿Creen ustedes que con este nuevo Plan de usos se 
resolverán los problemas de sobreocupación? De hecho, ayer, leyendo la prensa, 
encontré una noticia que decía que quieren realizar en el Moll de la Fusta un 
merendero. ¿De verdad un merendero es necesario en el Moll de la Fusta? ¿Es 
normal que pongamos barbacoas en un sitio tan bonito como este y que puede acabar 
siendo un despropósito? Creo que es importante que estas medidas que afectan al 
distrito sean capaces de explicarse en los plenos de Distrito. 

Ahora, como siempre hago, le hago un conjunto de peticiones, que en muchas 
ocasiones le hago y le seguiré haciendo. Y espero que en algún momento, antes de 
que acabe la legislatura, lleguen a buen puerto. 

Me gustaría pedirles que nos hagan un pequeño informe de todas las inversiones que 
se han realizado este año, cuáles se han ejecutado y cuáles no, y qué previsiones 
tienen hacia los años que les quedan en la legislatura. 

También me gustaría pedirles, tal y como he hecho en varios plenos, que los carteles 
donde se promocionan los actos del Distrito se hagan también en castellano, siendo la 
primera lengua más hablada de Barcelona, según la encuesta municipal del 
Ayuntamiento que presentaron ustedes hace pocas semanas. 

También pedirles que me respondan a las preguntas que les hago por escrito, 
preguntas que hace varios meses que presenté y todavía hoy sigo esperando 
respuesta. De hecho, hay muchas que, si me las respondieran por escrito, no las haría 
en el Pleno. 

También pedirles que el ascensor de la parada de metro de Barceloneta no tarde 
mucho en arreglarse, ya que ayer a un compañero le dijeron que estaría fuera de 
servicio. 

Y espero las respuestas para poder seguir. 

La presidenta agraeix la intervenció i dona la paraula al Partit Popular. 
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La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Buenas tardes a todos. Para empezar, dar la bienvenida a Adelina Boyle; espero que 
tenga un año y medio que le queda aquí, en este mandato, satisfactorio y que trabaje 
mucho y bien por Ciutat Vella. 

Señora Pin, lleva usted en esa silla como regidora dos años y medio. Le queda a usted 
de mandato un año y medio. Quitando el cambio de horario nocturno del camión de la 
limpieza de la plaza George Orwell –que, por cierto, conste en acta que la felicito–, 
todo lo demás lamento decir que o está por hacer o es un problema por resolver, o es 
un problema por resolver que aún es mayor de lo que era cuando usted llegó, o es un 
problema nuevo que ha creado usted y que también es bastante gordo. 

Nuestros barrios están cada vez peor. La desidia lo abarca todo: la economía, la 
limpieza, la seguridad, el civismo, el futuro. En la Barceloneta, y en todo el distrito, los 
veranos siguen siendo terribles. Los pisos turísticos ilegales siguen donde están, 
provocando las mismas molestias a los vecinos a los que dice usted que protege para 
que no se vayan del barrio. Les está echando usted, señora regidora. 

El top manta no deja de crecer. Este verano ya se colocaba en el mismísimo paseo 
Juan de Borbón, delante de los restaurantes, sin que nadie les dijese nada. Eso sí, ha 
ido usted sin ningún tipo de duda a cerrar las terrazas que no molestaban a nadie y 
que mantenían a personas ganándose la vida para poder mantener a sus familias. 

Los agentes cívicos han vuelto a intentar ser un sucedáneo de la Guardia Urbana, que 
por supuesto no lo han conseguido. Otro verano en el que ustedes hacen lo que les da 
la gana, a pesar de los vecinos, incluso de los vecinos que les han votado a ustedes. 

Los ancianos que malviven en las residencias que denunciaron los familiares, que 
denunciaron las entidades del barrio, que denunció todo el mundo, que denuncié yo en 
este Distrito, en este Pleno, hace tantos meses, siguen estando mal, pero ustedes por 
ellos no mueven ni un dedo. Muchas excusas, muchas reclamaciones por carta, pero 
no mueven ni un dedo. Siguen ahí pasándolo mal. 

En julio de 2015 fue usted nombrada regidora de este distrito, un distrito complicado, 
un distrito donde el equilibrio es muy difícil, un distrito donde es especialmente 
importante el cumplimiento de las ordenanzas, la seguridad, los servicios públicos y 
sociales, y el mimo a las entidades vecinales y comerciales, que como puede verse en 
este Pleno, y en audiencias públicas y en consejos de barrio, han desaparecido de los 
órganos de participación de este distrito. Toda una pena que se puede apuntar usted 
en su haber. 

Ese mismo verano decidió usted que en el Raval, en la zona de Robador, no tenía que 
haber Guardia Urbana, tenía que desaparecer la vigilancia, y aquel verano fue horrible 
para una zona ya castigada por bastantes temas. Los vecinos de Robador, como es 
lógico, se pusieron en pie de guerra. Pasaron un verano horrible, venían aquí, a los 
plenos, a quejarse, a audiencias públicas, a consejos de barrio, trayendo incluso a sus 
hijos, a los que no podían bajar al parque, a los que no podían pasear por la calle, y 
aún todavía no pueden. 

Decía usted que los vecinos eran expulsados del barrio –y lo sigue diciendo– por el 
capitalismo, el turismo y la especulación inmobiliaria. Y yo le decía –y le sigo diciendo– 
que lo que les expulsa era y es la prostitución en la calle, con todo lo que ello conlleva 
–las drogas, la inseguridad–, y que no hubiese en el barrio suficientes equipamientos y 
pisos para familias. Y así es. Lo que expulsa a una familia con niños de Robador es el 
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ambiente de drogas, peleas, prostitución que se vive en sus calles y en sus parques 
infantiles. Lo que les expulsa es tener de vecinos a meublés, a pisos con ocupas y 
narcopisos; tener que aguantar amenazas violentas por defender su barrio, porque su 
alcaldesa no lo hace por ellos. Está usted expulsando a los vecinos del Raval a una 
velocidad de vértigo. Y lo está haciendo por su desidia para tomar decisiones en el 
momento y en la forma adecuados, por su cabezonería por defender a ciertos 
colectivos en contra de los vecinos. A los vecinos de Robador no les ha hecho ni una 
sola concesión de todo lo que le han pedido, ni una sola. ¿De verdad cree usted que lo 
que le convenía al Raval, a Robador, era que un edificio público destinado a vivienda 
fuese ilegalmente ocupado? Sinceramente, lo que le conviene al Raval es un cambio 
de color político en el Ayuntamiento. Bueno, al Raval, al Gótico, al Casc Antic, a la 
Barceloneta y a toda la ciudad. 

El tejido comercial de nuestros barrios, el sector restaurador y la hostelería también lo 
están pasando realmente mal. No solo están sufriendo las consecuencias de la 
inestabilidad política y económica a la que un Govern irresponsable, apoyado por la 
alcaldesa Colau –o no, según el día–, nos ha abocado a todos los catalanes. Un 
exgovern, el de la estelada, que es normal y humano que se defienda, pero es que 
hasta ellos mismos están reconociendo que aquello fue simbólico, que fue una locura, 
que era un imposible, que no estaban preparados, que hay que buscar y seguir 
buscando un encaje dentro de España. Hay que tener cuajo para hacer estas 
declaraciones después del lío que han montado. Hay que tener mucho cuajo para 
decirle esto a tantas y tantas personas que les han seguido ciegamente y de buena fe. 

Los negocios de nuestro distrito lo están pasando mal también por usted, por sus 
políticas en contra del turismo, que al final frenan al turismo de calidad, pero no al 
turismo masivo de borrachera, que es lo que crea las molestias a los vecinos; por su 
moratoria congelando la actividad económica más importante de nuestro distrito. ¿Ha 
hecho usted un estudio sobre el número de personas en Ciutat Vella que trabajan en 
estos sectores? ¿Sabe cuántas personas se pueden ir al paro? Supongo que alguna 
idea tendrá. 

Solo espero que vea usted la luz y actúe usted y su equipo en consecuencia, porque el 
Plan de usos que quiere usted aprobar, por ejemplo, es otro mazazo sobre el tejido 
económico de Ciutat Vella. Hace unos plenos ya lo dije: otra Ciutat Vella es posible. 
Supongo y espero que muchas personas lo vean como lo estamos viendo tantos a los 
que ya no nos acompleja votar opciones que sabemos lo que hay que tener para 
solucionar los problemas: voluntad y experiencia para hacerlo. 

Muchas gracias. 

La presidenta agraeix la intervenció i dona la paraula a la CUP. 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

Gràcies. També, benvinguda, i agrair molt a la Llum la feina feta. 

També ens agradaria valorar aquest mandat fins ara, al Districte. Ens hauria agradat 
molt més –i ho diem honestament– valorar-ho positivament o tenir aspectes per valorar 
positivament, encara que fos una miqueta, però no trobem una manera de fer-ho. 
Abans que arribéssiu a llocs decisius o com a mínim operatius de la institució, dèieu 
compartir una sèrie de mínims en l’autoorganització popular i teníeu tot d’intencions 
declarades en aquest sentit. Doncs, bé, passats més de dos anys, cap ni una 
d’aquestes reclamacions que us van fer sentir suficientment còmodes o legitimats per 
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presentar-vos a les eleccions s’han acostat a una millora o ni tan sols a un intent seriós 
de millora. 

Continuem tenint tota aquella sèrie de problemàtiques greus, que són exactament les 
que teníem quan vau arribar a la institució. No s’han desenquistat, no se’ls ha plantat 
cara de manera efectiva, que és actuant amb decisió. I és una negligència molt greu, si 
ens parem a pensar que elles, les problemàtiques, sí que han seguit apoderant-se 
amb decisió. Ha crescut tot allò que vau dir que veníeu a combatre, o tot allò que vam 
dir que veníem a combatre tothom, en aquesta institució, si voleu. Parlem del dret a 
l’habitatge, de desnonaments, de gentrificació, parlem de turisme, de medi ambient, de 
malestar laboral, de cessions al mercat. Parlem, en definitiva, de les veïnes del 
districte com el centre de les polítiques d’equitat, de millora de la qualitat de vida o de 
la igualtat social, polítiques que s’haurien d’haver implementat i que, just al contrari, 
han anat enrere. 

En el tema que més urgència ens reclama, per ser una pandèmia a Ciutat Vella, que 
és la gentrificació, el buidatge de veïnat, hem anat enrere. Aquesta especulació 
forassenyada amb el lloguer té una causa estructural: les polítiques d’habitatge 
inexistents o deficients. No s’ha posat al centre d’accions decidides. Potser s’augmenti 
el parc públic de vivenda, cosa que és facilíssima, si tenim en compte com ho van 
deixar la gent amb qui cogoverneu, amb qui cogovernàveu fins avui. 

També destacar que les «vivendes» de cessió en ús es van fer sense un pla de 
viabilitat econòmica i a partir del filtre academicista, primer, i podria haver-hi un filtre 
econòmic ara que deixés més gent a fora. 

En qüestió de desnonaments, s’han fet algunes passetes endavant, com la creació del 
Servei d’Intervenció en la Pèrdua d’Habitatge i Ocupació (SIPHO), però s’han fet 
moltíssimes passes enrere. 

Hi ha més buidatge veïnal que mai, en forma de desnonament visible i invisible, que és 
importantíssim. No s’ha confrontat el mercat per manca de decisió política; perdíem 
població quan vau entrar a la institució i encara n’estem perdent més ara que hi sou. 

Es diu que Barcelona és la ciutat amb més desnonaments per impagament de lloguer 
d’Europa. Suposo que no en podem estar gens orgullosos aquí. Tenim dos dels barris 
que lideren el trist rànquing dels barris amb més desnonaments de la ciutat. 

Posar límits al turisme, tampoc. La inèrcia de mercantilitzar-ho tot continua més viva 
que mai, i turistitzant l’economia hem acabat en el punt de mira del mercat immobiliari 
mundial. En aquest mandat, el preu del lloguer per metre quadrat ha assolit els preus 
més cars de la ciutat. El Pla especial urbanístic d’allotjaments turístics (PEUAT) no ha 
aconseguit fer decréixer el sector turístic, sinó que l’oferta augmenta. I la darrera 
Setmana Santa, quan l’autoorganització veïnal va fer un plànol de la situació d’Airbnb, 
es deia que batíem un altre rècord en «vivendes» destinades a lloguer efímer. Hi ha 
una anècdota respecte d’aquest plànol, que quan les persones que l’havien 
confeccionat el van socialitzar diverses persones ens vam adonar que teníem un 
aparthotel al costat de casa, o a sota de casa, i que no era d’Airbnb, perquè hi ha 
moltíssimes més empreses molt més llestes que nosaltres que, quan se li ha començat 
a plantar cara a Airbnb, s’han inventat unes altres fórmules i funcionen perfectament a 
tot rendiment. 

També recordar que si molta gent no pot pagar aquests lloguers també és per la 
situació de monocultiu turístic que imposa uns preus a les necessitats bàsiques que 
van minvant la capacitat adquisitiva del veïnat. 
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Avui hi havia una cosa insultant –insultant– a La Vanguardia. El gremi hoteler exigia a 
l’Administració que doblés el pressupost en promoció turística. És insultant això. Per 
què li hem de fer promoció als hotelers i no a la gent que ven coliflors o a la gent que 
arregla rentadores? Estem destinant milions d’euros a fer-los promoció turística. 
Aquesta és una autolesió que ens estem fent, i no podem combatre Airbnb i fer 
promoció turística, perquè no la combatem així. 

També vau assegurar que teníeu la voluntat de derogar l’Ordenança del civisme, 
regular el treball sexual, desprivatitzar l’espai públic, municipalitzar l’aigua..., tot de 
coses que no han passat. 

Sempre que hem preguntat al Govern o l’hem convidat a emprendre algun tipus 
d’acció, ens ha al·legat una sèrie de límits, que són sobretot els legals i competencials, 
i ens disgusten vivament, perquè no és que ens creguem..., és que sabem que, si 
aquest Govern deixa de creure en aquests límits petitíssims que s’autoimposa, trobarà 
no només la complicitat del nostre grup, sinó de moltíssimes veïnes pressionades cap 
a la precarietat i fins a la misèria, i que tenen una necessitat vital de trencar aquests 
límits d’acció. 

Només a tall d’exemple, algú vol construir una bocana per portar més creuers a Ciutat 
Vella. Bé, doncs, si això és legal, també és legal els informes que parlen de la 
contaminació de l’aire i també és legal posar-hi impediments sense treva. I la bocana 
només n’és un exemple. 

Sembla que plantar cara no forma part de la cultura política d’aquesta institució. 
Sembla que hem assumit els límits clàssics d’una legalitat creada per privilegiar la 
propietat. Som la institució de sempre, som la gestió de la misèria. Suposo que us 
n’adoneu. Mercantilitzant-ho tot estem consolidant l’anticiutat, la marca lucrativa, amb 
una privatització de l’espai públic que genera molt mala convivència, amb precarització 
laboral generalitzada. L’hostaleria o el sector turístic, que és una tendència quasi 
absoluta, ens presenta els índexs més alts en malestar laboral. Qui compleix en 
aquest districte –i això ho sabem tothom– la legalitat de contractes i drets laborals és 
una excepció raríssima, molt rara. I, de fet, bé, a la Mercè de fa dos anys, abans de 
ser conseller jo, vaig treballar en una empresa per concessió de l’Ajuntament de 
Barcelona. Ho vaig fer en negre tretze dies, ho vaig denunciar informalment, no a 
vosaltres en concret, a algunes companyes vostres que se n’encarregaven. A la Mercè 
d’aquest any he tornat a passar per allà i tots els treballadors que estaven allà estaven 
exactament igual. No espereu que denunciïn ells, perquè han de demanar feina a 
aquesta mateixa gent que no els fa contractes, però són concessions vostres. Hauríeu 
de tenir una sensibilitat especial, em sembla. No sé si heu sigut mai cambrers, no és 
fàcil. No és fàcil molt a la llarga. 

I en síntesi: manca de voluntat per tocar el mercat, que és precisament qui expulsa la 
gent, i els llocs que són el nostre hàbitat natural. Aquesta ciutat cada cop és més ciutat 
i menys marca. Rècord de desnonaments per impagament de lloguer, rècord 
d’aparthotels que no cotitzen, rècord de preu de metre quadrat de lloguer, rècord de 
visites turístiques: tot això en el vostre mandat. Per no parlar de l’estigmatització de 
la... Bé, mira, la metàfora que se m’acudeix és que som unes persones en una 
banyera que va augmentant de temperatura; tranquil·lament un dia estarem bullint i no 
ens n’haurem adonat. 

I per ser propositius, i acabar: intervenció pública directa per a la transformació del 
model socioeconòmic. Això es concreta en serveis públics forts i en unes 
municipalitzacions esteses al conjunt dels contractes externalitzats. No només 
internalització, sinó també municipalització. És central municipalitzar la indústria del 
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turisme, i no hem vist ni un sol pas en aquest sentit. Mentre aquesta ciutat estigui 
integrada i sotmesa als especuladors, és necessitat tocar el mercat. Feu-ho i amb molt 
de gust us acompanyarem. 

I la nostra reflexió és que..., bé, també perquè sou una gent d’esquerres i el vostre 
deure és defensar el veïnat davant del mercat. Em sembla que ho sabeu això, no us 
ho haig de recordar jo, que no soc ningú per recordar-vos-ho. Però nosaltres estarem 
al carrer. Creiem molt més en el carrer que en aquesta institució. És allà on es 
guanyen les coses. Us demanem que no ens confronteu allà, si us plau. 

Gràcies. 

La presidenta agraeix la intervenció i dona la paraula a Esquerra Republicana. 

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

Moltes gràcies, presidenta. Primer de tot, també donar la benvinguda a l’Adelina, i 
reconèixer el gran treball que va fer la Llum. 

Fa massa mesos que no celebrem uns consells plenaris del Districte, fa massa mesos 
que no podem desenvolupar la nostra activitat amb normalitat, fa massa mesos que el 
Partit Popular, el Partit Socialista i Ciutadans intenteu rebentar-nos la democràcia 
empresonant aquells dissidents polítics que planten cara al vostre replegament 
reaccionari. 

Durant aquests mesos, han passat massa fets dolorosos perquè res torni a ser igual. 
Ciutat Vella és un encreuament de barris, de comunitats i de gent d’orígens diversos, 
de pensaments i d’opinions diverses, els quals configurem tots plegats aquesta 
magnífica ciutat que és Barcelona i que aquests darrers mesos ho ha hagut d’acreditar 
sobradament. 

És per això que vull començar fent un reconeixement públic a la nostra ciutadania, per 
agrair els milers de gestos solidaris d’un veïnat que ha sabut fer front a la barbàrie, fer 
front als atacs perpetrats contra els nostres valors més preuats, aquells que ens 
configuren com a societat: la llibertat, la democràcia, la convivència. 

El 17 d’agost ho vam acreditar. Vam patir un atac terrorista terrible i enmig del dolor 
vam excel·lir com a societat. Guàrdia Urbana de Barcelona, cos de Mossos 
d’Esquadra, serveis d’emergències, comerciants de la Rambla, veïns de Ciutat Vella i 
de tot Barcelona, hotelers, taxistes i un llarguíssim etcètera ens van fer sentir 
afortunats de ser conciutadans seus. I és que el comportament de la nostra ciutadania 
va ser exemplar. I cal posar-ho en valor, perquè al nostre voltant sovint no és així. 
Països veïns que han patit atacs similars al que hem patit nosaltres han reaccionat 
tancant-se en ells mateixos, limitant-se. Nosaltres, però, hem fet tot el contrari. Davant 
d’aquells fonamentalistes que amb el terror han volgut trencar la cohesió social i la 
nostra manera de viure, hem sortit al carrer i els hem dit ben fort: «No tenim por», que 
vol dir que no ens canviareu, que vol dir que volem seguir vivint així. 

Davant d’aquells fonamentalistes que aprofitant l’atemptat han volgut fer créixer l’odi 
entre els veïns, han volgut fer créixer el racisme i la islamofòbia, davant d’aquells que 
volen «limpiar Barcelona», hem sortit al carrer i els hem dit ben clar: Barcelona és 
antifeixista, i sempre serà una ciutat oberta, sempre serà una ciutat de pau. I, vist com 
ens hem comportat, podem dir sense embuts que sí, que realment som un sol poble, 
un sol poble divers i solidari i que, encara que molesti a la caverna, seguirem sent-ho, 
un poble de pau. Perquè el terror no té empara possible, no el té en cap religió ni en 



16 

cap ideologia. El terror i la violència són injustificables. I a nosaltres darrerament ens 
han atacat massa, ens han obligat a sortir massa cops al carrer per dir que volem viure 
en llibertat: a l’agost, al setembre, a l’octubre, al novembre; ho hem hagut d’acreditar 
massa cops ja. 

PP, Ciutadans i PSC ens volíeu prohibir votar, però no us n’heu sortit. I jo us dic ara 
que en el futur tampoc no us en sortireu, encara que ens espiïn il·legalment; encara 
que entrin a les redaccions dels diaris i a les impremtes del país per intimidar la bona 
gent treballadora; encara que violin el secret postal, o que pacteu que ens ocupin 
milers de bàrbars acomiadats de casa seva al crit d’«A por ellos»; encara que multin, 
imputin o inhabilitin els nostres representants electes per permetre que es pugui 
debatre en el Parlament o als consistoris; encara que els socialistes i els populars 
pacteu de canviar a correcuita les lleis per incentivar la fuga de les seus socials de les 
empreses i així empobrir Barcelona, i així empobrir Catalunya i així empobrir-nos a tots 
plegats, mentre que en Jaume Collboni era el màxim responsable de l’Àrea d’Empresa 
de l’Ajuntament de Barcelona; encara que ens empresonin el Jordi Cuixart, president 
d’Òmnium, fet que ni durant el franquisme es van atrevir, juntament amb el president 
de l’ANC, en Jordi Sànchez, i els separin durant més d’un mes de les seves famílies, 
dels seus fills petits, de les seves companyes, retorçant l’ordenament jurídic vigent, 
inventant-se delictes, fabricant proves; encara que empresoneu mig Govern i que el 
president legítim dels catalans, juntament amb l’altra meitat del Govern, hagi de fugir a 
l’exili, no us en sortireu, mai. De debò. Així sols acabareu destruint la sempre fràgil 
democràcia espanyola. 

Però nosaltres romandrem alçats davant vostre. Encara que ens ompliu el país de 
sàdics, per moltes porres que els feu treure, per moltes àvies a qui els obrin el cap, per 
molts homes que tirin escales avall i els saltin després a sobre; encara que el vostre 
pacte indigne contra Catalunya hagi comportat que us salteu les lleis i armeu els 
bàrbars amb bales de goma; encara que el vostre pacte indigne li hagi buidat un ull al 
Roger Español, un home que va baixar de casa seva amb una papereta a la mà per 
anar tranquil·lament a votar; encara que tingueu totes les armes del món, mai podreu 
contra un poble pacífic i conjurat a defensar la democràcia. Seguirem sortint al carrer 
per dir-vos que no us tenim por. 

Gràcies. 

La presidenta agraeix la intervenció i dona la paraula al Partit Socialista. 

El Sr. Oriol Casabella Troncoso 

Bona tarda. Primer de tot, comentar una miqueta que per a nosaltres també ha sigut 
una cosa impactant el tema de la trencada del pacte de govern, més que re impulsat 
per la part independentista. Ens hem sorprès molt de la votació, però ens ha agradat 
molt treballar amb Barcelona en Comú. Crec que hem treballat conjuntament molts 
projectes, seguirem treballant, i sobretot en la millora dels veïns i veïnes de Ciutat 
Vella. 

També comentar el tema de l’atemptat. Per nosaltres és un tema que recordarem 
sempre i és un tema que hem de treballar i conscienciar i estar amb la gent que ha 
tingut problemes psicològics, i treballar en tot aquest tema. 

I amb el tema de l’informe de la regidora, com estàvem al Govern, no farem ninguna 
valoració, perquè estàvem formant part del Govern i no tenim res a dir. 

La presidenta agraeix la intervenció i dona la paraula al Partit Demòcrata. 
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El Sr. Marc Rodés i Salanqueda 

Primer de tot, benvinguda, Adelina, molta sort i molts encerts. 

Després també, com que no hem tingut l’oportunitat fins ara de fer un plenari, un 
record per les víctimes de l’atemptat a la Rambla i els ferits, i sobretot un agraïment 
molt especial a tots aquells veïns, treballadors, i cossos de seguretat, de la Rambla per 
la resposta enormement eficient i solidària que van tenir. I també voldria recordar 
aquell sentiment que ens va envair quan després que els cossos de seguretat obrissin 
la Rambla poguéssim tornar a ramblejar tots nosaltres al crit de «No tinc por». 

També, abans de començar, transmetre tot el nostre escalf i recolzament als presos 
polítics –als presidents de l’ANC, d’Òmnium, als consellers, al vicepresident 
Junqueras– i al president Puigdemont i als consellers que estan a l’exili. I, si em 
permeteu, fer un especial al senyor Joaquim Forn, que precisament va ser regidor 
adscrit aquí, a Ciutat Vella. 

Hay que tener cuajo per dir que no hem fet plenaris perquè ho volem paralitzar tot. 
Que més ens agradaria que aquesta ciutat bullís d’activitat i que tot fos normal, però és 
que el fet és que no vivim en dies normals, i el fet és que Partit Popular, amb el 
recolzament de Ciutadans i del Partit Socialista, ens ha posat tot un govern a la presó, 
ens ha enviat el president de la Generalitat a l’exili i ens ha intervingut les nostres 
legítimes institucions escollides votant el 27 de setembre. Que més ens agradaria que 
viure en dies normals i poder fer l’activitat normal. 

Ara bé, entrant en matèria, a l’informe de la regidora. A principis de novembre, 
l’Ajuntament de Barcelona ens presentava els resultats de l’enquesta de serveis 
municipals del 2017. Hi ha una primera dada que ens crida l’atenció. Quan es pregunta 
si es creu que en els darrers anys el seu barri ha millorat o ha empitjorat, Ciutat Vella 
té la xifra més alta de la ciutat dels que diuen que ha empitjorat. En concret, quasi un 
30%; perquè us poseu en context a Horta-Guinardó, per exemple, aquesta xifra només 
és d’un 9%. 

I pel que fa a les demandes que fan els veïns a l’Ajuntament, al Raval, la primera és 
«reduir el turisme o millorar-ne la qualitat» i la segona, «millorar la seguretat». Al Gòtic, 
«turisme» i «millorar la neteja». A la Barceloneta, «turisme» i «millorar la neteja». Al 
Casc Antic, «millorar la seguretat» i «el turisme». Ens pot dir aquest Govern què farà 
per donar resposta a aquestes demandes? Quan ens treuen indicadors, informes dient 
que les xifres de seguretat estan millorant, quan ens diuen que no saben què passa 
amb la neteja perquè es fa el mateix que sempre, què hi diuen ara? Donaran 
explicacions o seguiran vivint en una realitat paral·lela? 

Sé que potser es pensen que la gent poder ja no es recorda de l’estiu en termes 
òbviament de gestió del turisme i d’espai públic, ara que ja estem al mes de novembre. 
No ens faran cap balanç de com ha anat l’estiu al districte? Com que van renunciar a 
fer un pla específic per a l’estiu i a destinar-hi recursos addicionals, potser creuen que 
és millor fer-ho passar desapercebut o potser és que prefereixen amagar-ne les 
conclusions. 

Tornant de l’estiu, molts veïns ens deien que feia temps que no recordaven un estiu 
tan difícil com aquest, que estàvem retrocedint uns quants anys. La lluita contra el top 
manta com ha anat, per cert? Saben l’enorme impacte que ha tingut sobre el petit 
comerç de la Barceloneta el descontrol absolut que tenen sobre el top manta? Han 
passejat per passeig Colom aquest estiu o per les platges? 
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Pel que fa a l’adjudicació del concurs a la Rambla, ens hem fixat en el seu informe, 
regidora, que l’equip de la Itziar González va obtenir la millor puntuació en preu. De fet, 
va ser l’oferta amb un preu més baix, però no va obtenir la major puntuació tècnica. 
Això ens deixa una mica preocupats, perquè vol dir que hi havia un equip tècnicament 
millor, però que al final van anar al barat. I a més a més, bé, a un equip compost per 
una exregidora. No sé si són casualitats. 

Sabem que la proposta ja està redactada i que la presentaran el dijous 23 de 
novembre als veïns, a la Virreina, si no m’equivoco. Home, almenys el meu grup 
encara espera rebre la invitació. Però és que resulta que en aquest mateix dia es fa 
l’encesa de llums de Nadal. No ho sé, crec que un projecte com aquest per a la 
Rambla s’hauria d’anunciar..., hauria de tenir el protagonisme que es mereix i no fer-lo 
passar desapercebut el dia d’encesa de les llums de Nadal. 

I a tot això lamentem que, mentre tot això passa, la Rambla segueix esperant, i hi ha 
molta feina d’endreça, que ja es podria haver fet, perquè es va deixar preparada el 
mandat passat, però que segueix esperant, com ara la retirada dels ocellaires, de les 
cabines o dels armaris elèctrics, feina que ja es podria haver fet, però que vostès han 
desistit de fer-ho. 

Ens diran alguna cosa sobre, com deia la consellera de Ciutadans, el merendero amb 
barbacoes i cadires plegables que volen fer al Port Vell i que ha deixat tothom 
al·lucinat? Anava en «sèrio» o era una broma? 

I, parlant del port, ens parlaran del conveni signat entre l’Ajuntament i Marina 92 per 
import de cent mil euros en Comissió de Govern, el que vostès deien la «marina de 
luxe»? No ho dic en to pejoratiu, perquè nosaltres creiem en les sinergies i l’activitat 
que pot generar entre els barris i el port. Exemple d’això, per exemple, va ser la bona 
feina que va fer la taula d’ocupació a la Barceloneta, que, per cert, vostès han deixat 
morir, i que va permetre donar feina al port a gent dels barris. 

I això és tot. Gràcies. 

La presidenta agraeix la intervenció i dona de nou la paraula a la regidora.  

La regidora 

Al grup..., temas, efectivament, no vam suspendre l’activitat per gust, sinó justament 
per l’anomalia democràtica que estàvem vivint per les actuacions dutes a terme pel 
Govern del Partit Popular amb el suport de Ciutadans. No és una qüestió de paralitzar 
la institució, l’activitat institucional, sinó justament respondre a aquesta situació 
d’anomalia. I, de fet, no vam suspendre els plens, sinó que aquest Ple és un Ple 
aplaçat, no suspès. 

Señora Barea, usted me dice: «El informe de la regidora siempre dice lo mismo, se 
actualizan los datos y se incorporan los programas nuevos.» Y, efectivamente, no le 
voy a explicar actividad de otro distrito. Si quiere, le hablo de Sant Andreu, pero 
entiendo que lo que nos toca es hablar de Ciutat Vella. 

Em pregunta també per les vuitanta-dos solucions pròpies als desnonaments. Doncs, 
sí, hi ha gent que efectivament troba solució pròpia i el problema justament és que 
tinguem tants desnonaments. Aquí, l’insto a vostè i la consellera del PP que ajudin a 
impulsar un canvi en la Llei d’arrendaments urbans, que és el que ens cal per poder 
protegir els llogaters. I vostè ens demana un pla d’habitatge al districte. A l’última 
Audiència Pública –que entenc que vostè hi estava, i estava escoltant–, ens vam 
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comprometre a fer una sessió amb els veïns i les veïnes justament per explicar-los les 
actuacions d’habitatge que s’implementen al districte. 

També ens preguntava per les mesures de seguretat concretes. Justament avui la 
Junta Local de Seguretat ha anunciat quines mesures s’aniran implementant de cara al 
Nadal i als propers mesos. I el Pla d’usos, com que parlarem més endavant, ho deixo. 

Respecte a les inversions, només dir-li el que crec que ja li he dit en més d’una ocasió: 
té vostè una pàgina web on es detalla tot el pressupost municipal, totes les factures, i 
només ha de mirar aquesta web. No cal que li ho porti. Si cal, li portem un informe a 
plenari, però vostè crec que té capacitats suficients per mirar la web on es detalla el 
pressupost. 

Al Partit Popular, tenim realment un relat i una forma d’explicar la realitat molt diferent. 
Però, vistes les polítiques que vostès apliquen, no m’estranya. Només donar-li una 
dada: hem ordenat el tancament de 2.332 apartaments turístics aquest any, i hem 
imposat més de 3.400 sancions. Per tant, no em digui que no hem fet res. Hem posat 
multes a Airbnb que no havia fet cap altre ajuntament de l’Estat. Hem treballat amb la 
Generalitat justament perquè millorés el contracte amb les residències de gent gran 
que vostè esmentava. És directament mentida que vam treure la Guàrdia Urbana del 
carrer Robador. És directament mentida que no hem fet res del que els veïns ens 
demanaven: hem incrementat la neteja, hem posat un programa de mediació amb les 
treballadores sexuals i els veïns; hem obert l’Oficina de l’Habitatge per dinamitzar els 
baixos; hem ampliat la zona de tanteig i retracte, per la qual cosa vostè només s’havia 
de llegir l’ordre del dia del plenari d’avui. Estem impulsant una reforma de la rambla del 
Raval. I si a vostè li preocupa l’expulsió dels veïns i les veïnes al barri del Raval, 
evidentment que el barri del Raval té problemàtica, però pel que fa a l’expulsió, que té 
a veure bàsicament amb el preu dels lloguers, el que li demanaria és que el seu partit 
deixi de fer polítiques hipòcrites i faci un canvi en la Llei d’arrendaments urbans, com li 
han demanat en diverses ocasions tant grups polítics com moviments socials. 

Al conseller de la CUP, lamento que tingui un discurs catastrofista com el Partit 
Popular. De fet, ens acuses, fins i tot, Joan, de coses que ens està demanant el Gremi 
d’Hotelers, que això... Ja ho vaig dir en un altre moment, crec que fem política per 
transformar la realitat, i per poder transformar la realitat efectivament s’ha de tenir una 
bona diagnosi d’aquesta realitat. El que no té sentit és que, estant a la institució, no 
s’assumeixin els límits d’aquesta institució. Sabem que el capitalisme és una qüestió 
global, que no va només de ciutat, sinó que també va d’autonomies i d’estats, i actuar 
com si la ciutat ho pogués solucionar tot... Això no vol dir que no se’ns hagi de criticar, 
evidentment, o que se’ns hagin de demanar polítiques més d’esquerres, clar que sí. 
Però actuar com si la ciutat ho pogués solucionar tot crec que directament és generar 
un relat que acaba enganyant la gent. Llavors, estic convençuda que ens podem trobar 
fent polítiques d’esquerres, però no falsejant la realitat. 

Al conseller d’Esquerra, no afegeixo res al seu discurs. Només desitjar que no passin 
esdeveniments com els que hem hagut de passar perquè vostè pugui fer aportacions a 
nivell de districte, perquè generalment les seves aportacions aporten molt. 

I al conseller del PDeCAT, efectivament, hi ha diferents formes de llegir l’enquesta dels 
serveis municipals. També era una enquesta que –vostè no ho ha dit– era la millor 
valoració de la gestió dels diners que s’ha fet mai de l’Ajuntament de Barcelona. Per mi 
una de les coses que ens ha de preocupar és..., les temàtiques i les problemàtiques de 
seguretat i neteja són temàtiques amb problemàtiques i preocupacions que fa molts 
anys que hi són. De fet, són un leitmotiv des que es va començar a fer l’enquesta, i 
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això crec que obliga tots els governs, siguin del color que siguin, a posar-hi mesures. 
Crec que això ho hem fet tots. La preocupació és que, a més a més, apareix el turisme 
i apareix l’habitatge. 

Sí que li demanaria que deixin de dir que no hem fet un pla d’estiu, perquè hem fet un 
Pla de veïnatge justament per intervenir tot l’any, que té un moment d’intensificació de 
l’activitat a l’estiu. 

En el cas de la Rambla sí que no li accepto la insinuació que hi ha hagut algun tipus 
d’irregularitat. El concurs públic, com ho vam dir quan es va resoldre a nivell tècnic, va 
estar molt igualat, i com vostè sap, per llei, el 51% de la puntuació per resoldre el 
concurs és respecte a l’oferta econòmica. 

Els hauria d’haver arribat la invitació per a la presentació de la setmana que ve, si no 
els ha arribat encara, farem que els arribi. 

I sí que li demanaria que m’expliqués aquest conveni Port 2000 - Ajuntament que 
comenta. No sé si es refereix a la part que té a veure amb el Clúster Nàutic o a una 
altra que jo desconec. 

La presidenta agraeix la intervenció i dona la paraula als grups que hi vulguin 
intervenir. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Gràcies, presidenta. Bueno, primero de todo, decir que las acusaciones que me han 
dedicado el partido de Esquerra y de Convergencia…, decirles que no somos así. 
Nosotros no somos ni jueces ni abogados ni fiscales, son otros. Y decirles –y bien 
alto– que los únicos responsables de lo que ha pasado estos días son ustedes. 
Decirles también que nosotros no multamos ni imputamos ni cesamos. 

Y ya para centrarme en lo que me ha dicho la señora regidora, sinceramente, señora 
Pin, preferiría que fuera regidora de Sant Andreu. Lo preferiría. Pero, bueno, es un año 
y medio lo que nos queda y estaremos aquí siguiendo. 

Entiendo los piropos que le ha hecho a Esquerra Republicana. Entiendo que van a 
formar un nuevo equipo de gobierno, aunque la señora Colau diga constantemente 
que no. Pero, bueno, dentro de unos meses yo creo que veremos a Esquerra 
Republicana en el Gobierno. 

Con lo que respecta a la web, yo la miro constantemente. El problema es que quizás 
usted no la mira, porque las facturas no están en esa web. 

Gracias. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Gracias, presidenta. Mire, señora regidora, hipócrita es repetir sin parar, si me lo 
permite, como un loro, que la culpa del tema de las viviendas aquí es del Partido 
Popular, mientras usted coge un edificio público destinado a vivienda pública en el 
barrio del Raval, en la calle Robador, número 44, y permite que sea ilegalmente 
ocupado; se le avisa en la Comisión de Seguimiento del Consejo de Barrio del Raval 
que se le está acabando el tiempo legal para evitar esa ocupación y denunciarlo, usted 
no lo denuncia y permite que ese edificio siga ocupado. Eso es ser muy hipócrita. 
Hipócrita es echar la culpa al Partido Popular y no hacer política de vivienda en Ciutat 
Vella. Eso es ser hipócrita. 
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En cuanto al Raval, usted me llama mentirosa a mí. Yo alucino. O sea, ¿usted no 
viene aquí a las audiencias públicas, no escucha a los vecinos, no va a los consejos 
de barrio? Resulta que los vecinos cuando se quejan de lo que ocurre en el Raval la 
llaman mentirosa a usted, no a mí precisamente. 

Por otro lado, me habla usted de que lo que ha hecho por las personas mayores, 
indefensas, que no se pueden quejar, que no se pueden mover, ha sido hablar 
muchas veces con la Generalitat. ¡Ostras, qué esfuerzo, señora regidora! Yo, no sé, 
vamos, entre esto y atarse a un árbol para evitar que se desahucie un piso, o lo que 
sea, yo creo que el esfuerzo que está haciendo por esas personas es titánico, señora 
regidora. No se nos hernie, por favor, ¿eh? ¿Lo único que ha hecho usted por esas 
personas mayores desde hace meses es hablar con la Generalitat? ¿No le da a usted 
vergüenza? Encima me lo reconoce. Es de lo que me estoy quejando, que no hace 
nada más. 

Le pediría y le rogaría que, por el bien de este distrito, dejase usted de echar balones 
fuera, aunque sean de baloncesto, y se pusiese a resolver los problemas que tiene el 
distrito. 

Gracias. 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

És divertit això que dius... Ara ho estava buscant, és que Robador, 44, no existeix, 
però bé. 

Sí, deies que el capitalisme és global i que hi ha un Estat i hi ha un poder autonòmic. 
Precisament venen d’un conflicte, aquest Estat i aquest poder autonòmic. És un mal 
exemple ara mateix. També si s’han posat dos mil i escaig multes és perquè ha 
crescut exponencialment. 

El Sr. Oriol Casabella Troncoso 

També volíem agrair a la Llum Ventura la seva feina feta, i a la nova consellera, 
Adelina..., pel seu càrrec com a nova consellera de BeC. 

Gràcies. 

El Sr. Marc Rodés i Salanqueda 

Li dono la raó, regidora, que la seguretat i la neteja sempre han estat uns temes 
transversals i hem de treballar tots per solucionar-ho, i precisament per això, per 
exemple, quan els preguntem per la neteja, quan els veïns i els comerciants ens diuen: 
«Escolteu, no es rega, no es fa «baldeig» tant com abans; els carrers estan més 
bruts», això al final no són dades. El que ha de lluitar és contra la percepció al carrer. I 
la percepció al carrer ara mateix és que Ciutat Vella està més bruta que fa uns anys. 
Per tant, el que li diem és que donin respostes a això, donin respostes a la sensació 
d’inseguretat que hi ha als nostres barris i que aquesta situació és més alta que fa uns 
anys. 

Respecte al Pla de veïnatge, pla d’estiu. En això jo crec que no ens posarem d’acord, 
perquè ja vam entrar una iniciativa al respecte. Vostès creuen que la problemàtica és 
la mateixa durant tot l’any. Nosaltres creiem que sí que és veritat que hi ha 
problemàtiques que són iguals durant tot l’any, però també creiem que n’hi ha algunes 
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que són específiques de l’estiu. I per això li ho dèiem. I a més a més segueix sense 
fer-nos una valoració de l’estiu. 

Per últim, sí, efectivament, el conveni que li deia és signat entre l’Ajuntament de 
Barcelona i el Clúster Nàutic en una Comissió de Govern –ara no li sé dir si de finals 
d’octubre o de principis de novembre– per valor de cent mil euros. Jo no li estic dient 
que sigui negatiu, al contrari, perquè creiem en les sinergies que pot generar un 
conveni així entre l’Ajuntament i el Port. Només fer-li notar la incoherència entre el que 
vostès deien que era «ostres!, la gran marina de luxe» i el que acaben fent. 

Ja està. Gràcies. 

La presidenta agraeix les intervencions i dona la paraula a la regidora perquè tanqui 
aquest punt. 

La regidora 

Ràpidament. Senyora Barea, no són paraules de halago a Esquerra Republicana 
perquè anem a formar govern amb ells –ja hem dit que no–, sinó justament perquè 
Esquerra Republicana habitualment fa aportacions i fa intervencions..., perquè moltes 
vegades, malgrat les diferències, fan aportacions que tenen a veure amb el Districte de 
Ciutat Vella, que és el que crec que ens toca parlar. 

Igualment, constato que tant vostès com el PP han entrat ja en campanya electoral, en 
precampanya. 

Al conseller del PDeCAT, tot el que són esforços i recursos de neteja, efectivament, 
han augmentat. No li dic que no hi hagi una percepció, el que sí que vull destacar és 
que en aquest cas, i pel que fa a la seguretat, és la millor puntuació de percepció de la 
Guàrdia Urbana que hi ha hagut mai a l’Ajuntament de Barcelona, i crec que això 
també s’ha de poder destacar. 

I sobre el Clúster Nàutic, de fet, aquest conveni era un conveni bianual. El que va 
passar per aquesta Comissió de Govern a què vostè fa referència és només per al 
2017, justament per revisar-ho de cara al 2018. El Clúster Nàutic no és la marina de 
luxe del Port Vell, sinó suposadament és un hub d’empreses del sector nàutic que 
ajuda a dinamitzar aquest sector, que entenc que aquí no hi hem d’estar en contra, 
sinó al revés, el que hem de fer és que sigui més efectiu i que els diners públics que 
s’inverteixen tinguin més sentit, perquè fins ara anaven a pagar dos sous que no 
teníem molt clar quines aportacions feien. 

I, per acabar, senyora Elisabeth, el que és hipòcrita és que vostè estigui en un partit 
que governa a l’Estat, que té les competències en matèria de seguretat, que ha 
rebutjat una ILP amb més d’un milió i mig de signatures per canviar la Llei hipotecària i 
per evitar la sagnia actual que han viscut més de 500.000 mil famílies a tot l’Estat; que 
vostès hagin rescatat els bancs amb diners públics i, en canvi, continuïn tenint una 
proposta de pla d’habitatge i de pressupost per al 2018 que no destina ni un 1% del 
pressupost de l’Estat a l’habitatge; que vostès tinguin la capacitat de canviar la Llei 
d’arrendaments urbans i el seu ministre de Foment digui que no li sona que hi hagi 
aquesta demanda i que no li sona que hi hagi una problemàtica amb l’habitatge i amb 
els lloguers. El que és hipòcrita també és que vostès es neguin a regular l’especulació, 
que vostès hagin aprovat una llei que permet que quan un fa inversions de més de 
250.000 euros obtingui el visat, fomentant així que hi hagi determinat tipus de capital 
estranger que vingui a invertir a l’Estat espanyol i que compri a les nostres ciutats 
desconeixent absolutament en quin tipus de territori estan invertint i que expulsin els 
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veïns. El que és hipòcrita és que vostès facin una política per fomentar la compra 
d’habitatge, que no es preocupin en absolut d’augmentar el parc públic d’habitatge i 
que no es vulguin ni emmirallar en altres països d’Europa que permeten regular els 
lloguers a les ciutats en base a les seves necessitats. Això és el que és hipòcrita. 

La presidenta agraeix la intervenció de la regidora. 

5. Informe sobre la situació actual de la problemàtica i actuació al voltant de les 
drogues al Raval 

La presidenta recorda que, en aquest punt, els temps d’intervenció són set minuts per 
al Govern i quatre minuts per a la resta de grups polítics. Tot seguit, passa la paraula a 
la regidora. 

La regidora 

Aquest informe es va presentar ja a la comissió que tenim amb els veïns i veïnes, amb 
els grups de l’oposició i també en forma part la síndica, ara fa gairebé un mes. És un 
informe sobre les actuacions que tenen a veure amb el pla de xoc que s’està portant a 
terme en algunes zones específiques del Raval nord. Això no treu que al Raval sud fa 
molt de temps que s’intervé, que moltes d’aquestes mesures ja s’anaven implementant 
a algunes zones específiques del Raval sud. Aquí sí que vull destacar tota la feina feta 
al voltant del trasllat de la sala de venipunció i la seva instal·lació a Peracamps, tenim 
un grup que intervé a l’espai públic justament per evitar les afectacions que pugui 
generar l’estada de determinats col·lectius en base al trasllat; un grup també que fa 
seguiment de casos individualitzats dels sensellars que tenen problemàtiques 
d’addicions i que també són usuaris de la sala de venipunció, i un reforç també per 
part de la Guàrdia Urbana. 

Aquest pla de xoc, com saben, té una introducció on explica tota l’evolució de la 
problemàtica de drogues, la recollida de xeringues i tot això. I bàsicament intenta 
reproduir, intenta explicar quines actuacions s’han fet en l’àmbit de la salut, on s’ha 
incrementat des del 2016 l’horari de la sala Baluard, on s’han incrementat també 
l’horari i el nombre d’educadors que tenim treballant al districte, on també s’ha fet el 
trasllat de la sala Baluard, justament perquè era una sala que ara mateix permet 
tractament i que fins ara només tenia calor, cafè i sala de venipunció. I saben vostès 
també que dins del Pla de drogues que s’ha aprovat a l’Ajuntament de Barcelona hi ha 
tot un reforç del que és la prevenció pel que fa al consum. 

En l’àmbit de la seguretat, ho hem explicat moltes vegades, fins ara, en els últims 
quatre anys s’han fet un total de trenta-vuit operacions policials, vint-i-set de les quals 
s’han fet el 2016 i el 2017. Aquest any en concret hem tingut vint-i-cinc entrades a 
pisos, cada operació policial pot suposar l’entrada a més d’un pis. Hi ha hagut vint-i-
cinc entrades. De les trenta-vuit operacions que hi ha hagut en els últims quatre anys 
vint-i-set són en aquests últims dos anys. Per part dels cossos de seguretat, també 
s’ha incrementat el contacte amb els jutjats i s’han reforçat les tasques de prevenció i 
de dissuasió, així com reforçar el que és el contacte amb els veïns i les veïnes perquè 
coneguin quines són les actuacions que s’estan duent a terme. També s’ha actuat en 
moments puntuals d’intents d’ocupació. 

Hi ha un tercer àmbit, que és el de l’habitatge. Com saben, un dels problemes que 
tenim és l’alt nombre de pisos buits que tenim al districte. Aquí vam posar un equip a 
treballar per poder contactar amb les propietats dels pisos que tenim buits perquè, si 
estan ocupats, denunciïn aquesta ocupació i perquè, si no ho estan, els mobilitzin. 
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Per últim, hi ha un àmbit d’intervenció, que és el de l’espai públic, on s’han posat 
informadors de neteja; s’ha reforçat el servei de neteja; s’ha reforçat també la 
comunicació sobre la recollida de neteja; s’ha fet una auditoria d’espai públic, i s’estan 
fent diverses intervencions per millorar la percepció d’aquest àmbit. 

I per últim, i a petició també del Partit Socialista, es va crear una comissió de 
seguiment amb els veïns, les diferents administracions i els grups polítics perquè es 
puguin conèixer i fer un seguiment d’aquestes intervencions. 

La presidenta agraeix la intervenció i dona la paraula a la consellera de Ciutadans. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Gràcies, presidenta. Tanto qué decir y tan poco tiempo para decírselo. No agraïm la 
presentació d’aquest informe. És un informe que arriba tard, és poc detallat i no 
apareix en cap moment quines mesures es duran a terme. No contesta a les preguntes 
que li han fet els diferents veïns a vostè, regidora, cap ni una. També ens hem llegit 
l’acta de la comissió amb veïns i partits polítics i cossos de seguretat, i no contesta cap 
ni una de les preguntes que li van fer els veïns. 

Ara bé, tot aquest informe que ens han presentat ho resumeixen vostès en una frase, 
que m’estranya que avui no hagi dit, dient que «el Raval és el Raval». Clar, el Raval no 
serà ni la Barceloneta ni Casc Antic. El Raval serà el que volen els veïns i és el que 
volen vostès. Crec que dient això, que diuen aquesta frase, que la utilitzen diverses 
vegades, és que ja els agrada veure aquesta situació, perquè, si no, no entenem que 
no s’actuï amb contundència i de manera clara. 

En aquest informe, en què vostès no es responsabilitzen de res –no és cap novetat–, 
diuen que és un fenomen complex i que no té una explicació. Únicament diuen que a 
aquest factor se li sumen dinàmiques supranacionals o la situació del mercat 
immobiliari, no únicament la situació del mercat immobiliari. 

Sorprèn que no és només una situació sobre habitatge, és un problema que va més 
enllà. Per cert, parlant d’habitatge, quants pisos han aconseguit amb la Sareb per al 
districte? Quants pisos s’han aconseguit per incorporar a la borsa de lloguer 
assequible? 

La conclusió d’aquesta mesura, segons vostès, és: «No tenim cap responsabilitat i per 
això estem fent més del que ens tocaria. Els problemes només són de competència de 
les altres administracions.» Això no és cert. Dir-los que només són excuses. Però, és 
més, sempre que els hem dit que, si necessitessin alguna cosa, estaríem allà, i vam 
demanar reunions per parlar d’aquest tema: les va fer, i les respostes van ser les 
mateixes que amb les que havien vingut: cap ni una. 

Com és possible que aquestes actuacions comencessin el juliol d’aquest any? Quina 
casualitat, després que els veïns a l’Audiència Pública ho denunciessin i en el Ple de 
juliol tots els partits polítics li critiquessin la situació que estan vivint al Raval. Només 
actuen quan se li demostra que les coses no funcionen, com sempre, o, és més, quan 
la situació ha arribat a límits inhòspits. 

Les actuacions que fan vostès són poques, i encara seguim esperant les que volen fer. 
Què faran? Quines mesures prendran per tal d’evitar aquesta situació? Vostès parlen 
de moltes mesures, des de salut a actuacions que ja estaven previstes, i l’increment 
d’educadors de carrer, fins arribar a catorze. No són necessaris més educadors? No 
es necessiten més actuacions?  
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Des de l’àmbit de la seguretat, primer, agrair la feina a Guàrdia Urbana i a Mossos, 
que aquest estiu, com tots els estius, ha sigut molt intensa i poc valorada, però sabem 
que molts dels veïns i alguns partits polítics valorem molt la seva feina, i que dia rere 
dia es fa complicada, perquè els tempos entre els veïns i les investigacions no són els 
mateixos. 

Des de la perspectiva de l’habitatge, porten dos anys governant i parlant de fer un 
cens de pisos buits. Com va? Només han parlat del cens que fan a les tres zones. 
Parlen de seixanta-set pisos buits. Segur que només n’hi ha aquests? O n’hi ha més? I 
només diuen que han pogut treballar en vint-i-quatre. Per què? En l’informe parlen que 
s’han evitat set ocupacions: set ocupacions en què vostès no han fet res; han sigut els 
mateixos veïns que ho han fet, i no són set, són moltes més. 

Aquest estiu els veïns han hagut de ser policies, vigilants, constructors, advocats, 
govern, jutges, de tot, i vostès on eren? 

Aquest informe ens demostra que les actuacions realitzades no són suficients. Hem 
arribat a un punt de no retorn. També dir que tant, com li diuen molts veïns, que es 
volen prendre la justícia per la seva mà, i els únics responsables seran vostès. 

Avui és una llàstima que només hi hagi un veí del carrer Roig, però és trist veure com 
els veïns estan farts i cansats. 

Gràcies. 

La presidenta dona la paraula a la consellera del PP. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Muchas gracias. Miren, yo creo que hay poco de qué hablar sobre este informe y 
mucho que hacer. Este informe nos lo presentaron a los grupos políticos en una 
reunión que tendría que haber sido transversal y de trabajo, que es lo que nos 
vendieron. En vez de eso, nos metieron en un despacho para pasarnos un powerpoint 
explicándonos cosas que la mayoría ya sabíamos y sin cuerpos de seguridad ni 
servicios públicos, como limpieza o alumbrado o servicios sociales. Ante el enfado, 
que reconozco que sobre todo fue mío, llamaron ustedes urgentemente a Guardia 
Urbana para que pudiésemos preguntarles. Vinieron y, gracias a la asistencia de 
Guardia Urbana, sacamos algo en positivo de esa reunión. Muchas gracias. 

Pero este informe, señores, es un informe que para empezar no cuadra con la 
evidencia ni con las declaraciones de los vecinos, diga usted lo que diga, señora 
regidora. La realidad es que el barrio está infestado de narcopisos, que los 
narcotraficantes campan a sus anchas y que los consumidores acuden en número 
creciente al barrio para consumir con el consiguiente aumento de jeringuillas en la 
calle y el aumento de penosas imágenes de personas que están tiradas en la calle en 
estado de inconsciencia. 

Ha comentado usted que se ha creado una comisión de trabajo transversal, con 
grupos políticos y con vecinos, a petición del Partido Socialista. Bueno, pues yo estoy 
encantada de la vida, porque resulta que el Partido Popular la pasamos, esta petición, 
por registro a finales de julio en Casa Gran, o sea que ya me dirán ustedes…, cuando 
coincidimos en la forma de pensar –que esto, ya digo, encantada de la vida–, y ahora 
que se han quedado sin la tutela de BeC, pues a lo mejor coincidimos en más cosas. 
La traía yo al Pleno que se suspendió el mes de octubre –se suspendió, no la pude 
traer– y la traía en este Pleno, lo que pasa es que, como ya se hizo una reunión, ya se 
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creó el 17 de octubre, pues he quitado la proposición y lo que traigo es hacerla más 
efectiva y más útil. 

La comisión está creada, y yo me alegro mucho, y lo agradecemos. Y, nada, 
esperemos que funcione bien. Pero no es cuestión de hacer informes de datos que 
todos conocemos, sino es cuestión de escuchar a los vecinos y hacer lo que se ha de 
hacer. 

Gracias. 

La presidenta agraeix la intervenció i dona la paraula al conseller de la CUP. 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

És just un moment, que des d’aquí, des de la CUP de Ciutat Vella, valorem molt 
positivament el Pla de drogues que s’ha fet a la ciutat, i creiem que us heu assessorat 
molt bé, amb gent molt vàlida, i heu entès la perspectiva holística d’aquest fenomen. 

En aquest informe es troba una mica a faltar... Hi ha aspectes aquí... No sé on ho he 
assenyalat, que diu: «Un grup de coordinació intersectorial...», que es refereix a gent 
de despatx, sembla. És molt important incloure un informe sobre la situació de les 
treballadores i en quin estat es troben, quines qüestions podrien millorar, perquè tenen 
la sensació que fan gestió de la misèria. És un sector on està molt cremada la gent i 
seria molt important parlar-hi també. També amb les usuàries de drogues, hi ha ciutats 
on s’han fet experiments, i quan garanteixes els drets de totes les persones amb 
trastorns, o simples usuaris, millora molt aquesta situació. 

Ens crida l’atenció que demaneu la col·laboració per tapiar en primer moment i... No 
s’han de tapiar... Avui mateix, ara mateix, en directe, hi ha una ocupació d’un pis, al 
carrer Vistalegre, i hi ha un grup de veïns defensant això del narco, que no torni, i es 
consolidarà una ocupació a una «vivenda» familiar allà normal, que serà una cosa 
efectiva contra, al final, aquests narcobancs i aquesta gent que estan creant aquesta 
situació per la seva especulació, mantenint pisos buits. Ja no m’enrotllo més, eh? 

La presidenta agraeix la intervenció i dona la paraula a Esquerra Republicana. 

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

Moltes gràcies, presidenta. En política, com en qualsevol àmbit, igual d’important que 
el que es fa és quan es duu a terme el seguit d’actuacions. I aquest informe arriba dos 
anys tard, i el cost d’oportunitat que han hagut de pagar els veïns del Raval ha estat 
altíssim. 

Durant aquest temps, els veïns han esmerçat temps, diners i esforços intentant cridar-
los l’atenció perquè els ajudéssiu en el seu malson diari. Com era de preveure, aquest 
estiu ha estat horrible a Ciutat Vella, i, com ja els ho he dit, vostès n’estaven més que 
avisats. L’estiu va començar i va cloure amb una gran manifestació sota el lema 
«Traficants, foteu el camp». Entre aquestes dues hi ha hagut una seixantena de 
protestes, que a dia d’avui segueixen en bona part desateses. 

Els veïns de Picalquers, de Roig i de Robador fa dos mesos publicaven un recull de 
punts en el primer dels quals s’alegraven que per fi se’ls hagués escoltat, s’hagués 
escoltat els representants de l’Ajuntament de la ciutat parlant sobre la seva 
problemàtica. O sigui, els veïns constaten o fan públic un manifest, i el primer punt que 
diuen és: «Estem contents perquè algú parla de nosaltres», després de dos anys! Sí, 
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això constata el nivell de deixadesa que aquest Govern ha tingut sobre el cas. Quan li 
dic que l’informe va dos anys tard, no és una exageració. El desemparament dels 
veïns amb la gran manifestació d’abans d’estiu, i el contínuum de notícies alarmants, 
de les condicions de vida inefables, els punts calents del Raval són els que han 
propiciat aquest informe d’avui en dia. És a dir, la mala imatge que transmetien en el 
programa de l’Ana Rosa Quintana i companyia ha aconseguit allò que Consell de Barri 
rere Consell de Barri i Audiència Pública rere Audiència Pública no havien fet: que 
vostès decidissin crear una taula amb els veïns i els expliquessin com veien i preveien 
abordar la problemàtica. Realment simptomàtic. 

Somerament, el que ve a dir l’informe és que els veïns tenien raó, i que hi ha un clar 
repunt de consum d’heroïna al Raval, que porten dos anys patint-lo sense que no els 
feu cas, i que des de juliol, és a dir, des de després de la primera gran manifestació i 
que els diaris i les televisions comencessin a parlar-ne, heu incrementat les actuacions 
ordinàries en l’àmbit de salut, seguretat, habitatge i espai públic. 

El que diu també l’informe és que hi ha un tant per cent significatiu de consumidors 
d’heroïna que habiten estacionalment a Barcelona; és a dir que quan ve el fred migren. 
Per tant, ja els auguro que tindran un bon resultat en el preceptiu informe hivernal. 

Per finalitzar, encoratjar-los a prosseguir amb les reunions periòdiques amb els veïns i 
començar-los a escoltar, més enllà del que digui l’estadística o el protocol de torn, 
perquè ells són els principals interessats que la seva situació s’arregli, i perquè 
aquests veïns no tenen cap mena d’intenció de desgastar-los políticament, sinó 
d’acabar d’una vegada per totes amb la sorpresa de trobar-se xeringues a la porta d’un 
col·legi o al parc infantil del barri on van els seus fills. Uns veïns que darrerament s’han 
trobat en la tessitura d’haver de desallotjar narcopisos, de tapiar les finestres o els 
balcons, que vostès s’havien oblidat de fer-ho, per tal d’evitar noves ocupacions i fins i 
tot d’ocupar ells mateixos edificis buits tot esperant que vostès els precintin. Aquestes 
dades, aquestes actuacions, no apareixen mai en un informe, però són el seu dia a 
dia. 

Gràcies. 

La presidenta agraeix la intervenció i dona la paraula al Partit Socialista. 

El Sr. Oriol Casabella Troncoso 

Nosaltres, com hem comentat, com que formàvem part del Govern i hem fet aquesta 
proposta de formar la comissió, no tenim massa que dir. 

La presidenta agraeix la intervenció i dona la paraula al Partit Demòcrata. 

La Sra. M. José Chacón i Salvador 

Gràcies, presidenta. Em sap molt de greu dir que aquest informe de vint-i-un fulls 
sobre la problemàtica de les drogues al Raval i intervencions realitzades és poca cosa 
per a les dificultats a què està sotmès el barri. Un informe on, en la diagnosi, queda 
patent el greu problema que pateix el Raval, amb un augment de xeringues recollides 
a la via pública, que no havia estat superat des de principi de l’any 2011, qüestió que, 
per altra banda, el Pla d’acció sobre drogues 2017-2020 a nivell ciutat ens diu que el 
consum per res va en augment. I, dit això, ens hem de quedar contents. 

Doncs, no, esteu molt equivocats. Vostès poden presentar aquest informe, però la 
sensació al carrer és ben diferent. A les persones que viuen o treballen al Raval 
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aquests vint-i-un fulls els serveixen per sentir-se abandonats davant d’aquesta 
situació. Molt pocs veïns són coneixedors dels telèfons dels educadors de carrer o dels 
de neteja de recollida de xeringues. Quins mitjans heu fet servir per fer arribar aquesta 
informació a la ciutadania? Hi ha coses que se us escapen i han de tenir més 
repercussió. Heu de donar eines al ciutadà perquè pugui utilitzar-les. 

En aquest informe l’indicador utilitzat per mesurar l’impacte de consum endovenós és 
la recollida de xeringues a la via pública, i això és un mètode limitat per poder mesurar 
l’impacte de la droga, perquè només repercuteix en l’espai públic. A les avaluacions 
que apareixen a l’informe de drogues no venen la quantitat de xeringues que es 
consumeixen a l’interior dels narcopisos, i són aquestes xeringues les que donarien 
una xifra significativament diferent. 

Està vist que les dades xoquen davant la percepció, la realitat quotidiana. Els veïns 
senten que hi ha quelcom que falla, perquè a ells no els quadren les gràfiques, perquè 
els informes o no estan bé o estan elaborats de tal manera que la realitat queda molt 
distorsionada. 

Un altre punt curiós, dins del Pla de drogues de la ciutat, en el programa «De marxa 
fent esport», Ciutat Vella és el districte on ha baixat considerablement la participació. 
El PDeCAT al plenari del juliol ja vàrem fer un prec on demanàvem una millora en un 
equipament esportiu i ho argumentàvem en la necessitat de tenir espais per a 
adolescents que els allunyessin de les drogues. El conseller Casabella em va denegar 
el prec argumentant que no tenien pressupost i que ja disposaven d’equipaments 
municipals, com Can Ricart o Frontón Colón. Doncs, també aprofito per comunicar al 
conseller Casabella que, per ser un equipament municipal, l’import a abonar per 
lloguer de pista sencera a Can Ricart és de 78,55 euros l’hora, i que a dia d’avui 
encara no he vist que gaudeixi d’aquesta pista cap entitat que treballi amb adolescents 
en risc d’exclusió social. 

I per finalitzar, la veritat –i ho he deixat per al final perquè ho trobo el punt més 
escandalós a tractar i en el qual encara no s’ha actuat–, dels objectius en el Pla de 
drogues anterior a l’elaborat em xoca «potenciar la seguretat a l’entorn de les escoles i 
altres equipaments adreçats a adolescents i joves» com objectiu no assolit. Això és 
molt greu. L’any 2013 consta el circuit aplicat, però els anys 2014, 2015 i 2016 al 
protocol elaborat des de la Direcció de Serveis de Prevenció ja no s’aplica. I, senyora 
regidora, és aquí on torneu a fallar als veïns i als infants del barri, quan reprodueixo les 
paraules d’un pare: «Que nuestros hijos tengan que sortear jeringuillas hasta llegar a 
sus escuelas es muy fuerte», quan a Twitter hi ha cada dia imatges denunciant les 
xeringues al voltant de les nostres escoles, quan no es té cura del que anomenem 
«camins escolars» i a la plaça del MACBA cada matí hi ha milers de llaunes 
escampades perquè no s’ha netejat la plaça abans que els nens i adolescents del 
nostre barri entrin a les seves escoles. 

Si us plau, actueu amb accions. Teniu els veïns amb la sensació que us foteu d’ells i 
toxicòmans morint-se al carrer. 

No puc acabar aquesta intervenció sense agrair la feina de Guàrdia Urbana i Mossos, 
que mica en mica van actuant. Es veu que estan treballant de valent, i demano al 
Govern que facin equip perquè no es tornin a reocupar els pisos un cop desallotjats els 
narcotraficants. 

Moltes gràcies. 

La presidenta agraeix la intervenció i dona la paraula de nou al Govern. 
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La regidora 

Ràpidament, dues qüestions que no he dit en la intervenció inicial. És que estem 
parlant d’un pla de xoc que comporta la inversió de més o menys 550.000 euros, i a 
més he donat malament el nombre d’entrades que s’han fet en pisos aquest any: són 
33 –no he incorporat les entrades al carrer d’En Roig, 22, Riereta, 5, Vistalegre, 9 i 
Nou de la Rambla, 29. 

Dit això, tant al conseller d’Esquerra com al del PDeCAT com a la de Ciutadans els dic 
–ho he dit al principi– que moltes d’aquestes actuacions s’estan donant també al Raval 
sud, però aquest informe es centra en les actuacions específiques que s’han fet en 
zones concretes del Raval nord des del mes de juliol. Això no vol dir que no hi hagi 
altres actuacions desplegades pel que fa a la venda de drogues. 

Al conseller de la CUP, que estem d’acord en la millora de les condicions laborals de la 
gent que treballa amb gent que té addicions, i, de fet, és una de les millores que s’han 
fet a la nova licitació del contracte. 

Al conseller d’Esquerra Republicana, jo sincerament no li negaré la problemàtica, i, de 
fet, no ho hem fet en cap moment. Però el que sí que no li acceptaré és que hem 
deixat els veïns de banda i que no els... Ens hem reunit moltes vegades amb ells, vam 
crear la comissió de seguiment justament perquè hi hagués un espai formal, perquè 
estàvem tenint moltes reunions amb els veïns, però consideràvem que havia d’haver 
un espai on també estiguessin els grups de l’oposició i hi pogués estar també la resta 
d’administracions que estan implicades en la venda de drogues, com ara la 
Generalitat, que és la que té plena competència per intervenir en venda de drogues. 
Avui mateix hem tingut una reunió amb les escoles. I, per tant, jo crec que, per molt 
que vostè digui, els veïns, sent crítics o no, saben que hem estat informant-los en tot 
moment. 

I a la consellera del PDeCAT, entenc –i ho dic de veres– que vostè s’ofereix també a 
ajudar-nos a difondre aquest telèfon d’educadors i de recollida de xeringues. El 
nombre de xeringues que recollim al carrer disminueix el juliol. Només dir-li que les 
dades no són només de les que es recullen al carrer, sinó també dels programes 
d’intercanvi de xeringues. 

I sí que li demanaria només que no digui que tenim toxicòmans morint al carrer, 
perquè en aquest cas no és cert. I crec que no cal generar més alarma quan tenim una 
problemàtica que hem de poder abordar efectivament. 

La presidenta agraeix la intervenció i obre el segon torn de paraula dels grups 
municipals.  

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

De xeringues al carrer..., hi ha d’haver uns treballadors que les han de recollir, i, si hi 
ha gent que es xuta al carrer, és perquè no troba la manera o la comoditat en aquests 
espais per xutar-se allà, que al final hauria de ser el més indicat. Eh, no estem fent 
bé... 

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

Bé, és una evidència que els veïns es senten desatesos. Vostès poden pensar que sí 
que els han fet un seguiment, però ells no ho perceben així. Quan han de sortir al 
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carrer amb una pancarta, quan han de fer declaracions o quan han de tapiar o quan 
han de fer actuacions que serien responsabilitat vostra és que no estan sent atesos. 

El Sr. Oriol Casabella Troncoso 

Sobretot, comentar això, que la problemàtica del tema drogues per nosaltres és un 
tema fonamental, que estarem al vaixell, que farem seguiment dintre de la comissió 
que s’ha creat. 

I, re, contestar a la consellera del PDeCAT que els preus són tema públic, que ho van 
aprovar tots els partits –el teu partit també–, i que, si tanta necessitat tenien de cobrir 
realment aquella pista, quan estaven governant ho podien haver fet perfectament. I 
també et diré que hi ha moltes entitats socials que també ocupen aquell espai esportiu. 

La Sra. M. José Chacón i Salvador 

Només dir a la senyora regidora que, bé, m’hauria agradat més que m’argumentés el 
tema dels camins escolars o altra cosa que no dient-me que no mor gent al carrer, 
perquè sí que és veritat. 

La presidenta agraeix les intervencions i dona la paraula a la regidora. 

La regidora 

No hi volia entrar, però dir-li que, si hi ha un protocol de l’antic Pla de drogues, que es 
va fer el mandat anterior, quan vostès governaven, que es va deixar d’aplicar el 2014, 
són vostès els que van decidir deixar d’aplicar-ho, i, per tant, no entenc aquesta 
petició. Igualment, sí que hem reforçat la presència de Guàrdia Urbana i de serveis de 
neteja, abans d’entrar, en els camins escolars i en els entorns de les escoles justament 
per evitar situacions com les que han descrit alguns pares. 

6. Informar dels Preus públics 2018 del Districte 

La presidenta dona la paraula al Govern perquè informi sobre els preus públics 2018 
del Districte.  

El Sr. Ferran Caymel Ubia 

Bona tarda. Del que donem compte és de l’aprovació inicial a la Comissió de Govern 
dels preus públics per al 2018. Així com a titular no és que sigui especialment sexy, 
però ja veureu que té una afectació considerable, perquè són desenes, centenars, per 
no parlar de milers, els ciutadans de Ciutat Vella que passen per centres cívics, casals 
de gent gran, casals de joves, casals infantils, projectes com el de Franja i espais 
esportius del districte, que no els centres esportius municipals, que són un altre cas. 

Com els diferents grups municipals poden veure en l’informe que se’ls ha presentat, el 
titular parla que s’han mantingut en línies generals les tarifes. I això és així per segon 
any consecutiu. Hi ha algunes variacions puntuals, que entenc que estan suficientment 
explicades al llarg de les diferents pàgines, on es parla de per què, per exemple, en 
alguns casos s’afegeix una tarifa d’itineraris que abans no existia o s’ha detectat una 
errada en algun dels centres o suposa una rebaixa per la rebaixa que hi va haver 
finalment de l’IVA dels espectacles culturals, que el Partit Popular havia aprovat i tan 
injustament havia castigat el sector. 
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I finalment es parla també dels ajustaments que hi ha al camp de futbol del parc de la 
Catalana, en el qual hi ha un parell d’increments del total de deu tarifes que existeixen. 

En darrer terme, el que es produeix –faig una miqueta de pedagogia– és que dintre de 
les àrees de referències, els diferents equipaments, hi ha com un ventall de tarifes i, 
llavors, després els districtes les ajusten en funció de diferents variables: població, 
renda, etcètera. Llavors, els de Ciutat Vella es segueixen congelant, excepte en 
aquests petits ajustos, que en el cas més extrem parla d’un o dos euros per algun cas 
puntual. 

La presidenta agraeix la intervenció i dona la paraula a la consellera de Ciutadans. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Gràcies, presidenta. Bé, primer de tot agrair la presentació d’aquest informe justificatiu, 
encara que arriba una miqueta tard, en el sentit que no hem pogut fer l'anàlisi 
corresponent i exhaustiva. Tot s’ha de dir: aquest punt sempre passa per la part 
decisòria i aquesta vegada no ha passat. Ens sorprèn una mica, perquè, llavors, ni 
aprovem ni no aprovem els preus públics, simplement ens n’informen. 

Tornar a repetir que creiem que, si ens entreguen aquest informe el dimarts a les sis 
de la tarda, no és suficient temps per dedicar-li el temps i el debat que necessitem. 
Crec que són suficientment importants els preus públics dels diferents equipaments 
per tenir temps per debatre, tenir reunions prèvies i poder explicar-nos en detall quins 
són aquests canvis i per quins motius. 

Pel que fa a la situació dels casals de barri, creiem que, en comptes d’apujar més d’un 
preu –i no són dos euros, n’hi ha alguns que en pugen molt més–, s’hauria de fer una 
inversió en aquests equipaments, perquè hi ha alguns equipaments que s’utilitzen molt 
i que estan en condicions bastant dolentes. 

També creiem que hi ha preus que s’haurien de rebaixar, inclús mantenir. Per tot el 
que els he dit, crec que no és suficient temps el que ens ha donat per poder analitzar-
ho de manera detallada. 

Gràcies. 

La presidenta agraeix la intervenció i dona la paraula al Partit Popular. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Gracias. Mire, para calificarse ustedes como «Gobierno social», pues no lo 
demuestran nada con los precios públicos de Ciutat Vella. El Gobierno de 
Convergencia y Unión del señor Trias ya subió los precios públicos del orden de un 8, 
un 10%, y ustedes no solo no los han bajado, sino que además han seguido ustedes 
con esta escalada de subida de precios públicos. 

¿Cómo pueden seguir ustedes subiendo los precios públicos con excusas de que los 
suben para ponerlos a nivel de ciudad? ¿Es que acaso en Ciutat Vella la gente tiene el 
mismo nivel de renta que el resto de la ciudad? Yo creo que no. Lo que tienen que 
hacer es bajar los precios públicos del distrito, adecuarlos a la renta que se tiene en 
Ciutat Vella. 
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De hecho, tal y como ha comentado usted, hay uno que sí que baja, y resulta que lo 
hace por la bajada del IVA de los espectáculos culturales. Así podemos decir que el 
único precio público que baja en Ciutat Vella es gracias al Partido Popular. 

No estamos nada de acuerdo con los precios públicos que nos han presentado, y, de 
hecho, queremos que los bajen en Ciutat Vella. Y si no los bajan, queremos que nos 
presenten precio a precio un análisis de coste para saber exactamente si los están 
subiendo justificadamente o no. 

Gracias. 

La presidenta agraeix la intervenció i dona la paraula a la CUP. 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

Molt breu. Es diu que pugen els preus públics, però no pugen els salaris dels 
treballadors. N’hi ha alguns que són bastant escandalosos: permanències zelador en 
horari nocturn o festiu, tretze euros l’hora. Bé, som una institució, no som una 
empresa. Podríem predicar amb l’exemple. 

La presidenta agraeix la intervenció i dona la paraula a Esquerra Republicana. 

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

Voldria fer tres reflexions al voltant de la presentació dels preus públics del 2018. La 
primera és procedimental. Com han dit, aquí se’ns informa de les decisions preses a 
Comissió de Govern, sense que les consideracions que els puguem fer tinguin cap 
mena d’incidència, no tan sols ja en l’establiment dels preus públics del 2018, sinó ni 
tan sols en els propers. Això ja va passar en la presentació dels preus públics l’any 
passat. L’opinió de les entitats i del veïnat del districte, del ventall de forces polítiques 
no servirà absolutament de res si la presa de decisió no es trasllada, per exemple, de 
la part informativa a la part decisòria. És així de senzill. 

La segona reflexió és referent al volum i a la procedència de l’usuari. A diferència del 
que passa a altres districtes, som un territori que té un tant per cent força elevat de 
visitants de fora del districte que són usuaris dels equipaments del barri. Els nostres 
centres cívics, les nostres instal·lacions esportives, etcètera, són àmpliament utilitzats 
per ciutadans d’altres territoris, i això, que no és ni bo ni dolent, dificulta enormement 
l’ús de les instal·lacions per part d’uns veïns que troben reiteradament ocupats aquells 
espais requerits per desenvolupar llurs activitats socials, culturals i esportives. Per tant, 
creiem que, de la mateixa manera que es diferencia entre entitat sense ànim de lucre i 
entitats amb ànims de lucre, s’hauria de diferenciar entre entitat del districte i entitats 
que no ho són pas, fins i tot a nivell de barri. 

I la tercera és constatar que la política de preus públics és en si mateixa continuista de 
l’època del Govern convergent. I el continuisme convergent per ell mateix no ha de dur 
una connotació ni negativa ni positiva, però no acaba de ser massa coherent amb –per 
citar-los un exemple– el primer punt del fallit Programa d’actuació del Districte, el qual 
duia el coratjós subtítol de «Cap a la ciutat dels drets i les oportunitats». La primera 
mesura del primer apartat –«bon viure», «justícia social»– proposava, punt 1 –punt 1–, 
és a dir, el primer de tots, fer una tarificació social en l’oferta cultural i esportiva dels 
barris més desfavorits, potenciar una oferta cultural i esportiva assequible, reduint-ne 
el cost, fet que no acaba de convergir en l’augment del lloguer d’alguns equipaments 
esportius requerits per l’Institut de Barcelona Esports. 
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En resum, vostès, igual que l’any passat, han perdut una nova oportunitat d’aprofitar el 
superàvit que té l’Ajuntament –un superàvit a més quantiós– per garantir que els 
infants i els joves del districte puguin gaudir d’un òptim accés al desenvolupament 
cultural i esportiu. 

La presidenta agraeix la intervenció i dona la paraula al Partit Socialista. 

El Sr. Oriol Casabella Troncoso 

Nosaltres en el tema de preus públics, com els vam aprovar a Comissió de Govern, 
votarem a favor. I a la següent votació ja negociarem una altra cosa. 

La presidenta aclareix que, en qualsevol cas, és un informe i que no es vota. Tot 
seguit, dona la paraula al Partit Demòcrata. 

El Sr. Marc Rodés i Salanqueda 

Sí, gràcies. No, precisament, perquè no es vota, bé, és la nostra... I a més a més, 
també, doncs, perquè vam tenir aquest informe de preus públics fa dos dies i l’hem 
hagut de mirar de pressa i corrents. 

Jo simplement dir que aquesta proposta de preus públics entenem que deriva de les 
ordenances fiscals que tota l’oposició els va tombar en bloc a Casa Gran, i, bé, perquè 
en cap moment van voler buscar ni el consens ni tampoc van voler esforçar-se a 
negociar-ho, com tantes altres coses. Llavors, bé, que comentem aquest informe de 
preus públics aquí, a la part informativa, i reflexionem al voltant d’això, doncs, tampoc li 
acabem de trobar massa sentit. 

La presidenta agraeix la intervenció i dona la paraula de nou al Govern. 

El Sr. Ferran Caymel Ubia 

A veure, sobre el tràmit i el procés, és el preceptiu. És a dir, que s’informi, com es va 
fer l’any passat. 

Sobre les inversions als casals de gent gran, seria un altre capítol, que no té res a 
veure amb els preus públics. 

Sobre si estem pujant els preus per anar cap als de la resta de la ciutat, no hem dit 
això. El que hem dit és precisament que estem per sota de la mitjana de preus de la 
resta de districtes. 

Sobre els detalls de si hi ha una tarifa amb un horari puntual de tretze, dotze, onze, 
seran convidats als propers consells d’equipament de centres cívics, on podran tenir 
informació de primera mà dels diferents gestors dels equipaments de quins preus 
públics tenen, quins tallers estan fent i si volen tenir..., si algun capítol d’aquí no els ha 
quedat prou clar, podran donar-los resposta. 

Sobre el tema del continuisme convergent, doncs, precisament, no. Precisament va 
haver una pujada molt considerable fa uns quants anys –ara no recordo de memòria si 
són cinc o sis–, i el cas és que nosaltres estem optant a nivell de tots els preus 
municipals per la congelació. 

I, conseller d’Esquerra, sobre el tema dels esports, les pistes i els seus usos, un tema 
són els preus i després el capítol de subvencions i tot això en què s’intenta ajudar les 
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entitats que no tenen pista pròpia per si en algun cas no poden satisfer les quotes que 
es demanen. 

Aclarir també que estem parlant de pistes municipals que estan cedides a diferents 
gestors, en aquest cas, per exemple, l’Associació Esportiva Ciutat Vella, que ells fan la 
tasca principal de tenir els seus propis equips i, per tant, de captar xavals, de captar 
equips femenins, i que el que s’està plantejant són usos per part de col·lectius externs. 
És a dir, imaginem-nos un grup de deu amics que queden els dimarts a la tarda per fer 
un partit de futbol sala. 

La presidenta agraeix la intervenció i dona la paraula als grups municipals que vulguin 
tornar a intervenir.  

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Del que ens queixem és que no s’han molestat ni en passar-nos un informe més 
detallat, que puguem parlar amb els equipaments, que ens expliquin... En dos dies, 
això és impossible. L’any passat va passar primer pel Consell Ciutadà i després va 
passar per un punt de la part decisòria. I es van votar. Sí que va ser així. Mireu l’acta 
de l’anterior vegada. 

Dir que nosaltres hem introduït el tema de la inversió perquè creiem que és necessària 
aquesta inversió. Vostès porten un punt informatiu sobre els preus públics dels centres 
d’equipaments. Doncs, nosaltres li fem la petició que hi inverteixin més, i que se’ns 
passin els informes amb el temps suficient per poder-los analitzar. 

Gràcies. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Señor Caymel, mi afirmación ha sido que utilizan ustedes excusas como que los suben 
para ponerlos a nivel de ciudad, y usted me dice que no: «Per tal d’apropar-nos a preu 
de ciutat», «per tal que quadrin amb els preus de ciutat aprovats per l’ICUB» y –esta 
es buena– «es considera que aquestes dues tarifes ja tenen un preu prou ajustat i no 
cal repercutir la pujada de l’IPC». Traduzco: o sea, que están tan caros que más vale 
que no subamos un 2%. Vale. 

Nos pide usted que, si necesitamos alguna aclaración sobre algún punto, se la 
pidamos. Yo se la he pedido. Me gustaría tener un análisis del coste de todos y de 
cada uno de los precios, tanto de este año como del año pasado. 

Gracias. 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

Cobra quaranta-cinc euros el dia, quantes hores al dia treballa? No ho sé. 

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

Ja l’entès, el que potser jo m’he explicat malament. Per exemple, l’entitat Darna, que 
està al Raval i que treballa amb l’alfabetització de xavals i de noies, de nois que venen, 
per exemple, d’acollida, volen muntar un equip de futbol, ahir mateix volien muntar un 
equip de futbol. Han parlat amb el casal d’infants i el que es troben és que no tenen 
lloc per jugar. Doncs, és justament això. O sigui, jo ja l’entenc. Ara espero que m’hagi 
entès vostè a mi quina és la problemàtica. 
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La presidenta agraeix les intervencions i dona la paraula de nou al Govern.  

El Sr. Ferran Caymel Ubia 

Insisteixo que a les tarifes hi ha uns barems de màxims i mínims. Nosaltres el que 
estem és mantenint els mínims, però hi ha una política de ciutat que diu..., òbviament 
tampoc hi pot haver unes diferències abismals entre uns districtes i els altres, perquè, 
si no, estaríem fent competència de centres cívics que, per exemple, tenen el límit en 
un barri i en un altre, per exemple. 

Aleshores, sobre el cas que em parles, Marc, parlem-ne. Fes-nos-el arribar i veiem 
quines solucions podem tenir. A ningú se li escapa que no anem sobrats 
d’equipaments esportius, especialment al Raval, i que n’hi ha d’altres que podrien 
millorar-se via inversions a futur. De fet, crec que és una cosa en la qual podríem estar 
d’acord tots de cara a properes legislatures. 

7. Mesures de govern: 

- Mesura de baixos de protecció oficial (BPO) 

La presidenta dona la paraula al Govern perquè expliqui aquesta mesura. 

La regidora 

Aquesta mesura, que, de fet, es va presentar públicament el juliol, parteix de la base 
que a Ciutat Vella tenim un problema de gentrificació important, que la gentrificació té 
a veure també amb el teixit comercial i amb el teixit econòmic, amb la morfologia 
urbana dels baixos que tenim al districte. Que, a més a més, necessitem impulsar 
l’activitat econòmica de proximitat en un districte que té efectivament molta activitat 
econòmica destinada al visitant de fora del districte i de fora de la ciutat. És a través 
dels baixos que l’activitat que es dona també a l’espai públic es fa més confortable, és 
a través també de l’activitat econòmica que podem satisfer les necessitats dels veïns i 
les veïnes i que podem impulsar determinats models econòmics que ens sembla que 
és important poder implementar al districte. 

Aquesta mesura dels baixos de protecció oficial persegueix diversos objectius: 
mobilitzar els locals buits, equilibrar els usos de l’espai públic, revertir el monocultiu 
que es dona en determinats carrers i zones de la ciutat, garantir l’accés a articles de 
primera necessitat per part de veïns i veïnes, fomentar la promoció econòmica a 
escala local, donar ajuts a noves iniciatives econòmiques i suposar també una segona 
oportunitat davant dels problemes de lloguer que tenen molts dels negocis i les 
iniciatives econòmiques que tenim al districte. 

Es tracta, per una banda, de poder posar a disposició vuit locals en una primera fase 
públics, que sortirien a concurs a un preu per sota del mercat, on en aquest concurs el 
que es faria és prioritzar aquells negocis, aquelles propostes econòmiques que 
estiguin vinculades a l’economia de proximitat, que estiguin dins del marc de les 
actuacions prioritàries al Pla de desenvolupament econòmic de Ciutat Vella. Seria una 
cessió per cinc anys quan parlem d’economia de proximitat, per dos anys prorrogable 
a tres més quan parlem d’una iniciativa econòmica. 

Es prioritzaran en aquests concursos, en aquestes cessions, la proximitat, l’arrelament 
al territori, les condicions laborals que s’ofereixin, també el fet d’estar orientat a satisfer 
necessitats que tenen els veïns i les veïnes en el seu dia a dia. I té una altra vessant, 
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que és la d’intermediació amb locals privats per evitar que tinguem zones on tenim 
locals buits i on hi ha poca dinamització econòmica. 

Aquesta mesura compta amb un pressupost d’1.300.000 euros. I, com deia, tenim una 
primera fase de vuit locals que sortiran a concurs ara, abans de finalitzar l’any, i una 
segona fase on sortirien altres locals públics, mentre s’activa també la fase 
d’intermediació amb locals privats. 

La presidenta agraeix la intervenció i dona la paraula a la consellera de Ciutadans. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Gràcies, presidenta. Aquesta mesura ens desperta més incògnites que solucions, i 
això no hauria de ser així. Una mesura relacionada amb el comerç hauria de presentar 
mesures clares i concretes. 

La realitat de Ciutat Vella és molt concreta i diferent a la de Barcelona. En aquest 
document apareixen dades que són importants i que hem de tenir en compte. Hem de 
tenir en compte que Ciutat Vella té més comerços que la mitjana de Barcelona, però, 
pel que fa als locals buits i als locals dedicats a serveis, tenim menys que la mitjana de 
Barcelona. Per això trobem necessari que hi hagi mesures concretes de comerç per al 
districte, i que aquestes haurien de ser diferents a les que presenten al conjunt de la 
ciutat, no només per la centralitat, la història, el patrimoni que representa el districte, 
sinó per les diferències entre els barris, que això encara complica més poder tenir un 
pla a nivell de districte. 

A més, hem de tenir en compte que l’estructura dels edificis fa que els pisos de dalt 
dels locals es vegin afectats per les activitats que es duen a terme en aquests baixos. 
Això sí, el que no entenem és per què se’ns presenta aquesta mesura encara que no 
s’hagi aprovat el Pla d’usos. És tot una miqueta surrealista: abans de poder fer 
accions, hem de tenir les normes i els plans per poder actuar posteriorment, encara 
que sabem que aquest Pla d’usos no solucionarà els diferents problemes que té el 
comerç en aquests moments. 

També dir que compartim molts dels objectius que presenten aquestes mesures, en 
molts aspectes, potser no en les solucions finals, però sí en els objectius. Avui ens 
presenten aquesta nova figura i ens expliquen que supera les polítiques promocionals i 
d’ajut per tal que sigui una eina per evitar l’expulsió dels veïns. Són conscients que els 
veïns se’n van per altres motius? 

A Ciutat Vella també existeixen baixos d’edificis que són habitatge. També els voldran 
fer per al comerç? 

I tenim diverses preguntes que creiem que són importants, que són: si aquesta petició 
l’han fet els comerciants, els veïns o només ha sigut la regidora de Participació, que és 
vostè, o promoguda des de la Regidoria de Comerç; quants locals buits hi ha en total; 
en quines condicions; per quins motius estan buits aquests locals; quines mesures a 
part dels baixos volen implantar per ajudar els comerços a pagar el lloguer; quin és el 
pressupost detallat –parlen d’un 1.300.000 euros, per a la resta del mandat?, per un 
any?–; quins són els motius per no escollir cap en el Gòtic o a la Barceloneta; per què 
només vuit locals i no més; per què es prioritzen els locals per a joves sense estudis i 
no joves amb estudis. També, pel que fa a la taula de patrimoni ciutadà d’ús i gestió 
comunitària, que pretén gestionar aquesta mesura, qui la formarà?, com seran 
escollides aquestes persones?, quines seran les funcions de la taula? Vostès 
deleguen responsabilitats en la construcció d’aquesta taula? Vostès parlen de la 
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dinamització de locals públics i de locals privats; dels privats com ho faran? Per què 
només els han de cedir set anys i vostès com a màxim cinc? 

Gràcies. 

La presidenta agraeix la intervenció i dona la paraula al Partit Popular.  

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Gracias. Estos locales públicos deberían estar en uso desde hace muchísimo tiempo, 
es verdad. De hecho, hay muchos más locales públicos que deberían estar incluidos 
en este plan para hacer algo, montar negocios, levantar persianas o lo que haga falta. 

A mí lo que me preocupa es el proceso de adjudicación y que el hecho de querer 
controlar tanto el tipo de negocio que se instale acabe con el carácter comercial del 
proyecto. Me preocupa la viabilidad económica de los negocios que se instalen, de los 
proyectos que se instalen. Me preocupa que puedan ser proyectos que estén 
desfasados de la realidad y causen frustración a personas que lo último que necesitan 
es eso. 

Me preocupan todas estas cosas y por eso quedamos a la expectativa del desarrollo 
de la iniciativa esperando que resulte positiva para todos. 

La presidenta agraeix la intervenció i dona la paraula a Esquerra Republicana. 

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

Moltes gràcies. Des d’Esquerra Republicana compartim que l’especulació immobiliària 
està produint, tal com bé apunteu, la substitució d’usuaris mitjançant la gentrificació 
tant del comerciant com de la clientela, la substitució d’usos fruit de la globalització i la 
turistificació del centre urbà, i l’extinció d’usos en especial del comerç tradicional. És 
per això que celebrem la mesura que ens presenteu amb la creació de la figura dels 
baixos de protecció oficial, que ve a desplegar un pla de desenvolupament econòmic 
del districte que en el seu dia també vam valorar positivament. 

Al seu torn, també celebrem que aquest cop es segueixin, quasi bé o més o menys, 
els terminis projectats i ens presentin la mesura segons calendari. 

Compartim també els objectius de la mesura, les tipologies d’activitat a les quals es 
dirigeixen, així com rectificació de projectes anteriors amb la consegüent ampliació del 
termini de lloguer de cinc anys, en el cas de les activitats necessàries de proximitat, i 
dos més tres, en el cas d’activitats d’interès econòmic. 

Per finalitzar, ressaltar també que valorem positivament la priorització dels projectes 
promoguts per a persones en situació de vulnerabilitat social, tot i que entenem que el 
criteri no sols hauria d’estar vinculat a la figura en qualitat de promotor, sinó que 
caldria ampliar-lo també en la d’empleat, així com ampliar criteris seguint el ventall dels 
quinze punts fixats com a valors de l’economia solidària. Alguns com la proximitat o la 
sostenibilitat els heu fixats, però d’altres tan importants com l’equitat de gènere o la 
forquilla salarial creiem que caldria incloure’ls. 

Moltes gràcies. 

La presidenta agraeix la intervenció i dona la paraula al Partit Socialista. 
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El Sr. Oriol Casabella Troncoso 

Nosaltres vam participar com a Govern dintre d’aquesta mesura. Entenem que 
aquesta mesura és molt positiva per reactivar el comerç del districte i no tenim... 

La presidenta agraeix la intervenció i dona la paraula al Partit Demòcrata. 

El Sr. Marc Rodés i Salanqueda 

Gràcies. Vam fer un plenari el 6 de juliol i al cap de poc més de dues setmanes vostès 
fan una roda de premsa per presentar aquesta mesura de govern. Tres mesos 
després, quatre si hi sumem malauradament el mes que ho hem ajornat, la porten aquí 
a plenari. No sé si és que tenen poc respecte per aquest plenari o és que els agraden 
massa les càmeres. Però els demanaria que per a properes ocasions siguin una mica 
més curosos amb aquestes coses. I sobretot ho dic pels veïns, perquè veuen com es 
presenta un pla per dinamitzar locals buits al districte, però que en realitat trigarà com 
a mínim tres mesos més a posar-se en marxa, que és quan passa per plenari. 

Pel que fa a la mesura de govern, valorem positivament un pla com aquest per 
dinamitzar locals buits al districte i ajudar a crear teixit econòmic. Però la veritat és que 
no és res nou. El mandat passat, des del Districte, es va engegar el programa «Ciutat 
Vella per als emprenedors», on es van posar a disposició de nous emprenedors que 
havien fet formació a través de programes de Barcelona Activa locals municipals 
perquè hi iniciessin el seu negoci. I des de l’Ajuntament fa anys que es destinen locals 
municipals a llogar-los a negocis que potenciïn el comerç de proximitat. Per exemple, 
hi ha tres locals al carrer Nou de la Rambla que són així. 

També sap greu que tot esperant aquest pla hi hagi hagut locals municipals buits i 
descuidats durant dos anys, com els del carrer Sant Ramon, que eren locals destinats 
a Ciutat Vella per als emprenedors, però, com no els deuria agradar aquest pla, van 
preferir tenir-los buits abans que aprofitar-los. 

Com sempre, ens presenten un document on hi ha molta introducció, molta anàlisi, 
molt bla-bla, però que passa de puntetes per sobre de qüestions fonamentals. És per 
això que llegint la mesura de govern se’ns plantegen diverses preguntes, que 
agrairíem que contestessin. Quines són les bases per accedir a aquests locals? Què 
hauran de presentar les persones que vulguin instal·lar-hi un negoci? Qui decidirà 
quins són els projecte guanyadors? En base a què es farà la tria dels projectes 
guanyadors? Hi ha algun sistema de punts? Els demanem una mica més de 
transparència al respecte. 

Gràcies. 

La presidenta agraeix la intervenció i dona la paraula de nou a la regidora. 

La regidora 

Agrair a qui ha llegit i ha fet aportacions. Lamentar que hi hagi grups que no l’hagin 
llegit o que no hagin demanat per resoldre els dubtes que els poden haver sorgit, 
sobretot el Grup de Ciutadans, que entenem que no ha entès la mesura de govern i 
que quan vulgui..., tot i que la vam explicar abans de presentar-la a premsa, senyor 
Rodés, la vam explicar als grups municipals i ho vam explicar pensant que el següent 
plenari seria a l’octubre i no que seria al novembre, que és una cosa que entenc que 
ningú de nosaltres volia que passés. 
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Sí que tres qüestions concretes. El pla «Ciutat Vella per a emprenedors» es centrava 
en les persones. Nosaltres ens estem centrant en les activitats, després d’haver fet un 
estudi sobre quin tipus de necessitats té cada territori justament per potenciar que es 
pugui ubicar activitat que necessiten els nostres veïns i veïnes i que pugui tenir 
continuïtat econòmica. El pla «Ciutat Vella per a emprenedors» no tenia pressupost 
adjudicat, i estem parlant d’una mesura que té 1.300.000 euros de pressupost. 

I, a més, aquesta idea dels baixos de protecció oficial..., que, senyora Barea, només 
surten a concurs els locals que estan disponibles ara mateix. Tant de bo hi hagués 
hagut una política de compres i d’adquisicions a l’Ajuntament de Barcelona que ens 
permetés tenir ara una bona cartera de locals per destinar tant a entitats com a aquest 
programa. 

Aquest programa bàsicament el que presenta és una figura nova, que està relacionada 
amb la potenciació de l’activitat econòmica, vinculada al desenvolupament local, 
enfocat a les necessitats que tenen les veïnes i els veïns de Ciutat Vella, al 
desenvolupament econòmic, i que està fet, pensat i basat sobretot en estudis que ens 
diuen quines mancances tenen, econòmiques, els nostres barris a l’hora de tenir 
activitat econòmica que satisfaci, com deia, necessitats de veïns i veïnes. I, a més a 
més, som molt conscients que moltes de les activitats que tenim, dels negocis que 
tenim, ara mateix al districte estan en perill per una Llei d’arrendaments urbans que és 
absolutament injusta i que està fent que molts negocis hagin de tancar. I, de fet, 
aquest pla no es dirigeix només a noves iniciatives, sinó que també pretén acollir 
iniciatives velles. 

Pel que fa al procés d’adjudicació, no es preocupi, senyora Elisabeth, serà transparent. 
Jo ja sé que vostès no estan molt acostumats a la transparència. Evidentment, seran 
uns plecs públics i les valoracions es penjaran públicament i es podran revisar i, si 
queda qualsevol dubte, encantats d’aclarir-lo. 

La presidenta agraeix la intervenció i obre el segon torn de paraula per als grups que 
hi vulguin intervenir. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Bé, «menospreciar» les preguntes que li faig jo perquè represento el partit que 
represento em sembla una falta de respecte per la seva part. 

I sí, sí que m’he llegit la mesura. Ho he fet detalladament i diverses vegades. I crec 
que és una bona mesura, jo no li he dit el contrari. Però això no vol dir que no tingui 
preguntes a fer-li. Tinc moltes preguntes, i m’agradaria que me les contestés. Si vol, no 
cal ni que me les contesti aquí, quedem un dia, tranquil·lament, i m’ho explica. No cal 
que sigui vostè, pot ser el conseller. No passa res. Però crec que «menospreciar» les 
preguntes que li fa Ciutadans és una falta de respecte de vostè cap a Ciutadans. 

També dir que, bé, tenint en compte que ve del Pla de desenvolupament econòmic, és 
un pla teòric, on hi ha moltes mesures que és fer estudi, fer projectes. Crec que les 
mesures de comerç han de ser plantejades i debatudes amb els comerciants, i moltes 
d’aquestes mesures no han sigut parlades ni amb ells. 

Gràcies. 
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La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Lo que yo quería decir, y me gustaría que quedase claro, porque creo que se dedican 
esfuerzos y se dedican locales públicos a esta medida, es que se trata de levantar 
persianas, pero también se trata de dar oportunidades a personas con dificultades, 
personas con dificultades, pero dentro de la realidad. Si ustedes tienen en mente 
enfocarlo a un tipo de negocio que a lo mejor no tiene éxito, esas personas no se van 
a ver realizadas con sus negocios. Y yo creo que no deberían animarles ustedes, tanto 
usted, regidora, como el equipo de Gobierno…, animar a personas a montar cierto tipo 
de negocios que no van a funcionar por sí solos y que pueden tener un problema de 
frustración. Yo digo que tengan esto en cuenta, porque creo que es importante y creo 
que me están pensando ustedes precisamente en esto. 

El Sr. Marc Rodés i Salanqueda 

D’acord que els plecs seran públics, però m’agradaria saber en base a què es farà la 
tria dels projectes guanyadors i qui decidirà quins són els projectes guanyadors. 

La presidenta agraeix les intervencions i dona la paraula de nou al Govern. 

La regidora 

Molt ràpidament. Senyora Barea, la meva intervenció no té a veure que vostè sigui de 
Ciutadans. És que vostè ens està demanant concreció, però és impossible concretar 
quines preguntes ens està fent. Sempre diu que necessita més informació, però mai 
no concreta quin tipus d’informació és la que necessita. 

Vostè ens demana, a més a més –i ha sigut la seva primera intervenció–, que amb una 
mesura de govern resolem tots els problemes que tenim al districte, i això no pot ser. 
Per això anem presentant diferents mesures de govern, amb una estratègia de 
multinivell. 

Senyora Jiménez, entenc que vostè no està dient que determinats col·lectius no poden 
tirar endavant un negoci. Li ho he explicat des d’un primer moment: aquí hi ha uns 
informes que ens diuen quin tipus de necessitats tenim, també la viabilitat econòmica, 
que això també es valorarà en els plecs. El tipus d’activitat que s’ha d’implementar en 
cada local està dins de la priorització d’allò que fomenta el Pla de desenvolupament 
econòmic, evidentment seran públics i els plecs i la taula d’adjudicació serà com 
habitualment es fa a l’Ajuntament, amb diversos tècnics de la casa, que faran una 
valoració tècnica i una valoració econòmica del projecte. 

En tot cas, qualsevol dubte, encantats d’aclarir-lo, i esperem que aquests plecs, de fet, 
surtin abans de finals d’any. 

La presidenta comunica que ha de marxar i que, a partir d’aquest punt, presidirà el 
Consell Plenari la vicepresidenta. 

C) Part decisòria 

1. Aprovació inicial de la modificació de la declaració de l’àrea de conservació i 
rehabilitació als carrers d’en Robador i Sant Ramon a Ciutat Vella per a 
l’ampliació de les finques subjectes als drets de tanteig i retracte 

La vicepresidenta atorga la paraula al Govern perquè exposi el primer punt de la part 
decisòria. 
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La Sra. Eva Alfama i Guillén 

Gràcies. El primer punt es tracta de l’aprovació inicial de la modificació de la declaració 
de l’àrea de conservació i rehabilitació als carrers d’en Robador i Sant Ramon. Ho 
explico una mica. És un punt que, de fet, s’havia portat com a mesura de govern el 
desembre del 2015 –no sé si hi ha algun veí que ja hi havia assistit i ja li sona–, o 
sigui, no és una cosa nova, es va portar com a mesura de govern, però, com que és 
un instrument urbanístic, s’ha d’aprovar al plenari de Casa Gran. Després hi ha un 
període d’al·legacions, en el qual les persones afectades poden presentar 
al·legacions. Perdó, primer s’aprova a Comissió de Govern, després es presenten 
al·legacions, que es van tancar abans de l’estiu, i llavors, un cop ja s’han resolt les 
al·legacions, ha d’anar un altre cop a Casa Gran, i abans el Districte ha d’emetre 
aquest informe preceptiu de si s’aprova o no per part dels grups polítics. Per tant, 
estem discutint una cosa que ja vam presentar en el seu moment; i, com no s’ha fet un 
plenari fins ara, doncs, ho fem ara. 

Llavors, l’àrea de conservació i rehabilitació és un instrument urbanístic que delimita 
una zona i el que permet és que, quan hi ha finques que es venen, el propietari hagi 
d’oferir –es diu el dret de tanteig i retracte– a l’Ajuntament que el compri. O sigui, 
negocien un preu, però ha d’oferir-li a aquest mateix preu a l’Ajuntament. I si ja l’ha 
venut, l’Ajuntament té el dret de recuperar aquesta propietat pel mateix preu. Llavors, 
és un instrument que permet això. Aquesta àrea es va fer el mandat anterior, el 2011, 
va ser una iniciativa anterior que va definir una zona a Sant Ramon i Robador per 
poder fer aquest tanteig i retracte de set finques, i el que vam aprovar anteriorment és 
passar de set finques a quaranta-set, o sigui, ampliar a gairebé tota la zona de Sant 
Ramon, Robador, etcètera. 

D’aquesta manera, el que fem amb això és donar més possibilitats de poder comprar 
habitatge públic i fer rehabilitació i tenir un major control de les compravendes de la 
zona, que, com sabem, és una de les zones on hi ha pisos en mal estat. Llavors, des 
que es va fer en l’anterior mandat aquesta àrea, de les set finques afectades es van 
adquirir tres finques i alguns pisos més separats, segueix vigent i ara tindríem la 
possibilitat de poder exercir aquest dret de tanteig i retracte a la resta de les quaranta-
set finques de la zona, que és Espalter, Sant Ramon, Robador, Sant Pau, etcètera, 
inclús Marquès de Barberà. I això ens permet seguir treballant en tot el reforç de la 
rehabilitació i de la millora de la zona, que, com sabem, té una acumulació de diverses 
problemàtiques. 

La vicepresidenta dona la paraula al Grup de Ciutadans. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Votarem a favor. 

La vicepresidenta dona la paraula al Grup del Partit Popular. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Gracias. Entendemos, y mucho, la problemática de la zona de Robador, y la hemos 
defendido y la seguiremos defendiendo para que sea una zona en la que poder vivir 
como mínimo con normalidad y con dignidad. En ese sentido, podemos entender y 
apoyamos que se pretenda comprar alguna finca en el Raval, pero no tiene sentido 
bloquear casi cincuenta fincas, ya que consideramos que perjudica a propietarios en 
las futuras operaciones que quieran realizar, más aún si no asegura el Gobierno que 
las vayan a adquirir y, en caso de adquirirlas, que no sean ustedes capaces de 
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transformarlas en vivienda en un mínimo de tiempo posible, más aún teniendo en 
cuenta lo que hicieron ustedes con el edificio público de viviendas de Robador, 43, que 
permitieron la ocupación ilegal, no movieron un dedo para desalojarlas dentro del 
plazo legal, a pesar de advertirles, tanto vecinos como grupos políticos, y avisarles de 
forma pública y reiterada que aún está ocupado. 

Así que nos abstenemos. Gracias. 

La vicepresidenta dona la paraula a la CUP. 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

S’ha expropiat molt, molt a Robador. Ara expropiar li fa por a la gent, li sona a..., no ho 
sé, el Chaves caminant pel carrer. Però s’ha expropiat moltíssim en aquest carrer, 
molts anys. 

La vicepresidenta dona la paraula al Grup d’Esquerra Republicana. 

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

Moltes gràcies. Votarem a favor, com no pot ser d’altra manera, per coherència amb el 
que hem anat impulsant durant tots aquests anys en matèria urbanística i de drets 
socials. 

I aprofito l’avinentesa per fer-los esment que fou el Grup Municipal d’Esquerra 
Republicana qui vam dur a principi d’any i a Casa Gran la iniciativa de declarar 
Barcelona ciutat de tanteig i retracte, una iniciativa que demanava al Govern municipal 
que impulsés els instruments urbanístics necessaris per fer possible aquesta acció en 
solars i edificis sencers, i dotar així de l’instrument del tanteig i retracte que permetés 
l’Ajuntament tenir prioritat en l’adquisició d’un bloc sencer o d’un solar abans que el 
propietari l’ofereixi a tercers. 

És per això que els recordo que encara estem a l’espera de les delimitacions de les 
diferents àrees de tanteig i retractes aprovades ara farà quasi un any. Perquè dotar el 
Govern municipal dels instruments urbanístics indispensables per lluitar contra 
l’emergència habitacional que patim és, més enllà d’aprovar-los, desplegar-los. En 
aquest cas, delimitar les àrees d’aplicació. 

Votarem a favor també recordant que fou el Grup Municipal d’Esquerra Republicana 
qui vam dur l’abril passat al Districte la iniciativa per activar el dret de tanteig i retracte 
definint tot el Raval sud com a zona preferent i l’establiment d’una àrea de conservació 
i rehabilitació al carrer de Lancaster, i que al dia d’avui encara estem a l’espera de la 
concreció d’aquest acord del plenari. 

Moltes gràcies. 

La vicepresidenta dona la paraula al Partit Socialista. 

El Sr. Oriol Casabella Troncoso 

Votarem a favor. 

La vicepresidenta dona la paraula al Partit Demòcrata. 
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La Sra. M. José Chacón i Salvador 

Gràcies. El desembre del 2015 en aquest mateix plenari ja ens vam posicionar a favor 
de la mesura de govern que ens van presentar en aquest sentit, i ara farem el mateix. 

Recordar que aquesta actuació és l’ampliació de dues mesures que venen de governs 
anteriors: per una banda, l’àrea de tractament específic, que ve de governs socialistes, 
i, d’altra banda, el pla que es va iniciar en el mandat passat amb el pla «Dintres». 

També m’agradaria recordar que en el mandat passat, gràcies a l’aplicació tant de 
l’àrea de tanteig i retracte com del pla «Dintres», vam aconseguir que 121 finques 
milloressin les seves condicions i es rehabilitessin, que vol dir que més de 1.200 
famílies van millorar les seves condicions. 

Per últim, voldríem saber quan entrarà en vigor tot plegat, perquè això ja ho portem 
arrossegant des de desembre del 2015, i què passa amb aquells edificis que ja es van 
iniciar els tràmits per llogar-los i que encara avui estan buits o fins i tot ocupats. 

La vicepresidenta dona la paraula de nou al Govern. 

La Sra. Eva Alfama i Guillén 

Agrair els vots dels grups favorables, com no pot ser d’una altra manera. Necessitem 
molt més habitatge públic i necessitem sobretot un habitatge públic de qualitat, bé, 
públic i privat de qualitat, i això és una eina molt important. 

Només alguns detalls. Quan diu la consellera del PP que estem bloquejant cinquanta 
finques, no és veritat. O sigui, l’àrea de tanteig i retracte el que fa és que hi hagi 
compra preferent, però el propietari pot seguir venent i, a més a més, pot seguir venent 
al mateix preu. O sigui, tant de bo tinguéssim més eines per poder tenir habitatge 
públic i evitar processos especulatius, però al final l’únic que estem..., som informats 
de les compravendes, que d’aquesta manera també tenim molt més control del que 
està passant al nostre territori i evitar les compres especulatives que estem patint, i 
l’Ajuntament considera si té pressupost o li interessa. Si considera que el preu és 
raonable, doncs, compra. Si no, ho deixa passar. O sigui, no estem bloquejant res. 

Per altra banda, el conseller de la CUP, que ha comentat que s’ha expropiat molt, per 
ser precisos, en realitat l’únic que s’ha expropiat a aquesta zona, i, de fet, és l’única 
expropiació que s’ha fet a Barcelona, és a Robador, 33, que va iniciar la regidora Itziar 
González i ha tardat uns tres mandats..., bé, sis anys i tres alcaldes diferents, a fer-se 
efectiva. S’ha fet efectiva abans de l’estiu. A la resta el que s’ha fet són compres, que 
anteriors Governs van comprar finques a la zona, i és veritat que hi ha moltes finques 
a la zona de propietat pública. 

Respecte a l’ocupació hi ha una pregunta específica de Robador, 43, per tant no hi 
entraré. 

Sí que han fet la pregunta de quina és la situació de la resta de pisos. A alguns sí que 
ja hi ha veïns vivint, en altres, molts d’ells estan en procés de rehabilitació, com que 
són finques també la majoria que estan bastant deteriorades, estan en un procés o bé 
de fer el projecte executiu..., bé, en tots els tràmits, que, com sabem, són lents, són 
molt més lents del que ens agradaria. Però, en qualsevol cas, podríem donar més 
detalls de les diferents... Com que hi ha molts pisos, és una mica «farragós». 
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I respecte al que comentava el conseller d’Esquerra, totalment d’acord. De fet, la 
proposta d’ampliar l’àrea de tanteig i retracte és una de les eines que ens ha de 
permetre tenir més habitatge públic i també –el que comentava– tenir molta més 
informació del que està passant, perquè realment tenim uns processos d’especulació i 
de canvi de propietat... Recordant..., com el que comentava també, totes aquestes 
facilitats que s’han anat donant a l’especulació per part de diferents governs, ara el 
que ens trobem és que tenim només un 1 i escaig per cent d’habitatge públic, i 
necessitem molt més, i així tenim l’emergència habitacional que tenim. 

L’àrea de tanteig i retracte s’està treballant –vostè segur que ho sap– des de diferents 
grups, des d’Urbanisme. Seria una de les eines a poder desenvolupar la Llei 
d’habitatge de 2007, que realment és una bona llei que dona un marc ampli i que s’ha 
de poder seguir desenvolupant. 

Gràcies. 

La vicepresidenta obre el segon torn de paraula dels grups municipals.  

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Señora Alfama, si el Ayuntamiento se vuelve loco y decide comprar todas las fincas 
que se venden y no tiene dinero para rehabilitarlas y se quedan allí porque no hay 
dinero para rehabilitarlas, ni siquiera para pagarlas, ¿qué hacemos? 

Yo les traje un ruego, les hice un ruego a ustedes, hace unos cuantos plenos –no me 
acuerdo de cuándo fue–, y les pedí que desde el momento en que el Ayuntamiento 
tenía la compra efectiva de un inmueble hasta que pudiese ser entregado rehabilitado 
a los vecinos o a familias, o ponerse a disposición, no pasase más de no recuerdo si 
era un año o un año y medio. Me lo denegaron ustedes. Yo creo que van muy lentos y 
la predisposición que tienen ustedes para poner pisos a disposición de las familias es 
lenta. 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

Només un moment. Estava buscant les dades concretes. Bé, va representar l’expulsió 
de tres mil veïns la reforma de l’illa Robador. Aquí tenim el Jesús del Ciutat Vella i, bé, 
molt altre veïnat. Cinquanta edificis, noranta-tres comerços, quatre-cents cinquanta 
habitatges. Tot això es va... Si li vol dir «compra forçosa», digui-li com vulgui, però és 
l’expulsió de tres mil veïns que no tenen res a veure amb aquests propietaris. 

La Sra. Eva Alfama i Guillén 

Té raó. Estava pensant jo en l’àrea de rehabilitació... Vostè està parlant de la rambla 
del Raval i tot el projecte urbanístic. Té raó, disculpi. 

I el prec del PP és que incompleix la Llei de contractació. El que vostè ens demanava 
no era possible pels tempos que s’han de fer de contractació pública. Llavors, una altra 
cosa és que hàgim de ser molt més efectius, però és que el que no podem és... 

La vicepresidenta informa que aquest punt ha estat aprovat amb el vot a favor de tots 
els grups menys del Partit Popular. 
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2. Aprovació inicial de la modificació del Pla especial de protecció del patrimoni 
arquitectònic, històric i artístic, al districte de Ciutat Vella, per a incorporar el 
patrimoni industrial del Raval (fàbriques i cases fàbrica) 

La vicepresidenta dona la paraula al Govern. 

El Sr. Santiago Ibarra Oriol 

Gràcies. Sotmetem avui a consideració del plenari de Ciutat Vella..., per informar de la 
modificació del Pla especial de protecció de patrimoni arquitectònic, històric i artístic de 
Ciutat Vella per incorporar al patrimoni industrial del Raval, fàbriques i cases fàbrica. 

Estem en el procés que ha explicat abans l’Eva molt millor que jo, segur. Hi ha hagut 
una aprovació inicial en Comissió de Govern, les al·legacions s’han tancat i ara ve 
l’aprovació definitiva i el plenari del Districte ha d’informar favorablement o 
desfavorablement. 

La veritat és que estem especialment contents, contentes, amb aquesta ampliació de 
la protecció de patrimoni al Raval. Quan vam arribar al Govern, entitats veïnals que el 
seu treball més important és defensar el patrimoni, i que són els que veritablement 
coneixen i s’estimen el territori, ens van alertar de la pèrdua sistemàtica d’aquest 
patrimoni industrial tan singular i propi del barri. Tanmateix, la pressió especulativa 
sobre Can Seixanta va ser el detonant per assumir les demandes veïnals i començar 
el procés per protegir aquest patrimoni. 

A partir dels estudis que van fer al començament del segle XXI diferents autors –
Jaume Artigues, Francesc Mas, Francesc Caballé i Mercè Tatjer–, que crec que és 
important reconèixer-los, es va fer una primera llista d’edificis a protegir i es va 
començar la redacció del Pla urbanístic que justifica aquesta protecció. 

El Pla urbanístic el que relata és el desenvolupament urbanístic del Raval des de 
l’últim terç del segle XVIII fins a la meitat del segle XIX, i mostra el protagonisme de la 
revolució industrial en la conformació de l’estructura urbana del barri. Tal com es 
demostra, superposant les cases fàbrica als successius plànols històrics de la ciutat, la 
construcció d’aquests edificis que vinculaven habitatge i espai de treball va consolidar 
els carrers del Raval que abans eren camins agrícoles. 

Aquesta morfologia urbana i identitària de la Barcelona obrera es va anar esborrant 
per les successives onades higienitzadores del segle XX, que abans hem comentat, 
que van enderrocar importants parts del barri per traçar nous carrers o noves 
avingudes. 

D’aquesta llista inicial de seixanta-quatre, què ens queda? Es va fer un estudi molt 
acurat de la situació d’edifici a edifici, de com estaven, si mantenien la configuració 
original, també per la seva qualitat arquitectònica, i es va concloure que només queden 
vint-i-sis en peu. 

La proposta el que fa és pujar el nivell de protecció dels edificis, en molts casos, de D 
a C o de C a B, depenent, com he dit, de les condicions dels edificis. En aquests 
edificis, molts d’ells són ben coneguts –la Fàbrica Martinon, la Paloma, el mateix Can 
Seixanta. A més a més, i és important, el pla el que reafirma és la protecció D de tot el 
districte reforçant el criteri pel qual s’ha de fer un estudi històric previ a qualsevol 
intervenció important als edificis, cosa que abans no es feia. 

La vicepresidenta dona la paraula al Grup de Ciutadans. 
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La Sra. Julia Barea Sánchez 

Gràcies, vicepresidenta. Votarem a favor d’aquesta proposta. 

Trobem necessari que es protegeixi i que es rehabiliti aquest patrimoni arquitectònic i 
històric. Ciutat Vella té una història suficientment extensa perquè es protegeixi una part 
d’ella. 

Gràcies. 

La vicepresidenta dona la paraula al Grup del Partit Popular. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Gracias. Nosotros votaremos en contra. Creemos que hay que estudiar 
minuciosamente cada uno de los veintiséis casos propuestos. 

Gracias. 

La vicepresidenta dona la paraula a Esquerra Republicana. 

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

Jo m’estendré una mica més. 

Com és ben sabut, valorem molt positivament la iniciativa de modificar el Pla especial 
de protecció del patrimoni arquitectònic, historicoartístic del districte per així incorporar 
el patrimoni industrial del Raval mitjançant la figura de les cases fàbrica. 

És per això que els animem a fer-ne un de semblant al Casc Antic. De fet, fou a 
principi de mandat que es recollí la proposta d’Esquerra Republicana per salvar Can 
Seixanta i destinar-la a usos comunitaris del barri. Per tant, l’extensió d’aquesta 
iniciativa en l’articulació d’un pla de caire més integral és del tot reconfortant, 
especialment si tenim en compte la preocupació que sentim davant del que, a nivell 
patrimonialístic, s’està fent a Barcelona aquests darrers anys, una política que ha 
permès que es malmetin irreparablement molts elements patrimonials pel fet que no es 
prenen les mesures necessàries, i que ha demostrat que no estem davant de casos 
aïllats, sinó d’un problema de caire estructural. Els interiors de la Casa Burés, la masia 
de Ca l’Estruch, la Carboneria o l’enderrocament del tram del Rec Comtal pel seu pas 
pel districte de Sant Andreu ho constaten. 

A nivell de districte, la destrucció de l’arc medieval de la plaça del Vuit de Març, perquè 
no deixava que lluís prou la remodelació de l’edifici contigu, o la deixadesa per salvar 
el patrimoni moble del Palau Moxó apuntaven en aquesta mateixa línia. 

És per això que al seu dia vam proposar la creació d’un institut municipal de patrimoni 
per tal de disposar d’un organisme autònom i no subsidiari d’altres òrgans municipals, 
que tingués com a objectiu recuperar, preservar i difondre el patrimoni de la ciutat, una 
iniciativa que cal dir no fou acceptada per vostès. 

Per tant, i per finalitzar, reiterar el nostre vot positiu, tot esmentant que, atesa la 
importància dels paisatges com a element vertebrador de l’activitat tant social com 
laboral en la configuració estructural de les cases fàbrica, els emplacem a recuperar i 
dignificar el paisatge original de la Casa Fàbrica Ribas i Aimar per tal d’obrir-lo a l’ús 
de la ciutadania unint els carrers Nou de la Rambla i Marquès de Barberà pels 
números 42 i 23-25, respectivament. Aquesta iniciativa no és pas meva, sinó que és 
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d’una veïna del Raval, que la té més que treballada, la proposta, i considerem que ara 
s’obre una magnífica oportunitat per fer-li un cop d’ull. 

Moltes gràcies. 

La vicepresidenta dona la paraula al Partit Socialista. 

El Sr. Oriol Casabella Troncoso 

Votarem a favor. 

La vicepresidenta dona la paraula al Partit Demòcrata. 

La Sra. M. José Chacón i Salvador 

Nosaltres votarem a favor d’aquest nou pla especial de protecció, i votarem a favor 
perquè sempre serem al costat de qualsevol iniciativa que busqui promoure la cultura i 
l’art al Raval i en protegeixi el patrimoni. 

El mandat passat, posant en marxa el «Raval Cultural» es va voler fer del Raval el 
barri cultural de la ciutat. Van voler que posant en valor tots els actius culturals que té 
el barri la gent de Barcelona que ha deixat de venir tornés al Raval atrets per l’oferta 
cultural, així com crear lligams entre els mateixos veïns i la cultura. Dins del marc del 
«Raval Cultural», es van organitzar unes rutes gratuïtes per les cases fàbrica, que van 
tenir un gran èxit. A més, també, gràcies a un altre projecte del mandat anterior, el pla 
«Dintres», vàrem potenciar la rehabilitació d’immobles malmesos. El pla «Dintres» no 
només estava focalitzat en l’habitatge, sinó també en altres tipus d’edificis, com les 
cases fàbrica. 

Ara bé, esperem que aquest pla de protecció no se’l passin pel clatell, com han fet 
amb els magatzems d’El Indio; en aquest cas, el Pla especial de protecció dels 
establiments emblemàtics. Encara esperem que ens doni a nosaltres i als veïns una 
explicació en condicions de per què tot el mobiliari i elements interiors d’El Indio s’han 
venut, quan el pla especial de protecció diu que s’havien de conservar. 

Per últim, dir que hi ha algun edifici, no estan en els vint-i-escaig més rellevants, que 
no veiem clar perquè l’incloeu dins de la llista d’edificis protegits, i ens agradaria que 
ens ho aclaríssiu, com és el cas de la fàbrica de cartes Torras i Lleó, al carrer del 
Carme, número 29, que actualment és un club cannàbic on no hi veiem res més a 
protegir que no sigui el rètol, o, altre cas, l’Impremta Badia, al carrer Pintor Fortuny, 16, 
que, tot i que la impremta té cent vint-i-cinc anys d’antiguitat, el que és l’estructura té 
seixanta anys i no té cap tipus de valor arquitectònic. 

Moltes gràcies. 

La vicepresidenta dona la paraula al senyor Nicolas Walker. 

El Sr. Nicolas Walker (en nom propi) 

Yo vengo en representación de una casa fábrica, Ateneu del Raval. Es un espacio 
aquí, en Reina Amàlia, cerca del centro Darna, que tú mencionaste recién. Y desde 
hace dos años y medio estamos haciendo un proyecto que es un centro cultural 
comunitario. 
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Nuestro proyecto, el corazón del proyecto, es colaborar y apoyar a las distintas 
asociaciones del Raval para que puedan realizar sus proyectos con la ayuda de 
nuestro trabajo y también con el espacio que estamos rehabilitando. De hecho, 
tenemos una preocupación muy grande por conservar y estudiar también las casas 
fábrica. Vamos a realizar una exposición el 13 de diciembre –os invitamos a todos– 
sobre las casas fábrica. Y hay muchas asociaciones del barrio que no cuentan, como 
tú decías también, con espacio y que nosotros estamos apoyándolos y colaborando 
con ellos. 

Gracias por darme la palabra. Y gracias, Gala Pin, que la conoce muy bien, ha ido ya 
varias veces. Y están todos invitados. 

La vicepresidenta dona les gràcies al senyor Nicolás Walker. Tot seguit, dona la 
paraula al Govern per al torn de rèplica. 

El Sr. Santiago Ibarra Oriol 

Primer de tot, gràcies. Després desenvoluparem una miqueta el tema que el que 
importa dels usos en les cases fàbrica són els usos diferents que es poden fer, i crec 
que vosaltres en sou un exemple. 

Responent als consellers, senyora Jiménez, els estudis estan. Només ha de baixar-
se’ls de la web. Una altra vegada, tenen les dades, se poden baixar el pla i estan 
estudiats cada un dels edificis exhaustivament. 

Respecte al plantejament del company d’Esquerra, efectivament, s’ha perdut molt 
patrimoni, hi estem totalment d’acord. De fet, creiem que ha arribat molt tard. De les 
seixanta-quatre que els hem explicat abans, queden vint-i-sis, i segurament s’han 
perdut moltes més de les que hi havia originalment. 

I sí que li volia contestar que em sembla que ha mesclat algunes coses que no acabo 
d’entendre. La feina que es feia a Tot Raval d’explicar el patrimoni és important, però 
no té res a veure amb el fet de protegir-lo. El pla «Dintres» no parla d’això, parla de 
millorar les condicions de l’habitatge.  

I sí que crec que no s’ha mirat quines hem protegit. M’ha dit que la Impremta Badia, 
que està al carrer Pintor Fortuny, hi està; no està en aquest llistat de les cases que es 
protegeixen. Potser en una llista prèvia, que és aquesta, on s’han anat fent els estudis 
que ens demanen, és el que ha anat traient les cases de les que es protegeixen, al 
final. 

I contestant el veí, el que volem amb aquest pla també és, a més de protegir les 
pedres, intentar protegir els usos. Sabem que no es poden protegir els usos, les lleis 
que tenim no ho permeten. Però les condicions que s’estan donant a les cases fàbrica 
justament amb l’aplicació d’altres ordenances, el PERI, que no permet fer segons 
quins usos dins de la manzana..., gairebé totes les cases fàbrica estan dins de 
manzana. Creiem que el que farà és mantenir certs usos d’activitat econòmica o les 
noves formes de producció, com –em sembla que ho feu vosaltres– coworkings, 
cooperatives, associacions, etcètera. 

D’aquesta manera, creiem que podem preservar la mixtura d’usos que sempre ha 
tingut el Raval: espais per viure, per treballar, per reforçar la xarxa comunitària, com 
heu explicat abans, i que faran d'alguna manera preservar el barri mestís que sempre 
ha sigut el Raval i que hem de conservar per protegir el seu futur. 



DISTRICTE DE CIUTAT VELLA     AJUNTAMENT DE BARCELONA 

 

 49 

Gràcies. 

La vicepresidenta agraeix la intervenció i obre el segon torn dels grups municipals. 

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

No em dec haver explicat massa bé. Nosaltres valorem molt positivament el pla 
aquest, el pla de les cases fàbrica. El valorem tan positivament que demanem que 
l’exportin també al Casc Antic. I contraposem aquesta valoració positiva amb una 
valoració completament negativa del que s’ha fet en qüestió de patrimoni a la ciutat en 
aquests darrers anys. I aleshores jo li he esmentat uns quants errors patrimonials que 
són irrecuperables per tal de dir que, a diferència del que normalment us diem en 
qüestió patrimonial, ara veiem que heu fet les coses bé. 

Tan sols això. 

La Sra. M. José Chacón i Salvador 

Jo tampoc m'hauré explicat gaire bé. En el sentit que jo deia que no estaven aquestes 
dues que et deia jo dins les vint-i-sis inicials i la meva pregunta era per què estaven en 
una llista si en teoria no havíem de protegir-les o no hi havíem de fer res. 

Res més. 

La vicepresidenta informa que aquest punt ha estat aprovat amb els vots a favor de 
tots els grups exceptuant el vot en contra del Partit Popular.  

3. Aprovació inicial del Pla especial urbanístic d’ordenació de les activitats de 
pública concurrència, comerços alimentaris, serveis turístics i altres activitats al 
districte de Ciutat Vella (Pla d’usos de Ciutat Vella) 

La vicepresidenta dona la paraula a la regidora. 

La regidora 

La proposta que passa avui per aquí és l’aprovació inicial del Pla d’usos. Com saben, 
ara mateix estem en període d’al·legacions fins al 4 de desembre i també de 
negociació i de conversa amb els partits per intercanviar aportacions que se’ns puguin 
fer arribar. 

Com saben, el Pla d’usos és l’eina urbanística més potent que tenim per poder 
intervenir en els establiments de concurrència pública, concurrència pública entesa 
com aquells establiments que tenen activitat comercial i que la seva activitat afecta o 
té afectacions a l’espai públic. 

Venim d’un Pla d’usos de 2013 que va estar anul·lat per una sentència encara no 
ferma, però que l’anul·la de ple dret, i d’un Pla d'usos de 2010 que té també diferents 
sentències que anul·len articles concrets, però que estava sobretot orientat a 
dessaturar el districte de Ciutat Vella, que és un dels districtes que té ara mateix més 
llicències d’activitats aconseguides de tota la ciutat. 

Aquest Pla d’usos està fet amb diversos objectius: per una banda, la diversificació 
econòmica, per evitar tenir carrers que estan dedicats només a un tipus d’activitat; està 
orientat també a poder evitar la saturació, i sobretot està orientat a evitar les molèsties 
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i les afectacions de l’oci nocturn, del soroll, de l’impacte que té el soroll en la salut dels 
nostres veïns i veïnes. Per això el que fa és establir, per una banda, un criteri respecte 
a la pròpia activitat per evitar una condensació; és a dir, estableix un criteri amb el qual 
una mateixa activitat està regulada per no tenir una sobresaturació en un radi de cent 
metres quadrats o més; un segon criteri que contempla quantes activitats relacionades 
amb l’oci nocturn tenim al voltant d’on es vol establir la nova activitat, i un tercer criteri 
que també contempla l’estat de vulnerabilitat dels edificis per evitar que hi hagi 
activitats que es puguin establir en edificis que estan en mal estat i que es generin més 
molèsties. 

Com saben, ja ho hem dit diverses vegades, el Pla d’usos actua a futur, és a dir, no 
actua sobre aquells establiments que estan ara mateix funcionant. Sí que pretén 
atacar la saturació de Ciutat Vella, fomentar la diversitat econòmica, i sobretot el Pla 
d’usos està orientat a això, a promoure una activitat econòmica diversa i a garantir el 
descans dels nostres veïns i veïnes. 

La vicepresidenta dona la paraula al Grup de Ciutadans. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Gràcies, vicepresidenta. Ens abstindrem en aquesta votació per dos motius: en el 
passat ens han demostrat que la política econòmica que fan i que desenvolupen 
perjudica greument l’economia i el comerç al districte i a la ciutat; i, segona, tenim 
molts dubtes que aquest pla solucioni a curt i mitjà termini les problemàtiques que 
tenim al districte. 

Però ja li presentarà les preguntes pertinents a la reunió que té la pròxima setmana 
amb el regidor. 

La vicepresidenta dona la paraula al Grup del Partit Popular. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Gracias. Usted, señora regidora, ya lo dice claramente: han venido ustedes aquí a 
restringir la actividad económica y además sin solucionar ni uno solo de los problemas 
de Ciutat Vella. 

En estos tres años lo único que han hecho es engordar los problemas que ya existían 
y crear nuevos. Las molestias que ocasionan el ocio nocturno y el turismo masivo con 
sus recetas se multiplican cada año, y la actividad económica y la imagen de 
Barcelona que crea empleo y estabilidad cada año es más pequeña. 

Votamos en contra la aprobación inicial y, como es lógico, presentaremos alegaciones 
al Plan de usos. 

Gracias. 

La vicepresidenta dona la paraula al conseller de la CUP. 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

També ens abstindrem perquè vagi cap a un espai vinculant que no sigui aquest. 

Però seria interessant, si el Pla d’usos de Convergència, que va fer tant de mal, ha 
trobat una sentència que l’anul·la, anar a buscar una sentència anul·latòria, fer tot el 
que s’hagi de fer, que d’aquí tres o quatre anys l’anul·lin. No m’he explicat? Sí. 
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La vicepresidenta dona la paraula a Esquerra Republicana. 

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

Nosaltres ens abstindrem i ens emplacem a seguir treballar en reunions futures. 

La vicepresidenta dona la paraula al Partit Socialista. 

El Sr. Oriol Casabella Troncoso 

Després del Pla d’usos que va aprovar Convergència, i el PP, que va ser un dels plans 
d’usos més agressius i que ha proliferat més turisme i malestar al districte, hem cregut 
correctament fer aquest Pla d’usos. Nosaltres votarem a favor. I creiem que és una 
bona eina per regular tant el comerç i els pisos turístics com també el tema de l’oci 
nocturn. 

La vicepresidenta dona la paraula al Grup Demòcrata. 

El Sr. Marc Rodés i Salanqueda 

Gràcies. Aquest vespre ens porten a aprovació inicial un nou Pla d’usos. Un pla d’usos 
recordem que és simplement un pla urbanístic, i vostès pretenen a través de 
l’urbanisme regular i controlar coses que s’haurien de fer a través d’altres ordenances i 
sobretot a través d’una acció de govern decidida. En resum, és un pla d’usos que a 
través d’escanyar l’activitat econòmica busca gestionar tots els fracassos que han 
tingut en la gestió de l’espai públic. 

Vostès relacionen directament el benestar dels veïns i veïnes amb la prohibició d’obrir 
nous locals d’oci, però han de saber que aquest benestar no només depèn d’això, 
també depèn de la presència de la Guàrdia Urbana a places i carrers, fent complir 
l’Ordenança de civisme, fent inspecció a locals que tanquen tard. Però, com que a 
vostès se’ls ha descontrolat la convivència a l’espai públic, han renunciat a fer complir 
aquesta ordenança, que tan bons resultats ha donat en els últims anys. 

A més ens presenten un pla que al nostre entendre és excessivament intervencionista. 
Ara tothom que vulgui obrir un negoci, de qualsevol tipus, de qualsevol mida, quan 
trobi un local que li va bé per al seu negoci, haurà de saber quina superfície tenen els 
locals del seu costat. Per saber això es necessita un informe de l’Ajuntament, un 
particular no ho pot saber així com així. Com ho faran? Augmentaran els tècnics del 
Districte? Està previst que s’agilitzin els tràmits en aquest aspecte? Perquè això es pot 
convertir en un coll d’ampolla molt gran per a l’activitat econòmica. A més, es podria 
donar el cas que algú trobi el local perfecte per muntar-hi el seu negoci, però fins que 
no sàpiga la superfície dels locals del voltant haurà d’esperar-se a firmar el contracte 
de lloguer o de compra del local? A més, abans que entri en vigor aquest nou Pla 
d’usos, faran neteja de les llicències que ja no estan actives? Moltes poden estar 
comptant per a aquestes condicions de densitat i que en realitat darrere només hi hagi 
un local buit. 

D’altra banda, destacar algunes de les incoherències entre aquest Pla d’usos i el seu 
discurs. Vostès, que sempre parlen de decreixement, han explicat als veïns que a 
Ciutat Vella es podran obtenir noves llicències per obrir restaurants? Des de 2005 no 
es podien obtenir noves llicències a restaurants del districte, però amb aquest nou Pla 
d’usos, si compleixes tota una sèrie de requisits, que en són uns quants, es podrà 
obtenir una nova llicència. 
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I seguim. Diuen voler fomentar el comerç de proximitat. Saben quin és el millor suport 
al comerç de proximitat? El millor suport és, per exemple, lluitar contra el top manta. Si 
no, vagin i preguntin a comerciants de la Barceloneta o als del Gòtic. Volem que 
s’aixequin persianes i s’obrin nous comerços, però també que la gent que els obre es 
pugui guanyar la vida i se sentin recolzats per l’Ajuntament. 

Per això avui, tractant-se de l’aprovació inicial d’aquest Pla d’usos, ens abstindrem. I, 
de cara a l’aprovació definitiva, decidirem el sentit del nostre vot en funció de com 
quedi aquest pla després de les al·legacions que accepti el Govern. 

Gràcies. 

La vicepresidenta dona la paraula de nou a la regidora. 

La regidora 

Molt breument. Sobretot als grups que s’han abstingut, emplaçar-los que puguem tenir 
converses, no només presentar al·legacions, com ja hem fet amb alguns d’ells o tenim 
agendades amb alguns d’ells –crec que, de fet, amb pràcticament tots. 

Només puntualitzar que els plans urbanístics efectivament es fan per pensar la ciutat a 
llarg termini, a mitjà-llarg termini, no són eines per intervenir a curt termini, i això crec 
que és el que recull també aquest Pla d’usos. 

A la consellera del PP, no m’ha quedat clar urbanísticament què li sembla el Pla 
d’usos. 

Agrair el vot favorable del PSC, amb qui vam construir i elaborar conjuntament aquest 
pla. 

I respecte de diverses preguntes que presentava el conseller del PDeCAT, 
efectivament, està pensat simplificar la gestió... O sigui, té una zona única aquest Pla 
d’usos, elimina les zones per simplificar la gestió i el control. Però també hi haurà un 
simulador a l’abast de tothom perquè un sàpiga si pot establir un tipus d’activitat en un 
lloc o no sense haver de fer càlculs o esperar a dades que generalment trigarien en 
arribar. De fet, funciona una mica com el cens de la Rambla del Pla d’usos que van fer 
en el seu mandat. 

I el Pla d’usos efectivament és una eina d’intervenció en el mercat. Això és cert. Però 
aquest entenem que és l’esperit de l’eina urbanística amb què estem treballant i que 
tenim entre mans. 

En tot cas, esperem aclarir dubtes i converses a les reunions que tenim pendents. 

La vicepresidenta obre el torn de rèplica dels grups municipals. 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

Només un moment. M’ha cridat l’atenció el conseller..., el company de Convergència 
ha dit: «Això s’acompanya d’una acció de govern decisiva.» El Pla d’usos de 
Convergència va fer molt de mal, va revolucionar completament la vida de barri... És 
una bona lliçó la que us estan donant. Us diuen: «acció de govern decisiva». És el que 
van fer ells, és el que hauríeu de fer. 

La vicepresidenta dona la paraula de nou a la regidora. 
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La regidora 

Amb el conseller de la CUP ja parlarem després més «distendidament», més 
llargament. 

Emplaçar-nos a fer les negociacions per una eina que jo crec que és necessària per al 
districte de Ciutat Vella. 

La vicepresidenta informa que aquest punt ha estat aprovat amb els vots a favor de 
Barcelona en Comú i Partit Socialista. 

4. Modificació del Pla general metropolità a les finques núm. 13b-17 del carrer 
Sant Pere Més Alt, núm. 2-8 del carrer Amadeu Vives i núm. 1 del carrer Ciutat, 
per deixar sense efecte l’IMPGM aprovada definitivament al mateix àmbit el 2 de 
juliol de 2009 

La vicepresidenta dona la paraula al Govern. 

La regidora 

Més enllà d’aquest tràmit urbanístic, el que portem aquí és revertir la modificació de 
planejament que es va fer i que permetia l’Hotel del Palau de la Música. És una tasca, 
és un deute històric que jo crec que la ciutat de Barcelona tenia amb el barri del Casc 
Antic, amb els veïns i veïnes, amb la Maria Mas, amb el Daniel Jiménez, amb la 
mateixa Itziar González. Una modificació del PGM que va permetre un dels episodis 
més foscos de la ciutat de Barcelona, un dels casos de corrupció més escandalosos, 
en un moment en què l’urbanisme estava concebut i estava pensat sobretot per 
fomentar el creixement turístic a costa de..., o els beneficis d’uns pocs a costa de 
molts. 

Aquesta reversió del PGM de l’Hotel del Palau era un fet que s’havia aprovat al plenari 
de l’Ajuntament el 2010. Sis anys després, set anys després, comencem la modificació 
de planejament per revertir-la, perquè torni a haver-hi la qualificació d’equipament que 
hi havia al costat de l’Hotel del Palau, perquè torni a haver-hi la qualificació d’habitatge 
que hi havia al carrer Ciutat, i sobretot per restituir jo crec que la memòria, per una 
banda, dels veïns i veïnes que han estat tants anys lluitant i que van ser els que des 
d’un primer moment van denunciar que aquí darrere hi havia un pelotazo urbanístic, i 
també crec que per restituir el fet que una regidora com Itziar González hagués de 
dimitir per voler desvetllar un cas de corrupció com era aquest. 

La vicepresidenta dona la paraula al Grup de Ciutadans. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Gràcies, presidenta. Ens abstindrem en aquesta modificació, tal com vam exposar a la 
Comissió d’Ecologia, Urbanisme i Mobilitat de Casa Gran. No perquè no estiguem 
d’acord amb la modificació, sinó que estem a l’espera de conèixer les reclamacions i 
al·legacions que es presentin. I els recordo que el juny del 2010 es va aprovar, i han 
tingut set anys per fer el projecte. 

Sabem que aquesta modificació permetrà construir un equipament, però no ens han 
presentat ni el projecte ni les idees, ni de qui serà la titularitat. No ens han presentat 
res. Per això ens abstenim. 
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Gràcies. 

La vicepresidenta dona la paraula al Partit Popular. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Desde el Partido Popular estamos a favor de cambiar la calificación urbanística para 
que no se pueda construir ningún hotel. Esta es una propuesta de todas las fuerzas 
políticas –pensaba que de todas– representadas en el Ayuntamiento de Barcelona, y 
el Partido Popular queremos que se cumpla. Llevamos muchísimo retraso y es hora de 
cumplir la promesa. 

Gracias. 

La vicepresidenta constata el vot favorable de la CUP. Tot seguit dona la paraula al 
conseller d’Esquerra Republicana. 

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

Primer de tot, voldríem felicitar els veïns i veïnes que han lluitat perquè això sigui 
possible, i que per fi, després de lluites veïnals, sentències, acords, iniciatives 
aprovades, comencem l’aprovació de la figura de planejament que ens permetrà tirar 
enrere el malson de l’Hotel del Palau. Però volem ser crítics. Crítics perquè, com 
sempre, la recerca del titular els ha portat a fer les coses a correcuita i amb certa 
deslleialtat envers els grups de l’oposició, que han remat conjuntament per tancar 
aquest tema, com nosaltres, que fa anys que l’estem liderant. Els recordo que vam ser 
l’únic grup municipal –l’únic– que va votar sempre en contra de l’Hotel del Palau. Però 
en el fons això és el de menys. I el més punyent és la deslleialtat envers veïns i veïnes 
que han lluitat incansablement per arribar fins aquí, als quals no els van ni tan sols 
informar, i jo, que estic a la llista de correus, dono fe del que s’anava comentant quan 
es van «enterar» pràcticament hores abans. Tant costava fer una reunió per saber que 
es faria una roda de premsa? Per saber què anunciaríeu, com es faria, amb quin tipus 
d’instrument urbanístic –derogant, modificant, anul·lant–? Creiem que no és de rebut 
assabentar-se d’un tema tan important com aquest per Twitter. 

En un altre ordre de coses, també hi ha una sèrie d’aspectes que trobem censurables i 
que hauríem agraït que se n’hagués fet esment en la memòria del projecte. S’hauria 
de dir d’una vegada per totes que l’operació no tenia interès públic. No es pot 
continuar sostenint que la pèrdua d’una part d’equipament docent i de patrimoni 
històric de la ciutat a canvi d’un hotel té interès públic. L’Administració no pot defensar 
mai això. 

Trobem també censurable que en la memòria s’ometin les sentències anul·latòries de 
l’informe i la resolució de la Comissió de Patrimoni de la Generalitat, que també 
impedien la destrucció dels elements interiors dels edificis catalogats en nivell C, a 
més de la protecció del número 17, fet que impossibilitava encabir tot el sostre 
procedent del carrer Ciutat, número 1. Aquí s’ha d’anar en compte, ja que pot crear un 
precedent. I els ho hem dit mil cops, que el dret de patrimoni sempre ha d’estar per 
davant del dret d’aprofitament urbanístic d’un particular. 

Per acabar, voldríem dir-los que avui, o el dia que es va presentar, vam fer un pas molt 
important, però que no ens oblidem que cal arribar fins al fons, pels veïns i per les 
veïnes que han estat lluitant contra aquestes operacions i també per netejar el nom de 
la institució i protegir els funcionaris. Per tot això, cal arribar fins al final i acabar amb la 
mala praxi urbanística. Volem saber qui són els responsables que s’hagin fet projectes 
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com Drassanes, com Rec i com Palau, en pro d’un interès públic, que no vam tenir en 
el passat i que volem que el tinguin en l’actualitat. 

La vicepresidenta dona la paraula al Partit Socialista. 

El Sr. Oriol Casabella Troncoso 

Votem a favor. 

La vicepresidenta dona la paraula al Partit Demòcrata. 

El Sr. Marc Rodés i Salanqueda 

Nosaltres votarem a favor d’aquesta proposta de modificació del PGM. Simplement 
recordar que estem gestionant un llegat urbanístic impulsat per un govern del Partit 
Socialista i d’Iniciativa els Verds. 

I, dit això, fins ara a Casa Gran sempre havíem tingut dos arguments per abstenir-nos 
en aquest tema. I era, per una banda, que l’Ajuntament hagués d’assumir unes 
càrregues econòmiques molt importants, una responsabilitat patrimonial molt important 
a l’hora d’indemnitzar les persones propietàries de la llicència i que van fer les seves 
aportacions econòmiques en el seu moment. Això ara sembla –i ens n’alegrem– que a 
través dels informes tècnics i urbanístics dels serveis de la Generalitat queda 
descartat. 

Sí que els volem dir que han estat una mica deslleials amb la Generalitat, i també amb 
els veïns, a qui no s’ha informat a temps de totes les accions que s’han anat produint. 
Van fer una roda de premsa a correcuita, un diumenge al matí, per informar d’això 
sense avisar la Generalitat per apuntar-se el «tanto» només vostès. Ja sabem que els 
agraden molt les càmeres, però hauria estat elegant per part seva que haguessin 
avisat la Generalitat d’aquesta roda de premsa, més que res perquè sabem del cert 
que la Generalitat ha col·laborat molt intensament per trobar la fórmula tècnica 
urbanística per trobar la solució, que és la que avui ens presenten en aquest plenari. 

I ara només ens queda demanar-los que vetllin perquè l’ús d’equipament docent pugui 
mantenir l’activitat d’escola. 

Per tant, votarem a favor d’aquesta proposta de modificació. 

La vicepresidenta agraeix la intervenció i dona la paraula de nou a la regidora. 

La regidora 

No, ràpidament. Agrair els vots favorables. Només dir-li a la consellera de Ciutadans 
que aquest equipament, aquest edifici que hi ha al costat del Palau no és de propietat 
pública i, per tant, no tenim una proposta d’equipament justament perquè no és de 
propietat pública, és d’Olivia Hotels. I, de fet, tot i que fa més de set anys que hi havia 
aquesta proposició aprovada al plenari de Ciutat Vella i no s’havia dut a terme, hi havia 
l’opció que presentessin una proposta d’hotel, de fet, ho vam fer l’any passat. No 
entenc la seva abstenció, i menys en un cas tan flagrant com aquest. 

Al conseller d’Esquerra Republicana, jo em disculpo perquè no he comentat que 
efectivament el prec al Ple de l’Ajuntament el van presentar vostès i efectivament van 
ser l’únic grup que no va votar favorablement a l’hotel. De fet, jo a les meves 
declaracions públiques sempre ho dic; en aquest cas no ho havia dit en la introducció. 
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Als veïns sí que se’ls va avisar prèviament, jo mateixa vaig parlar amb la Itziar, amb el 
Daniel, amb la Maria Mas. Donat també els tràmits, o sigui, com van anar els tràmits, 
des de la Regidoria d’Urbanisme també es van fer contactes amb veïns. I, en aquest 
sentit, la negociació amb la Generalitat no l’he feta jo personalment i, per tant, 
desconec com ha anat aquesta interlocució. Entenc que sí que estaven informats. 

Però, en tot cas, celebrar que aquesta modificació de PGM tiri endavant, que no 
tindrem cap més Hotel del Palau al costat del Palau de la Música i, sobretot, celebrar 
el que crec que és un rescabalament d’un fet que ha sigut vergonyós i que ens 
hauríem d’haver estalviat a la ciutat de Barcelona. 

La vicepresidenta informa que aquest punt ha estat aprovat amb els vots a favor de 
tots els grups exceptuant l’abstenció del Grup Municipal de Ciutadans. 

D) Part d’impuls i control 

a) Proposicions 

1. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Cs per a 
instar el Govern del Districte de Ciutat Vella a: 

• Presentar un informe al proper plenari en el qual s’inclogui una relació 
completa dels habitatges, locals i equipaments ocupats de manera il·legal on 
consti la següent informació: data d’ocupació, actuacions per part de 
l’Ajuntament de Barcelona, ja sigui de titularitat pública o privada, i la 
titularitat de l’espai 

• Treballar en col·laboració amb els veïns, cossos de seguretat i serveis socials 
per desallotjar de manera immediata les ocupacions il·legals de grups 
delinqüencials i antisistema i atendre adequadament les famílies vulnerables 

La vicepresidenta dona la paraula a Ciutadans perquè exposi la seva proposició. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Gràcies, vicepresidenta. El fenómeno de la ocupación se ha incrementado de manera 
considerable desde finales del 2011. Según el Instituto Nacional de Estadística, ha 
aumentado un 300% en España. En Barcelona, según los datos que nos han 
facilitado, hasta julio del 2016 había 1.065 pisos ocupados, donde el 85% son 
propiedad de bancos, 12,7 de particulares y 2,3 públicos. Estos datos que se nos 
facilitaron explican los datos a nivel de Barcelona, pese a pedirlo a nivel de distrito y a 
nivel de barrio, hecho que encontramos muy sorprendente y sospechoso. Tenemos 
una pequeña aproximación de los datos por distrito, pero es solo una pequeña 
aproximación, teniendo en cuenta que los datos que nos facilitaron son de hace más 
de un año. 

Para Ciudadanos diferenciamos entre tres tipos de ocupación, tres tipos de ocupación 
que se deben resolver de manera diferente, pero dando siempre una solución. Para 
ello los clasificamos en tres tipos, como ya he dicho: la ocupación por familias y/o 
miembros vulnerables, a través de los desahucios y de las ejecuciones hipotecarias, 
es decir, todas aquellas situaciones sobrevenidas; segundo, las ocupaciones que 
realizan personas y/o grupos delincuenciales organizados que realizan estas 
ocupaciones con fines lucrativos, y las ocupaciones realizadas por grupos o 
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movimientos antisistema. Estos tres fenómenos tienen causas diferentes y, por lo 
tanto, necesitan de soluciones diferentes. 

Respecto a las familias vulnerables y desahucios, creemos necesario actuar desde 
servicios sociales, además de promover soluciones reales a estas personas desde las 
diferentes administraciones, ya sea a nivel autonómico como a nivel estatal, como 
municipal. Desde nivel estatal hemos hecho medidas para crear la Ley de la segunda 
oportunidad, ampliar fondos económicos sociales para la vivienda. Y a nivel municipal 
hemos pedido en varias comisiones y varias veces agilizar todos aquellos trámites 
relacionados con las ayudas a pagar el alquiler. Hemos pedido que se reformen los 
servicios sociales, que actualmente faltan recursos humanos y económicos. Hemos 
pedido también que se mejore la Mesa de Emergencia Social, ya que no atiende a 
todas las personas que debería atender. Y también hemos pedido que se amplíe el 
parque de vivienda. 

Respecto a los otros dos tipos de ocupación, tenemos muchos ejemplos en Ciutat 
Vella. Un ejemplo claro son los narcopisos, de los que hemos estado hablando antes 
largo y tendido, porque es un fenómeno que no solo es del distrito ni es solo del Raval, 
sino que va mucho más allá, incluso a otras ciudades importantes. Otro ejemplo de 
ello, de las ocupaciones realizadas por antisistemas, que muchas veces van ligadas a 
doctrinas antitodo y que a veces estos realizan actuaciones radicales, un ejemplo claro 
es el de Robador, 43, del que hablaremos en el apartado de preguntas. 

Para estos dos últimos ejemplos la solución es clara y concisa: desalojar de manera 
inmediata y no negociar con ellos, tal y como nos han demostrado varias veces 
durante esta legislatura, no solo en Ciutat Vella, sino incluso en los otros distritos de la 
ciudad. 

Este fenómeno se agrava todavía más cuando esos edificios son de titularidad 
municipal, y tenemos un listado de todos aquellos pisos de titularidad municipal donde 
se realizan usos indebidos de la vivienda. 

Esta propuesta que hoy presentamos la realizamos en el mes de septiembre en Casa 
Gran, por eso hemos querido hacerla extensiva a Ciutat Vella, debido a la situación 
que cada día los vecinos nos explican y nos relatan de manera escalofriante. De 
hecho, hay vecinos que nos han pedido que, por favor, pidamos y supliquemos la 
petición del listado de pisos ocupados para poder realizar aquellas actividades o 
actuaciones para desalojarlos si son de grupos antisistema y darles una solución si 
son familias vulnerables. 

En este informe, ¿qué pedimos? Que nos incluya una relación completa diciendo la 
fecha de ocupación, la titularidad y qué actuaciones, y trabajar colaborativamente con 
vecinos y cuerpos policiales para atender de manera adecuada todos aquellos pisos 
ocupados por familias vulnerables. 

La vicepresidenta agraeix la intervenció i dona la paraula al Grup del Partit Popular. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Muchas gracias. En mayo de este año, o sea, hace escasos cinco meses, el Partido 
Popular presentamos en este Pleno un ruego en el que pedíamos un informe con una 
relación completa de viviendas, locales y solares de titularidad pública en Ciutat Vella y 
que se nos informase a todos los grupos de si estaban vacíos, alquilados, ocupados 
ilegalmente y resto de detalles. 
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Así que, señora Barea, lo primero expresarle mi sorpresa y satisfacción por el hecho 
de que el Partido Popular la inspire de una manera tan clara para traer iniciativas a 
este Pleno. Hace bien siguiendo los pasos del Partido Popular. La felicito. 

Además, en cuanto a luchar en contra de las ocupaciones ilegales de pisos, podemos 
inspirarla todavía muchísimo más. Desde la oficina antiocupas propuesta por el Partido 
Popular al Ayuntamiento de Barcelona y aprobada en el Pleno, pero creo que no 
cumplida todavía, hasta la gestión que hizo nuestro candidato a presidir la Generalitat, 
Xavier García Albiol, como alcalde de Badalona, con los pisos ocupados que tantas 
molestias causaban a los vecinos. 

Por cierto, la regidora, cuando presenté aquí mi ruego, quiso contestarme ella 
personalmente y me contestó con un simple y breve: «Rebutgem el prec.» Veamos la 
empatía que tiene este Gobierno con Ciudadanos. Con el Partido Popular poca, por lo 
que se vio. 

Votamos a favor. 

Annex aclaratori  

Durant la intervenció de la consellera del PP, Elisabeth Jiménez, en el punt 1 de la Part d'Impuls i Control 
del Consell de Ciutat Vella del 16 de novembre de 2017, el vot a la proposta presentada pel grup 
municipal de Ciutadans s'expressa a favor de la proposta. Posteriorment, la representant del grup 
municipal del PP demana fer reserva de vot del seu partit per la proposta anterior (pàgina 61 d'aquesta 
acta).  

Una vegada revisada l'acta, es va detectar la manca de sentit de vot definitiu del grup municipal del PP 
per aquest punt de la sessió, i es va demanar de forma expressa a la consellera qui va informar de 
l'ABSTENCIÓ del seu grup. 

La vicepresidenta dona la paraula a la CUP. 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

No acabem d’entendre..., no compartim significats, segurament, ni significants. Però 
no hi ha famílies vulnerables, no existeix això. Hi ha famílies vulnerabilitzades. I ocupar 
i desobeir la propietat és una forma de no deixar-te vulnerabilitzar. 

Nosaltres votem en contra d’això. 

La vicepresidenta dona la paraula a Esquerra Republicana. 

La Sra. Maria Josefa López i Samper 

Gràcies. Vostès demanen fer un informe dels habitatges i equipaments ocupats, tant 
sigui de titularitat pública o privada, a l’igual que ja ho van demanar a nivell de 
Barcelona i que es fes un informe per districtes. I tal com ja li vam dir, creiem que és 
una bona mesura, ja que ens permetrà configurar un mapa de la situació d’habitatges 
del districte. 

A Ciutat Vella tenim una manca d’habitatges social molt greu. A sobre ens trobem que 
els especuladors estan fotent fora famílies senceres. Les màfies ocupen pisos buits i 
es dediquen a subllogar els pisos ocupats o al narcotràfic, amb la qual cosa creen 
situacions de molta inseguretat per als veïns, ja que estan atracats, amenaçats, 
pateixen baralles entre els toxicòmans, i fan que la vida al barri sigui un caos. 
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El nostre grup municipal a la Comissió de Presidència vam entrar una proposició on 
demanàvem al Govern municipal que intervingui de manera immediata sobre els 
habitatges de titularitat municipal al districte de Ciutat Vella per tal d’evitar les activitats 
delictives que s’hi desenvolupen. 

Estem d’acord que s’ha de treballar conjuntament amb veïns, cossos de seguretat i 
serveis socials, tal com vostès proposen. I esperem que el Govern solucioni d’una 
vegada aquesta situació, que fa un mal viure per als veïns de Ciutat Vella, 
especialment al barri del Raval. 

Gràcies. 

La vicepresidenta dona la paraula al Partit Socialista. 

El Sr. Oriol Casabella Troncoso 

Nosaltres amb aquesta proposició estem d’acord, perquè creiem que hem de tenir un 
cens i tal i que la «vivenda» ha d’estar a l’abast de tothom. Sé que és un tema que té 
competències municipals, però també té un gran espai als Mossos d’Esquadra per 
elaborar aquesta llista. 

És una proposició que a Casa Gran ja s’ha entrat i nosaltres hem votat a favor, i, per 
coherència, votarem a favor. 

La vicepresidenta agraeix la intervenció i dona la paraula al Partit Demòcrata. 

El Sr. Marc Rodés i Salanqueda 

Sí, gràcies. Votarem a favor d’aquesta proposta.  

En primer lloc, perquè les ocupacions deterioren la convivència i qüestionen el legítim 
dret a la propietat privada. Defensem que qui tingui un habitatge el pugui gaudir i que 
qui en necessita un per haver acreditat trobar-se en situació d’exclusió residencial 
pugui accedir a promocions d’habitatge públic sense que hi hagi una ocupació per algú 
que s’ha saltat tot procediment. 

En segon lloc, perquè demana un informe al detall, sense anàlisis ni diagnòstics ni res, 
que vagi al gra. En definitiva, es tracta d’una qüestió de transparència també. Vostès, 
que es van presentar com els grans profetes de la transparència, ja ho haurien d’haver 
fet sense que els grups de l’oposició els ho haguéssim de demanar. 

Volem que retin compte als veïns, que diguin quines actuacions ha fet l’Ajuntament per 
procedir a desallotjar tots aquells pisos o locals que estan ocupats il·legalment, perquè 
creiem que podríem fer més per combatre això, perquè creiem que molts cops estan 
més al costat de qui ocupa que dels veïns que paguen cada mes el lloguer i les 
factures d’aigua, de llum i de gas. 

I el que ja és del tot inacceptable és que hi hagi edificis de propietat municipal que 
segueixin ocupats, com Robador, 43, un edifici que anava destinat a lloguer 
assequible. I és per això que volem explicacions de per què s’està demorant tant el 
desallotjament d’aquell edifici. 

Gràcies. 

La vicepresidenta dona la paraula a Barcelona en Comú. 
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El Sr. Jordi Rabassa i Massons 

Nosaltres proposem fer una esmena a la proposta de Ciutadans que bàsicament seria 
iniciar-la indicant, tal com es va aprovar en la Comissió de Drets Socials, Cultura i 
Esports del setembre passat: «Que el Govern en coordinació amb el Govern de la 
Generalitat presenti en el proper Ple un informe en què s’inclogui» etcètera; i al final, 
que és exactament el que es va aprovar a la comissió de setembre, afegir-hi: «En el 
cas de ser una família vulnerable, que se’n faci càrrec serveis socials amb la 
corresponsabilitat dels bancs i grans tenidors, segons la Llei 24/2015, coordinar-se 
amb la resta d’administracions públiques per poder donar resposta adequada a la 
necessitat d’habitatge social; i, en el cas de ser una ocupació il·legal de grups 
col·lectius organitzats, que el Govern municipal iniciï els tràmits per aconseguir el 
desallotjament al més ràpid possible.» 

Amb l’acceptació d’aquestes introduccions, que no són més que afegir el que ja es va 
aprovar a la Comissió de Drets Socials, nosaltres votem favorablement aquesta 
proposta. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Acceptem les esmenes, tal com li he dit abans, per tal d’encara millorar. Espero que 
aquest informe sigui al més aviat possible i que sigui de manera detallada. 

Crec que avui tots els grups de l’oposició, excepte la CUP –que no és cap novetat–, 
ens hem posat d’acord en una cosa. No és tan estrany arribar a acords quan hi ha 
voluntat. 

I una altra cosa..., somos tercera fuerza y el PP es quinta. Quizás no nos parecemos 
tanto a ustedes. 

La vicepresidenta agraeix la intervenció i dona la paraula al Partit Popular.  

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Señora Barea, de verdad, vive usted en un mundo electoral total: tercera fuerza, 
segunda fuerza. Usted la democracia la compra por kilos, ¿no? Pero es que he 
alucinado con lo que me acaba de decir. ¿Le gustan nuestras propuestas? ¿Las trae 
al Pleno? Me parece maravilloso, fantástico. Yo se lo agradezco, de verdad, y le he 
votado a favor. No sé qué más quiere que le haga. 

La vicepresidenta dona la paraula al conseller de la CUP. 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

Que és molt frívol. Que tots aquí tenim casa i estem dient: «No, s’ha de coordinar amb 
serveis socials, s’ha de fer un impuls...» Tothom ha dit el mateix. Però si això no 
passa. Si no ha passat mai. La gent s’ha de buscar la vida, perquè això no passa. És 
que és un món ideal dir: «Ah, no, s’ha de coordinar amb serveis socials.» Però si la 
gent està al carrer –està al carrer. 

Ja que us esteu referint al número 43 de Robador, em sembla que és gent jove del 
Fort Pienc i del barri Gòtic i del Raval, allò. Són fills d’aquest barri que no tenen la 
possibilitat de pagar-se un lloguer. 

La vicepresidenta dona la paraula a Esquerra Republicana. 
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El Sr. Marc Borràs i Batalla 

Les transaccions in voce el proper cop fem-les abans de les rèpliques dels diferents 
grups. D’acord? Merci. 

La vicepresidenta dona la paraula al Govern. 

El Sr. Jordi Rabassa i Massons 

Bé, doncs, agraïm l’aprovació d’aquestes transaccions, que no deixa de ser 
exactament el mateix que ja es va aprovar a la Comissió de Drets Socials a plaça Sant 
Jaume. 

I acceptem aquesta proposició en la mesura que..., acceptem, evidentment, que cal 
protegir els col·lectius vulnerabilitzats i vulnerables, i, per tant, hem de veure com 
treballem amb ells. 

De totes maneres, hi ha consideracions diferents a l’hora d’entendre alguns dels tipus 
d’ocupació que comentava la consellera de Ciutadans. Ella es refereix a les 
ocupacions antisistema, a nosaltres ens agrada més parlar de reivindicacions 
polítiques, que totes són ben legítimes, i no fer una càrrega negativa sobre allò que 
moltes vegades el que vol fer és despertar consciències. 

Nosaltres sí que creiem que aquests col·lectius que ocupen il·legalment..., sens dubte 
s’ha de treballar per poder desnonar, desallotjar al més aviat possible perquè no 
puguin seguir amb aquesta activitat delictiva. El que sí que creiem també és que amb 
segons quin tipus d’aquestes reivindicacions el que més val és parlar-hi, negociar, 
perquè un desnonament, un desallotjament sempre és traumàtic, i, si no hi ha un 
problema per a la salut pública o no hi ha altres implicacions, la negociació sempre és 
la millor via, sense desatendre, evidentment, les vies legals, que sempre existeixen i 
que funcionin en paral·lel. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Sí. Es muy breve. Me gustaría hacer reserva de voto de mi partido por la proposición 
que ha presentado Ciudadanos debido a la esmena que ha hecho usted ahora 
hablada. Me gustaría que la pasasen por escrito para poderla discutir. En este mismo 
momento no, pero, si la pasa por escrito, en cuanto…, los plazos legales, pues, les 
diría mi voto. 

Gracias. 

La vicepresidenta informa que aquesta proposició ha estat aprovada amb els vots a 
favor del Partit Socialista, Esquerra Republicana, Partit Demòcrata i Barcelona en 
Comú, el vot en contra de la CUP i la reserva de vot del Partit Popular.  

2. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal PP perquè, en 
relació amb el narcotràfic instal·lat al Raval, es creï una comissió de treball 
transversal de serveis públics municipals incloent els cossos de seguretat, 
representants veïnals i dels partits polítics amb representació en aquest 
plenari, que es creï de forma immediata i que es reuneixi setmanalment i al 
territori afectat 

La vicepresidenta dona la paraula a la consellera del Partit Popular. 
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La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Gracias. Dado que el narcotráfico se ha instalado en el Raval de forma absolutamente 
inaceptable, causando una situación del todo insostenible para vecinos, comerciantes 
y visitantes; dado que desde el Partido Popular ya pedimos en el Ayuntamiento de 
Barcelona que se crease una comisión de trabajo transversal de servicios públicos 
municipales, incluyendo los cuerpos de seguridad, representantes vecinales y los 
partidos políticos con representación en este Consell Plenari; dado que nuestro 
objetivo al pedir esta comisión era la eficacia, pero también la eficiencia en la 
aplicación de soluciones para esta problemática que consideramos urgente y 
prioritaria, y dado que esta comisión de trabajo fue creada hace un mes, pero sin 
establecer una periodicidad adecuada a la necesidad de urgencia, ni una localización 
para las reuniones que facilite la asistencia de los afectados, presentamos la siguiente 
propuesta: que la comisión de seguimiento de la problemática de drogas del Raval se 
reúna mínimo una vez al mes y que se reúna en el territorio afectado. 

Gracias. 

La vicepresidenta dona la paraula al Grup de Ciutadans. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Gracias, presidenta. Bien, la propuesta que hoy nos presenta el Partido Popular no 
debería ser una propuesta que tuviera que hacer la oposición al Gobierno, sino que el 
Gobierno fuera el impulsor sin que los partidos de la oposición tengan que ir detrás de 
ellos como ha ocurrido en este tema. 

Este tema no solo afecta a una calle, ni a una plaza, sino afecta a un conjunto de 
calles del Raval, pero se va extendiendo poco a poco hacia los otros barrios del distrito 
y se extiende incluso a barrios de toda la ciudad, barrios donde los vecinos lo 
denuncian y lo denuncian y lo denuncian y el Gobierno para variar no les escucha. 
Llevamos meses donde los vecinos lo denuncian, denuncian sus quejas en audiencias 
públicas, en consells, en comisión, y las respuestas por parte del Gobierno no son 
claras. Estas respuestas, cuando empezaron la legislatura, podían ser normales, pero 
después de dos años son inadmisibles: «lo estamos estudiando», «lo estamos 
trabajando…». Son ejemplos que dicen constantemente y son respuestas que ya no 
valen. De hecho, aquí tenemos a uno de los vecinos que puede corroborar esa 
situación. 

El pasado 17 de octubre el Gobierno nos convocó a una reunión, junto a vecinos, 
técnicos de Distrito, Guardia Urbana y Mossos, una reunión que recuerdo que la 
máxima representante del Distrito se fue antes, debido a que quería acudir a una 
manifestación, decisión muy legítima, pero desde Ciudadanos criticamos que 
antepusiera acudir a esta manifestación antes que dar explicaciones a los vecinos 
como representante de todos ellos. 

La propuesta se centra en realizar una reunión mensual en el territorio afectado, con 
los diferentes servicios municipales, cuerpos de seguridad, representantes vecinales y 
representantes de los grupos políticos que estamos hoy en el Pleno. Ciudadanos 
votará a favor, pero antes de nada me gustaría hacer unas preguntas a la señora 
Jiménez: usted, conociendo a este grupo municipal, el que gobierna, ¿cree que estas 
reuniones serán provechosas? ¿Cree que servirán de algo? ¿Cree que a estas 
reuniones vendrán todos los integrantes que usted propone en la propuesta? 

Gracias. 
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La vicepresidenta dona la paraula al conseller de la CUP. 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

A Ciutat Vella hi ha dos nuclis de la CUP, que són com dos assemblees locals. No li 
fem gaire cas a la cosa institucional, no li fem mai cas, però pensem que el règim del 
1978 és una continuïtat del franquisme, que l’article aquest 155 és la seva quinta 
essència, i no volem normalitzar, donar una pàtina de democràcia burgesa al Partit 
Popular. El Partit Popular en el torn de rèplica pot condemnar el franquisme i, si 
condemna el franquisme, rebatrem i votarem el que és referent a ells. Mentrestant, 
autisme d’aquests... Condemni el franquisme tranquil·lament i parlarem i votarem les 
seves coses. 

La vicepresidenta dona la paraula a Esquerra Republicana. 

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

Nosaltres votarem a favor, bàsicament perquè fa tant temps que els veïns del Raval 
exigeixen solucions, que també volem aprofitar aquest temps per constatar que s’han 
après sencer el repertori d’excuses. I els farem un resum somer. 

L’excusa de les competències ha estat la principal manera que ha trobat aquest 
Govern per espolsar-se la responsabilitat i, de pas, traslladar-la a la Generalitat. La 
Janet Sanz ha excel·lit en afirmar que això és cosa dels Mossos i, per tant, de la 
Conselleria d’Interior. No obstant, és paradoxal que un govern que s’autodefineix 
d’esquerres circumscrigui una problemàtica social d’aquesta envergadura en l’àmbit 
purament policial. 

També s’ha fet servir l’excusa de la complexitat. L’apel·lació a aquesta i el fet de ser 
un problema latent durant dècades també ha estat sovint esgrimit per tal de sortir al 
pas, en aquest cas, sobretot per Gerardo Pisarello. Com si el fet que es consumís 
heroïna al Raval els anys vuitanta excusés la greu situació que vivim el dia d’avui. 

L’excusa de la mostra és la que més ha fet servir la senyora Pin. L’ha fet servir 
bàsicament per desviar l’atenció utilitzant un doble argument: per una banda, 
constatant, sempre que li pregunten pel Raval, que evidentment al conjunt de la ciutat 
no hi ha un repunt de l’heroïna i, per l’altra, repetint sempre que se li pregunta per 
l’heroïna que el principal problema d’addició és l’alcoholisme. 

El resum de tot plegat és que el seu Govern ha fet oïdes sordes a les advertències 
reiterades del veïnat, i ara ens trobem amb un problema majúscul fruit de la seva 
inacció i deixadesa de funcions. 

Avui la gran majoria dels grups municipals, independentment de la seva ideologia, els 
demanen que facin el favor de governar d’una santa vegada i que escoltin els veïns i 
que treballin sense excusa per tal d’aconseguir una garantia efectiva dels drets, dels 
drets dels malalts toxicòmans, que tenen el dret de la salut, i del veïnat del Raval, que 
té dret a viure en pau i seguretat. I és evident que cap dels dos drets ha estat garantit 
des de fa més de dos anys, i que vostès tenen la responsabilitat de començar a 
governar. 

La vicepresidenta dona la paraula al Partit Socialista. 
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El Sr. Oriol Casabella Troncoso 

Nosaltres, com abans estàvem al Govern, hem treballat, hem fet un pla de xoc, perquè 
creiem que la problemàtica que s’està vivint al Raval és una problemàtica molt seriosa, 
que s’ha d’atendre, que els narcopisos s’han de tancar, i això és una responsabilitat 
sobretot dels Mossos d’Esquadra, que tenen les competències per poder-ho fer, que 
és la Generalitat. Veig que el conseller d’Esquerra Republicana aquestes coses no les 
vol veure, però jo crec que és una cosa que s’hauria d’entomar entre tots i no solament 
culpabilitzar una part, que està lluitant i està al costat dels veïns i s’ha reunit amb ells 
per solucionar aquest problema. 

Gràcies. I votarem en contra. 

La vicepresidenta dona la paraula al Partit Demòcrata. 

La Sra. M. José Chacón i Salvador 

Gràcies. La proposició que planteja en aquest plenari la consellera Jiménez és matisar 
el que ja s’ha reflectit a l’informe sobre la situació actual de la problemàtica de les 
drogues al Raval i intervencions realitzades. Des del PDeCAT trobem imprescindible 
una comissió amb un calendari establert per a la millor organització de tots els actors 
que hi intervenen. 

Així mateix, és més profitós treballar una vegada més fructíferament que no haver de 
fer mil reunions, escoltar el mateix discurs per diferents interlocutors que mai surten 
satisfets. 

També hem de dir que no trobem normal que les comissions de treball, amb tots els 
representants, siguin amb un interval de temps de tres mesos, que és la mitjana que 
portem actualment. Així, trobem que la proposta del Partit Popular és més encertada 
en el temps. 

Dintre del Pla de drogues 2017-2020 ja existeix aquesta comissió, però ens faltava la 
forma, visibilitat i veu al Raval. Així doncs, aquesta proposició que ens porta avui la 
consellera Jiménez pot complementar els matisos que al nostre parer manquen en dit 
informe que ens ha presentat avui el Govern en aquest plenari. 

El Grup Demòcrata votarem favorablement. 

La vicepresidenta dona la paraula a Barcelona en Comú. 

La Sra. Eva Alfama i Guillén 

Com a Barcelona en Comú, tot i que agraïm la proposta i entenem que reconeix la 
tasca que s’ha fet de comunicar i d’incloure els grups municipals en aquesta qüestió, 
perquè s’ha fet, s’han fet diferents reunions, no votarem a favor, perquè considerem 
que cada mes és inviable. 

Per una banda, és una manera de desgastar no només els serveis municipals i altres 
administracions... Recordo que també vam convocar la Conselleria d’Interior i 
Habitatge i no van poder venir per la situació –entenc jo– del que està passant al país 
–ho entenem perfectament–, però convocar-los cada mes és una manera d’aconseguir 
que tampoc puguin assistir. I el que hem de fer en aquesta comissió és rendir comptes 
i valorar les tendències i que sigui un espai de treball. Això en un espai que sigui cada 
mes..., que cada mes no serà possible. 
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Per altra banda, això no treu que hi hagi altres espais que tenim amb els veïns per 
parlar bilateralment, i que hi ha altres canals per recollir les demandes. Només 
comentar també que la següent comissió serà el mes de gener, serà trimestralment, ja 
es va dir que seria cada tres mesos. Ha sigut el Govern qui ha impulsat la proposta 
d’aquesta comissió, així com altres comissions per tractar la problemàtica. 

Preguntaria a Ciutadans a què s’està referint amb això que s’està estenent a altres 
barris. I després també els comentaria que no estem en absolut d’acord amb això que 
el Govern no escolta. Una altra cosa és que siguem capaços de solucionar el 
problema en la seva totalitat amb aquesta complexitat, però s’ha posat en marxa un 
programa molt ampli, hem posat mig milió d’euros addicionals sobre la taula, i tenim 
una comunicació fluida amb els veïns. 

I quan parla el conseller d’Esquerra del repertori d’excuses, nosaltres hem donat la 
cara en aquesta qüestió en múltiples ocasions, a nivell més bilateral, amb els grups 
polítics i en altres àmbits, no hem negat mai la problemàtica. I el que sí que estem fent 
és compartir la complexitat i les dificultats que presenta, i pensem que això ho hem de 
seguir fent, més enllà d’això, perquè només d’aquesta manera podem transformar les 
problemàtiques que tenim. 

I només comentar que aquesta visió purament policial que diu, quan acabem de parlar 
d’un pla d’abordatge que està parlant d’habitatge, està parlant d’espai públic, està 
parlant de salut, jo no sé on la veuen. Evidentment, la seguretat és molt important, 
però els altres elements també. 

La vicepresidenta dona la paraula al Partit Popular. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Primero, agradecer los votos favorables de Ciudadanos, del PDeCAT y de Esquerra 
Republicana. 

Y hacer unos apuntes. Después de leer el acta de la reunión de la comisión que se 
creó el 17 de octubre, y a los vecinos afectados en la última Audiencia Pública, queda 
muy claro que, además de muchas otras cosas, lo que falta aquí seguro es 
comunicación, que es lo que estamos buscando precisamente con esta proposición 
del Partido Popular. Por eso, además de agradecer que hayan recogido nuestra 
propuesta de crear la comisión, creemos que tienen que escuchar más a los 
afectados, porque no puede ser que vengan a la Audiencia Pública y cada uno tenga 
una versión diferente para un mismo hecho, Gobierno y vecinos. 

El Gobierno, ustedes, propone que la comisión se reúna cada tres meses, porque dice 
que si nos reunimos más frecuentemente no tendrán información nueva que facilitar a 
los vecinos y que será una pérdida de recursos. Es que no se trata de que el Gobierno 
nos dé su versión cada tres meses. Lo que tienen que hacer ustedes, como Gobierno, 
es recoger la información que les dan los vecinos, que ellos no es que la tengan cada 
tres meses o cada mes, es que la tienen cada día. Y con esa información es con la 
que ustedes tienen que trabajar para erradicar la problemática de los narcopisos, de 
las drogas en el Raval, que no es una problemática, que es una lacra, y tienen ustedes 
que ver que hay un matiz de urgencia importantísimo. Por eso reunirse cada mes. De 
hecho, tendría que ser una comunicación continua y diaria para recoger esta 
información que ellos cada día la tienen de buena tinta. Cada tres meses no sirve 
absolutamente de nada. Esos quinientos mil euros, si en alguna parte los están 
dedicando a hacer esas comisiones, no las hagan cada tres meses. Da igual, es que 
se va a quedar caducada la información al momento. 
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Gracias. 

La vicepresidenta dona la paraula a la consellera de Ciutadans. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Gràcies, vicepresidenta. Que no entén que s’estén a altres barris. Aquest fenomen 
s’està traslladant a barris de Sant Martí, i no ho dic jo, ho diuen els veïns i els 
consellers que tenim de Ciutadans allà. Simplement és això, que hem de ser curosos, 
que moltes vegades aquests problemes no només afecten el barri del Raval, sinó que 
s’expandeixen als barris que se’ls aproximen. I tenint en compte la situació de Sant 
Martí, que és molt semblant, i hi ha barris que són molt semblants a Ciutat Vella, crec 
que és necessari que sigui un projecte comú, que puguem parlar els diferents barris, 
que sàpiguen el que es fa en els altres barris. Crec que és important. 

Gràcies. 

La vicepresidenta dona la paraula a Esquerra Republicana. 

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

Comparteixo completament la seva visió. Per tant, l’emplaço que vagi a la Janet Sanz, 
que és la que afirma que la competència és dels Mossos i, per tant, no li competeix a 
ella, no li competeix a l’Administració de l’Ajuntament, sinó a la Conselleria d’Interior, i 
vostè sàviament li dirà: «No, escolti, no pot circumscriure la problemàtica, una 
problemàtica holística i social com aquesta, a un àmbit purament policial.» Si vol, hi 
anem junts. 

La vicepresidenta dona la paraula al Govern. 

La Sra. Eva Alfama i Guillén 

Bé, això de les competències... Les competències de salut pública són de Mossos i 
treballen conjuntament amb la Guàrdia Urbana, però és que estem treballant a 
l’Ajuntament amb Habitatge, amb Salut... No ho acabo d’entendre. 

Només una cosa. La senyora consellera del PP, que està tan preocupada amb la 
comissió de drogues i té tota la informació a participar, vostè no va venir. O sigui, vull 
dir que a la propera espero que pugui venir a aquesta comissió i també rebre..., estem 
enviant tota la informació, l’hem penjat, enviem l’acta... 

La vicepresidenta comunica que se li ha acabat el temps i dona la paraula de nou al 
grup proposant, el Partit Popular.  

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Bueno, para decir que es una lástima que no se haya aprobado, que creo que es 
necesaria la comunicación y que sea fluida. 

Y comentarle a la portavoz del Gobierno, a Eva Alfama, que si no pude venir a esta 
comisión fue porque operaban a mi marido y no había nadie más que pudiese estar 
con él, como ya advertí en el grupo de WhatsApp en el que usted está y conoce 
perfectamente la situación. 

Gracias. 
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La Sra. Eva Alfama i Guillén 

Me disculpo en este caso, porque no me acordaba, y lo siento. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Aceptada; gracias. 

La vicepresidenta informa que aquesta proposta ha estat rebutjada, amb els vots a 
favor de Ciutadans, Esquerra Republicana i Partit Demòcrata, l’abstenció de la CUP i 
els vots en contra del Partit Socialista i de Barcelona en Comú.  

3. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal CUP 
Capgirem perquè els plens de Districte, audiències públiques i altres 
esdeveniments amb l’expectativa real de recollir les inquietuds del veïnat se 
celebrin a peu de carrer o plaça, allí on el veïnat acordi que podem ser més 
necessàries a l’hora de servir-lo 

La vicepresidenta dona la paraula al conseller de la CUP.  

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

Gràcies. Hi ha vint-i-dos mil habitants al Casc Antic, quinze mil al Gòtic, quinze mil a la 
Barceloneta i cinquanta mil al Raval. Aquí hi ha nou o deu veïns, de vegades trenta, de 
vegades cent, però aquí no ve ningú. No som interessants. Disposem les cadires 
perquè se’ns mirin, no som interessants, no diem coses interessants, no interessem el 
veïnat, és un fet. L’ordre del dia és nostra, no és del veïnat. Estem aquí còmodament 
asseguts amb uns micros, mentre que la gent a les audiències s’ha d’aixecar. Tenim 
aquí un espai per posar-nos la gerra d’aigua, l’ordinador o el que vulguem, com si 
fóssim aquí la càtedra universitària de no sé què, i no som ningú. Només som uns 
veïns més, com la resta de veïns. 

Hauríem de començar a posar una solució a la deixadesa que té la institució. Els veïns 
que venen moltes vegades són d’una entitat, que tenen un local o que tenen algun 
tipus d’interès en relacionar-se amb la institució, però no ve ningú a peu propi aquí. No 
som interessants, a veure si ho assumim. Avui és una prova claríssima, la frase més 
lúcida l’ha dit el Pere. Ha dit: «Aquí no em donen un “bocata”, jo em piro.» És la frase 
més lúcida que s’ha dit avui aquí. 

No ho sé, potser començar a sortir cap al carrer una mica i estimular la gent podria 
començar a revertir, com a primera mesura, tot això. 

La vicepresidenta agraeix la intervenció i dona la paraula al Grup de Ciutadans. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Gràcies. Votarem en contra d’aquesta proposta. Ja s’ha parlat a Casa Gran i a 
diverses reunions i diverses audiències. També dir que els plens i les audiències s’han 
de gravar per poder fer l’acta, i els carrers no estan preparats. Jo crec que, si no venen 
aquí, tampoc vindran als carrers a escoltar-nos. Crec que és important arribar a totes 
aquelles persones, i crec que és la primera vegada, o de les primeres, que estic 
d’acord amb una cosa amb vostè, senyor Suqué, que és que alguna cosa estem fent 
malament quan avui a la sala hi ha sis, set, vuit veïns. Alguna cosa malament estem 
fent. No sé si és la part de l’oposició, del Govern, o un conjunt de tot. I crec que ens 
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hauríem de plantejar què volem que siguin els plens, què volem que siguin les 
audiències per tal de millorar o de poder conèixer encara millor les preocupacions dels 
veïns. Jo crec que això és el més important. 

També dir que hem de millorar aquesta infraestructura que ens trobem avui: els veïns 
estan com arraconats, s’han d’aixecar per parlar amb el micro. Nosaltres, en canvi, 
estem aquí còmodament a les cadires parlant. Però crec que el que ens hem de 
preguntar més i constantment és per què els veïns no venen. 

Gràcies. 

La vicepresidenta dona la paraula al Partit Popular. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Gracias. Votamos en contra. 

La vicepresidenta dona la paraula a Esquerra Republicana. 

La Sra. Maria Josefa López i Samper 

Gràcies. Es van aprovar en el Consell Plenari municipal les Normes de participació 
ciutadana. Nosaltres, com a grup municipal, vam participar activament en el 
desenvolupament d’aquestes normes i vam aconseguir que s’aprovessin seixanta 
esmenes presentades. 

La participació i la ciutadania és imprescindible en tota societat democràtica, però no 
val sol anunciar-ho, cal exercir-ho i aplicar-ho. Creiem en la millora dels canals i 
processos d’informació de la ciutadania; la potenciació dels consells de barri; 
l’avançament en la reforma de les Normes del districte, i sobretot en l’establiment de la 
possibilitat de desenvolupar consultes a nivell de barri: tindrem una participació més 
real. 

Com a republicans, creiem que la descentralització apropa la gent, però també hem de 
garantir la qualitat de les condicions per fer-ho possible. És per això que donem 
especial importància als consells de barri i les taules de seguiment. I a peu de carrer hi 
ha moltes condicions que no es donen, com pot ser l’streaming, comoditat, el retorn als 
veïns. Ara, si aconseguim que aquestes condicions es puguin donar a peu de carrer, 
per això demanem al Govern que «solventi» els problemes tècnics, i aconseguir així 
aquest apropament a la ciutadania, nosaltres estaríem d’acord amb la proposta que fa 
el grup de la CUP. 

La vicepresidenta dona la paraula al Partit Socialista. 

El Sr. Oriol Casabella Troncoso 

Nosaltres entenem que els plenaris han de tenir una cobertura logística i gravar i tot 
això. Sí que és veritat que tant consells de barri com audiències públiques com altres 
espais de participació es poden fer en altres espais que no sigui la seu del Districte, 
però sobretot jo crec que el més important perquè els veïns vinguin aquí és que els 
debats que es facin en els diferents òrgans siguin motivadors i que realment vinguin i 
hi participin. No crec que l’espai sigui el més important, sinó que jo crec que és més el 
debat i la participació dels veïns i veïnes. 

Hi votarem en contra. 
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La vicepresidenta dona la paraula al Partit Demòcrata. 

El Sr. Marc Rodés i Salanqueda 

Gràcies. Creiem que el Districte disposa ja de prou equipaments públics on poder 
celebrar-hi les diferents sessions dels òrgans de participació. Són espais que ja estan 
condicionats per a això i que, per tant, no suposa cap aportació extra per part de les 
arques públiques, perquè entenem que el fet de celebrar-lo a l’exterior suposaria el 
lloguer de mobiliari, el muntatge del so, de l’streaming, etcètera. 

Si el que es pretén és estimular la participació dels veïns als diferents òrgans de 
participació, entenem que seria més útil, com dèiem ara, que ens féssim tota una sèrie 
de reflexions: les comissions de seguiment dels consells de barri serveixen per a 
alguna cosa, si és el mateix Govern del Districte qui proposa els punts de l’ordre del 
dia? Les sessions de participació que s’organitzen, com per exemple la del Pla d’usos, 
han servit d’alguna cosa? Han incorporat al Pla d’usos alguna proposta sortida 
d’aquestes sessions o només va ser per un pim-pam-pum entre veïns, restauradors i 
entitats? 

Estic d’acord amb les reflexions que fan el conseller Suqué i la consellera Barea que 
segurament alguna cosa ens falla si avui aquí som tan pocs, però subscric les 
paraules del conseller Casabella que segurament no importa tant l’espai, sinó el 
contingut dels debats i que realment tractem aquelles coses que motivarien el veïnat a 
venir. 

És per això que el nostre vot serà en contra d’aquesta proposició. 

La vicepresidenta dona la paraula a Barcelona en Comú. 

El Sr. Albert Sancho Doldan 

Bona tarda. El nostre vot serà favorable, perquè d’alguna manera..., ningú pot estar 
mai content amb un determinat nivell de participació, sinó que un ha d’anar sempre a 
preguntar-se com hi participa més gent. 

Tot i que no sigui orientatiu el nivell de persones que hi ha avui al plenari, n’hi ha hagut 
altres que hi havia gent fins a les escales, la reflexió de fons sí que és pertinent, en 
particular en el que no són òrgans de govern, com el que estem avui en dia, sinó el 
que són pròpiament òrgans de participació. 

En aquest sentit, potser els consells de barri, que són el quilòmetre zero de la 
participació, amb bon temps seria factible fer-los al carrer, no tant, com s’expressa, on 
els veïns considerin, ho haurien de fer de comú acord perquè hi hagués un mínim de 
condicions. 

I afegir que no s’esgota la participació amb les sessions que fem aquí, sinó que hi ha 
hagut, dintre dels processos de participació, alguns que s’han fet in situ, el del jardí de 
La Caseta ho vam fer allà mateix, el d’Hilari Salvadó vam anar a l’escola, el del Pla de 
mobilitat es farà justament pel carrer.  

Però, en definitiva, ens sembla una bona idea i una bona reflexió de tot, considerant 
que altres valoracions que tenen a veure..., com ara la participació al Pla d’usos, el 
cost d’uns d’això o dels altres, en aquest cas, són temes menors. 

La vicepresidenta dona la paraula de nou a la CUP. 



70 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

És interessant que puguin triar els veïns els llocs de vegades, perquè, com que diem 
moltes mentides aquí, hi ha llocs on són evidents, perquè estem davant de la realitat, 
que la realitat és molt palpable, i és interessant això. 

Després, no sé si aquí hi ha grups als quals els fa por el carrer. Al carrer hi ha molta 
gent que li fa por la institució, això ho sé molt bé. Hi ha moltíssima gent que no 
s’acostarà mai a la institució perquè li fa por. 

S’ha aprovat, no?, això? 

La vicepresidenta aclareix que falta la intervenció de la resta de grups. Constata que 
cap grup vol fer ús de la paraula. 

Tot seguit, informa que aquesta proposta ha estat aprovada amb els vots d’Esquerra 
Republicana i Barcelona en Comú i els vots en contra de Ciutadans, Partit Popular, 
Partit Socialista i Partit Demòcrata. 

4. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal ERC-AM 
perquè el Govern municipal estudiï la fórmula més adient per contribuir a 
resoldre la delicada situació que estan patint les entitats socials de la ciutat 
degut a l’aplicació de l’article 155 aprovat al Senat espanyol amb els vots del 
PP, Ciutadans i PSC/PSOE 

La vicepresidenta dona la paraula a Esquerra Republicana perquè exposi la seva 
proposició. 

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

Desenes de programes d’atenció a les drogodependències, de salut mental, d’atenció 
social i de prevenció per a les persones afectades pel virus de la immunodeficiència 
humana i SIDA, projectes de voluntariat social i d’igualtat efectiva entre homes i dones 
tenen avui un gran interrogant pel que fa a la seva continuïtat. Cent noranta-una 
entitats socials amb seu al districte estan amenaçades per l’aplicació del 155 i moltes 
d’elles tenen dubtes fins i tot sobre com pagaran les nòmines i els deutes adquirits 
aquest any, mentre esperen les subvencions del Govern, que encara no han arribat. 

La intervenció dels comptes de la Generalitat el 20 de setembre ha paralitzat 
pagaments i subvencions, i el conflicte polític ha aturat les convocatòries de 
subvencions encara pendents de publicar d’alguns departaments que ja anaven amb 
retard. 

L’article 155 està afectant de forma clara i directa les entitats que treballen en el tercer 
sector, a les quals el Govern, a través del Departament de Treball, Afers Socials i 
Famílies, ja va advertir de la impossibilitat de fer-los arribar les subvencions 
compromeses a principi d’any. 

El bloqueig de recursos econòmics implica a dia d’avui la impossibilitat de materialitzar 
l’adjudicació definitiva de les ajudes econòmiques que els corresponen. Els números 
en aquesta situació de paràlisi econòmica són importants. Fem un petit repàs 
d’algunes de les afectacions. 

Es veuen afectades 307 associacions que han de rebre una ajuda de la Direcció 
General d’Acció Cívica i Comunitària i 224 més que l’han de rebre de Joventut. 
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D’aquestes, 191 d’elles estan ubicades al districte de Ciutat Vella. El total de l’import 
que han de percebre és de 10 milions d’euros, i aquesta quantitat suposa el 70% de 
les nòmines de les associacions afectades: un total de 1.300 treballadors poden 
veure’s afectats per aquesta situació. 

Es veuen afectades les subvencions anuals de la Direcció General de Joventut: 5 
milions bloquejats. Es veuen afectades les subvencions anuals de la Direcció General 
d’Acció Cívica i Voluntariat: 6 milions bloquejats. Aquestes dues convocatòries afecten 
prop de 500 entitats i 900.000 usuaris de serveis i activitats. Es veuen afectades les 
subvencions anuals de l’Institut Català de les Dones: 2 milions bloquejats. 

Dic tot això perquè el bastión del 155 ho aneu apuntant, eh? 

Respecte a les subvencions anuals del Departament de Salut, convocatòria ordinària, 
la convocatòria ni tan sols ha sortit i el departament ha explicat darrerament que és 
inviable que surti abans d’acabar l’any. 

Les entitats socials de salut mental i drogodependències estan afectades amb 2 
milions. Suma y sigue, PP, PSC, Ciutadans. 

La convocatòria de serveis integrals d’orientació, acompanyament i suport a la inserció 
laboral de les persones amb discapacitat o trastorn mental, que estava a punt de sortir 
al setembre, va quedar aturada. Són 3 milions d’euros més. «Los problemas reales de 
la gente.» 

El cop d’estat contra el Govern legítim de Catalunya és responsabilitat d’aquells qui 
l’han planificat i executat. Ha estat un atac covard i miserable als més necessitats, com 
podem veure. I és responsabilitat del Govern d’Espanya i dels partits polítics del PP, 
Ciutadans, PSOE i PSC. Amb noms i cognoms: Meritxell Batet, cap de llista del PSC al 
Congrés espanyol, fou la representant dels socialistes catalans en el disseny de 
l’aplicació del 155 contra l’autogovern i els drets i llibertats dels catalans, mentre que 
l’alcaldessa de Barcelona sortia als faristols a equiparar declaració d’independència 
amb 155. Mentre que l’alcaldessa Colau equiparava fer efectiu el mandat del 
referèndum de l’1 d’octubre amb acabar amb les institucions catalanes de Govern, el 
partit que governava amb ella al mateix Ajuntament estava reunit a Madrid negociant 
en quins termes ens aplicava el 155. 

És per això que des d’Esquerra Republicana demanem al Govern que entomi la 
responsabilitat i que estudiï la fórmula més adient per contribuir a resoldre la delicada 
situació que estan patint les entitats socials de la ciutat degut a l’aplicació de l’article 
155, aprovat al Senat espanyol amb els vots de PP, Ciutadans i PSC-PSOE. 

La vicepresidenta agraeix la intervenció i dona la paraula al Grup de Ciutadans. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Gràcies, vicepresidenta. La presentació d’aquesta proposta és una clara delegació de 
responsabilitats al Govern municipal, quan vostès eren els màxims responsables de la 
Generalitat. 

Primer de tot, dir que l’aplicació de l’article 155 de la Constitució espanyola és 
únicament conseqüència de l’incompliment de les lleis per part del Govern cessat, del 
qual vostès formaven part. 
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També dir que l’aplicació de l’article 155 no interfereix en el treball administratiu dels 
diferents departaments de la Generalitat, i vostès ho haurien de saber. 

I, a més, dir que els pagaments s’estan fent tard, i no de manera immediata, degut que 
el Govern de la Generalitat no va fer la seva feina: quan li tocava aprovar la Llei de 
transitorietat, va preferir aprovar aquesta llei i no fer els certificats perquè les entitats 
cobressin. Així que ara no responsabilitzin a l’aplicació de l’article 155 de la seva mala 
gestió. 

Crec que tots haurien de tornar una miqueta a la realitat i començar a treballar per 
donar solucions als ciutadans que s’han vist immersos en aquesta situació. 

Vostès parlen de les subvencions a les entitats socials que ara no han rebut la 
subvenció o el pagament segons..., responsabilitzen a l’aplicació del 155. I de les que 
no havien atorgat abans que el Govern fos cessat? El que vostès han fet és 
responsabilitzar-se de coses que no han fet..., o diferents entitats que van deixar de 
rebre les ajudes abans d’aquesta aplicació. On eren vostès? 

De fet, el més greu és que s’estan trobant partides pressupostàries del departament 
que vostè ha esmentat que anaven destinades a altres coses que no eren fomentar 
polítiques d’inclusió, polítiques d’immigració, polítiques a famílies, polítiques a nens. 
Mentrestant, aquestes partides que es destinaven a altres coses han contribuït que les 
entitats no rebessin aquests diners, i això és responsabilitat seva. Cadascú té la seva 
responsabilitat, i cadascuna de les administracions té les seves competències. I la 
situació que actualment les entitats no tinguin els diners no té res a veure amb aquesta 
aplicació, sinó que vostès no van fer aquesta feina. 

Votarem en contra d’aquesta proposta. 

La vicepresidenta dona la paraula al Partit Popular. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Gracias. Señor Borràs, mire, quien vela para que ese dinero que usted reclama llegue 
a las entidades del tercer sector es el Gobierno de España y la actual consellera de 
Salud, Dolors Montserrat. 

Esas subvenciones se bloquearon por incumplimiento del Gobierno cesado, del que su 
partido formaba parte, de las condiciones que había establecido el Gobierno para 
garantizar la prestación de los servicios públicos, la estabilidad presupuestaria y 
proteger el interés general de los catalanes. 

Estas subvenciones, para su información, ya están liberadas, y los pagos tienen luz 
verde desde el martes. Son pagos urgentes y de extraordinaria necesidad. Desde la 
noche del martes –de este martes– se ha autorizado la aprobación y compromiso de 
gastos para la concesión de esas subvenciones a proyectos y actividades para 
entidades del ámbito de políticas sociales del Departamento de Trabajo, Asuntos 
Sociales y Familias de la Generalitat de Cataluña para el ejercicio 2017 por un importe 
de más de diez millones de euros. 

Este Gobierno, señor Borràs, trabaja para no dejar a nadie atrás, por eso estas ayudas 
van a llegar a los colectivos más vulnerables, para luchar contra la pobreza en barrios 
y zonas de mayor exclusión social. El tercer sector es fundamental en la vertebración 
de la cohesión social. 
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Políticas de juventud: 854.000 euros, liberados. Políticas de juventud: 4.386.000 euros, 
liberados. Acción cívica y voluntariado: 368.000 euros, liberados. Acción cívica y 
voluntariado: 1.030.000 euros, liberados. Acción cívica y voluntariado, más: 1.258.000 
euros, liberados. Más de acción cívica y voluntariado: 9 millones y medio de euros, 
liberados. Más, acción cívica y voluntariado: 1.692.000 euros, liberados. Política de 
mujeres: 535.500 euros, liberados. Más de políticas de mujeres: 127.500 euros y 
61.630 euros, liberados. En total liberados 10.326.284 euros, no gracias a ustedes, 
sino al Gobierno de España, al que usted tanto critica. 

Voto en contra, por supuesto, porque llega tarde. 

La vicepresidenta dona la paraula a la CUP. 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

La naturalesa de la ideologia espanyola és tractar el seu sobrepès identitari des d’una 
posició de força, que no existeix, que de moment ens la creiem cada vegada menys 
gent. S’aniran desvetllant les consciències i la ideologia espanyola caurà.  

Votem a favor d’això. 

La vicepresidenta dona la paraula al Partit Socialista. 

Sincerament, el primer que em surt davant d’aquesta proposició és demanar a 
Esquerra Republicana que deixi d’enganyar i menysprear amb les seves mentides la 
ciutadania. 

Per començar, li diré que el pagament d’aquestes subvencions és molt anterior al 155. 
L’exgovern ja va publicar abans del 155 que la intervenció econòmica per part del 
Govern impedia el pagament de les subvencions a les entitats del tercer sector. La 
Taula del Tercer Sector de Catalunya va enviar una pregunta al ministeri, que va 
respondre recordant que el problema era de mancances en el tràmit administratiu que 
hauria d’haver fet la Generalitat. 

Per què ha fet aquest impagament a les entitats socials i no a altres àmbits? Perquè 
aquestes conselleries sí que van fer el procediment, però Benestar Social no el va fer. 
En el cas d’algunes subvencions, el pagament no s’ha fet perquè llavors el Govern no 
va publicar les ordres de subvenció, com és el cas dels centres especials de treball, 
que porten sense cobrar la part de la subvenció del salari mínim interprofessional des 
del mes de gener, molt abans del 155, senyor Borràs. 

El 155 fa tres setmanes que s’està aplicant. Culpar de tots els mals el 155 és 
simplement partidista, interessat i no s’ajusta a la realitat. Pot ser més complicat cobrar 
ara amb el 155? Segurament que sí, evidentment. Per això nosaltres, des del PSC, 
vam lluitar fins al final perquè el senyor Puigdemont convoqués eleccions i evitar així la 
seva aplicació. I vostè ho sap perfectament. No ho va fer, i aquestes són algunes de 
les conseqüències que vam advertir pel fet de situar les institucions fora de la legalitat. 

Cal reclamar a la Conselleria de Treball, Benestar Social i Famílies que faci els tràmits 
administratius pertinents per al pagament de les subvencions. Hi ha formes de pagar-
ho, però la ineficiència del Govern cessat deixa als peus dels cavalls les entitats 
socials. Donar la culpa al 155, que fa tres setmanes que hi és, és no exculpar de cap 
manera la pèssima gestió que el Govern cessat va fer des de fa mesos. 
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No entraré a l’acusació directa que fan vostès al PSC per avalar el 155, ni de fet el 
PSC, perquè no ho va votar, a més a més. Nosaltres som del ni 155 ni DUI. Vostès 
sembla que ara també reneguen de la DUI. Però el PSC de Miquel Iceta va ser l’únic 
que va treballar fins a l’últim segon perquè no hi hagués ni DUI ni 155, i vostès ho 
saben de sobra. Va dialogar sense descans, va treballar perquè Puigdemont 
convoqués eleccions. Però el senyor Puigdemont no es va atrevir. Aquesta és la 
realitat, i vostè ho sap. 

Vostès tenen un problema amb el PSC, però fins on arriba aquest problema? No ho 
sabem. Si som tan dolents, per què encara el senyor Bosch forma part del Govern de 
l’Àrea Metropolitana amb el PSC? Per què no marxen? I les seves responsabilitats, on 
són? Qui rescabalarà i compensarà els perjudicis econòmics per totes les empreses 
que han marxat de Catalunya i per la inseguretat econòmica que frena el consum del 
comerç de proximitat que ha ocasionat aquest procés independentista? 

Gràcies. 

A continuació, dona la paraula al Partit Demòcrata. 

El Sr. Marc Rodés i Salanqueda 

Abans de tot, a la consellera Jiménez, de veritat agrair-li de tot cor a la ministra Nadal i 
agrair-li de tot cor a l’Estat que ens hagi alliberat aquests pagaments. De veritat, jo no 
sé com la gent no surt en massa al carrer a agrair-los aquest gran esforç que estan 
fent ara mateix. 

Però com tenen vergonya de dir –com tenen vergonya de dir– que gràcies a l’Estat 
espanyol s’estan pagant les subvencions? Aquestes subvencions estarien pagades si 
vostès haguessin decidit fer política en lloc de fer el que han fet, que ha estat fer un 
cop d’estat a Catalunya i suspendre les nostres institucions i enviar els nostres 
governants a la presó. Com tenen vergonya de dir això? O sigui, l’Estat espanyol 
decideix intervenir els pagaments de la Generalitat des de dues setmanes abans del 
referèndum per comprovar que no es destinava cap euro al referèndum. Per tant, no 
es fa cap pagament a Catalunya sense el vistiplau de l’Estat. I, a més a més, després 
ens trobem amb un 155 recolzat per Ciutadans i el Partit Socialista, que no entenc això 
que diu, que jo sàpiga el Partit Socialista és part del partit del PSOE, per tant, vostès 
van votar el 155. O no sé si ho diu perquè el president Montilla al Senat en lloc de tenir 
dignitat i votar en contra del 155, d’intervenir una institució que ell havia presidit, va ser 
una mica més covard i es va absentar del Ple del Senat. No sé si ho diu per això. 

Què més? Remarcar la importància de cuidar aquestes entitats del tercer sector, que 
fins i tot algunes d’elles ara han hagut d’acomiadar treballadors per les tensions de 
tresoreria que han tingut. Tenim un país, Catalunya, amb un ric teixit associatiu. De fet, 
un teixit associatiu que ha vertebrat la vida pública i social de Catalunya, i que és 
imprescindible per construir una societat justa, democràtica, crítica i cohesionada. Per 
assolir-ho, aquestes entitats necessiten el suport de l’Administració, que és fonamental 
i necessari. Per això no concebem com l’Estat –bé, sí que ho concebem, perquè ja 
hem vist de tot per part d’aquest Estat– no considera de vital importància el suport a 
aquestes entitats. 

I li diem que té una manca de sensibilitat absoluta. Amb aquest atac directe al nostre 
teixit associatiu es demostra el que deia, la nul·la sensibilitat de l’Estat davant la tasca 
que fan les entitats del tercer sector contra l’exclusió social i en favor de la igualtat 
d’oportunitats. 
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És per això que avui donarem suport, com no podia ser d’altra manera, a aquesta 
proposta, perquè és lamentable i vergonyant la situació que han de viure les entitats 
del tercer sector sobretot per culpa d’un Estat que no ha volgut fer política i que en lloc 
de fer política el que ha tret ha estat la policia als carrers i ha fet un veritable cop 
d’estat a les institucions catalanes escollides democràticament per la gent d’aquest 
país. 

Gràcies. 

La vicepresidenta agraeix la intervenció i dona la paraula a Barcelona en Comú. 

El Sr. Jordi Rabassa i Massons 

Nosaltres també votarem a favor d’aquesta proposició. I agraïm al Grup d’Esquerra 
Republicana que hagi acceptat les esmenes o les transaccions que li hem fet. 

Abans que res, voldria dir que m’ha esfereït sentir la consellera del PP convertint la 
Generalitat en una corporació local, com si fos en l’Administració franquista, i m’ha 
espantat encara més quan ha començat a dir «liberado», «liberado», «liberado», que 
em recordava a coses que no he viscut, però que em sembla que portem tots a la 
memòria, i aquest record a la no-consellera de Salut, Dolors Montserrat, o en tot cas la 
consellera de Salut ocupa, no?, perquè és il·legítima, fruit d’un cop d’estat. 

Per tant, sí que donarem suport a aquest compromís, perquè és responsabilitat nostra 
saber què és el que està passant en aquestes entitats. I, per tant, estem treballant des 
de la Tinència d’Alcaldia de Drets Socials per desencallar aquesta situació, si és que hi 
ha encara res a desencallar, per veure que no s’encalli res més degut a aquesta 
intervenció atroç de l’autogovern de Catalunya, però no pas per fer uns pagaments 
que han de ser sens dubte per part de l’Estat. 

Això s’ha aprovat igualment a la Comissió de Drets Socials, és el mateix text. La 
tinenta d’alcalde ja va explicar quines són les gestions que s’han fet i que se seguiran 
fent amb el secretari general del Departament d’Afers Socials i Famílies. I, 
evidentment, sabem la situació dramàtica de moltes entitats del tercer sector, i aquí sí 
que vull fer un apunt dient que no és exclusivament –perquè cal ser rigorosos–..., no 
és pas per l’aplicació de l’article 155, sinó en funció o atenent la Llei d’estabilitat 
pressupostària de l’any 2012, que es va aprovar amb els vots de Convergència i Unió, 
que és un atac directe a la sobirania municipal i a la sobirania dels parlaments 
autonòmics. 

Evidentment, a favor d’aquesta proposta, i a seguir treballant des de la Tinència 
d’Alcaldia. 

La vicepresidenta dona la paraula de nou al Grup d’Esquerra Republicana. 

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

Diverses coses. Primer, constatar que els diners alliberats provenen dels impostos 
dels catalans, eh?, els mateixos que van votar massivament el Govern legítim de 
Catalunya. 

La intervenció del PSC és la més cínica de tots –la més cínica de tots–, i el cinisme 
màxim és que es queixa de les empreses que han marxat quan vostès són 
corresponsables de signar el decret per facilitar la fugida i l’empobriment de Catalunya, 
la fugida de les seus socials de les empreses. 
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I al PP dir-los tan sols: Jordi Cuixart, empresonat; Jordi Sànchez, empresonat; Oriol 
Junqueras, empresonat... 

La vicepresidenta anuncia que se li ha acabat el temps. 

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

Dolors Bassa, empresonada; Meritxell Borràs, empresonada; Jordi Turull, 
empresonat... 

La vicepresidenta insisteix que se li ha acabat el temps i que és el torn de Ciutadans. 

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

Josep Rull, empresonat; Joaquim Forn, empresonat; Carles Mundó, empresonat; Raül 
Romeva, empresonat. 

La vicepresidenta l’insta a seguir el temps del plenari. A continuació, dona la paraula 
al Partit Popular. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Es que estoy un poco alucinada. Esquerra Republicana presenta una propuesta de 
algo que ya está arreglado desde el martes por la noche y sigue para adelante 
todavía. 

El PDeCAT vota a favor de algo que ya está hecho. La CUP vota a favor de algo que 
ya está arreglado. Y Barcelona en Comú, que se supone que es el partido de 
gobierno, que alguna seriedad debe tener por ahí, ¡vota a favor también de algo que 
ya está hecho! ¿No leen ustedes la prensa? ¿De verdad? ¿Llevan ustedes un 
ayuntamiento y no leen la prensa ni lo que está pasando? Yo de verdad que…, vamos, 
increíble. Viven ustedes instalados no sé si más en la mentira o más en el odio al 
Partido Popular. No tengo ni idea, pero alguna cosa de estas es. 

Estas entidades no han recibido sus fondos precisamente por negligencias del Govern 
que usted ha nombrado persona a persona, señor Borràs. Y al señor Rodés lo mismo 
le digo: ¿saben ustedes el ridículo que están haciendo hoy, esta noche aquí? Están 
demostrando lo que es el procés –están demostrando lo que es el procés–, que no se 
aguanta por ningún lado. 

La vicepresidenta dona la paraula al Grup de la CUP. 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

Només un moment, perquè no sé què té a veure llegir els diaris amb conèixer la 
realitat, però bé. 

El cap de setmana aquest que ve ara –demà passat és cap de setmana–, hi ha els 
minyons escoltes del barri Gòtic, vam estar parlant amb la dona que els coordina. 
Doncs, aquells que necessiten una atenció especial perquè tenen diversitat funcional 
no aniran d’excursió. O sigui que no està arreglat. 

La vicepresidenta dona la paraula al Partit Socialista. 
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Bé, doncs, jo realment no sé si contestar-li, perquè penso que tampoc no val gaire la 
pena. Però suposo que ara estaran contents, perquè nosaltres ja no estem al Govern i 
ara poden entrar-hi vostès. 

Gràcies. 

La vicepresidenta dona la paraula a Barcelona en Comú. 

El Sr. Jordi Rabassa i Massons 

Només recordar que ja hi ha entitats que han hagut de tancar justament per aquest 
cop d’estat amb corbata...; y que Barcelona en Comú no se supone que es el equipo 
de gobierno, es el equipo de gobierno, sin suponerlo. 

La vicepresidenta informa que ha estat aprovada aquesta proposició d’Esquerra 
Republicana amb els vots a favor de la CUP Capgirem, Partit Demòcrata i Barcelona 
en Comú i els vots en contra del Partit Popular, Ciutadans i Partit Socialista. 

5. Proposició al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Demòcrata 
per: 

• Exigir la llibertat del vicepresident Oriol Junqueras, els consellers Joaquim 
Forn, Jordi Turull, Josep Rull, Dolors Bassa, Meritxell Borràs, Carles Mundó i 
Raül Romeva, així com també de Jordi Cuixart i Jordi Sànchez, presidents 
d’Òmnium Cultural i l’ANC 

• Reconèixer el Govern de la Generalitat de Catalunya sorgit de les eleccions 
del 27 de setembre de 2015 com a l’únic govern legítim i legitimat pels 
ciutadans de Catalunya 

• Portar a terme accions en els equipaments i espais municipals del Districte de 
Ciutat Vella que visualitzin la protesta ciutadana contra els empresonaments 
dels líders catalans i representants de la societat civil, procedint a col·locar 
llaços de color groc en llocs visibles i il·luminar de groc façanes públiques 

La vicepresidenta dona la paraula al Partit Demòcrata. 

El Sr. Marc Rodés i Salanqueda 

No cal que ho repeteixi, però, com vostès saben, des del 16 d’octubre tenim 
empresonats el president de l’ANC, Jordi Sànchez, i el president d’Òmnium Cultural, 
Jordi Cuixart, i des del 2 de novembre tenim empresonats també preventivament el 
vicepresident de la Generalitat, el senyor Oriol Junqueras, i set consellers de la 
Generalitat de Catalunya: el senyor Joaquim Forn, Carles Mundó, Jordi Turull, Meritxell 
Borràs, Josep Rull, Dolors Bassa i Raül Romeva a les presons d’Extremera i Alcalá 
Meco. I a més a més tenim el president Puigdemont i quatre consellers més que s’han 
vist obligats a una expulsió forçada a l’exili. 

El dia 9 de novembre la presidenta del Parlament de Catalunya va passar la nit a la 
presó d’Alcalá Meco i la resta de membres del Parlament, amb una única excepció, 
van quedar en llibertat sota fiança per permetre simplement el debat parlamentari –per 
permetre simplement el debat parlamentari– en un país democràtic de l’Europa 
occidental. 
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Tots aquests empresonaments han causat un fort impacte a la ciutadania, que s’ha 
traduït en una sèrie de manifestacions pacífiques, a diferència d’altres manifestacions 
que no han estat tan pacífiques, per reclamar la seva llibertat. A més, també han sorgit 
altres iniciatives, com ara la de portar llaços grocs per recordar que tenim tot el nostre 
Govern a l’exili o a la presó. 

És per això que creiem que el Districte de Ciutat Vella ha de fer un pas més per 
demostrar aquesta barreja de consternació, indignació i solidaritat ciutadana que han 
provocat aquests empresonaments. No podem fer com si no passés res, i hem de fer 
evident en el dia a dia del nostre districte que estem vivint moments excepcionals i que 
no descansarem fins que siguin a casa. 

És per això que avui portem aquesta proposició perquè en els equipaments i espais 
municipals del nostre districte es faci evident aquest rebuig a la situació en què es 
troba el Govern legítim d’aquest país. 

Últimament han sorgit iniciatives que demanaven apagar els llums de Nadal en senyal 
de protesta, cosa que no va ser gaire ben rebuda pel petit comerç, que prou feina té 
per tirar endavant. És per això que creiem que una acció com la que proposem permet 
superar aquest debat de llums sí o llums no, i a la vegada permetre que el Districte de 
Ciutat Vella expressi aquest sentiment de rebuig que hi ha a la ciutadania per 
l’empresonament i exili del nostre Govern. 

Per últim, també creiem adient que aquest plenari exigeixi la llibertat de tots aquells 
que es troben a la presó, presidents de l’ANC i Òmnium, vicepresident Junqueras i els 
set consellers, i a la vegada reconèixer el Govern del president Puigdemont com a 
l’únic Govern legítim i legitimat a dia d’avui pels ciutadans de Catalunya. 

Gràcies. 

La vicepresidenta dona la paraula al Grup Municipal de Ciutadans. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Gràcies, vicepresidenta. Cada vegada que parlen d’aquest tema jo crec que se’ns ha 
anat el cap a tots. Crec que és una situació suficientment greu, que tots ho sabem, 
però jo crec que hem de ser realistes amb aquesta situació, i és que el Govern ha sigut 
cessat i estan alguns empresonats perquè s’han saltat la llei. No són presos polítics, 
no estan empresonats per les seves ideologies, sinó perquè s’han saltat la llei. 

Primer m’agradaria començar dient que lamentem la situació viscuda l’1 d’octubre, i 
sobretot lamentem els ferits, que desitgem que a poc a poc es vagin recuperant. 

També dir que, malgrat anar a votar, era una votació suspesa pel Tribunal 
Constitucional, i els fets ocorreguts aquell dia són responsabilitat del senyor 
Puigdemont. 

Després d’aquest dia crec que no oblidarà ningú tot el que ha passat, ni el que 
passarà. S’han pres decisions polítiques i decisions judicials. El passat 19 d’octubre es 
va celebrar aquí, a Ciutat Vella, un Ple extraordinari demanant la posada en llibertat 
del senyor Cuixart i del senyor Sànchez, declaració institucional que nosaltres no vam 
signar. Avui, a més de l’alliberament del senyor Cuixart i del senyor Sànchez, 
demanen que s’alliberi els membres del Govern cessat: el senyor Forn, el senyor 
Junqueras, el senyor Turull, Rull, senyora Bassa, senyora Borràs, senyor Mundó i 
senyor Romeva. 
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Igual que en el passat Ple, nosaltres votarem en contra d’aquesta proposta per 
diferents motius: un, cap ciutadà, tingui la professió que tingui, la ideologia que tingui, 
cognom, es pot saltar la llei, cap ciutadà ni pot ni ha de saltar-se les lleis; dos, 
defensem que les formacions polítiques no han de valorar les sentències judicials, sinó 
que les han de respectar, ja que són decisions judicials –aquestes decisions judicials 
no són polítiques, ja que els jutges no cometen cap error polític–; quart, aquestes 
persones no estan a la presó per la seva ideologia, sinó per saltar-se les lleis, 
exactament per malversació de fons, sedició i rebel·lió; cinc, actualment no hi ha cap 
Govern de la Generalitat ja que el sorgit el passat 25 de setembre no sustenta cap 
càrrec, ha sigut cessat. 

I tots els equipaments i espais municipals del districte representen tots els ciutadans, 
no únicament aquells que són independentistes. I no permetrem que el Nadal estigui 
polititzat pel tancament de llums, per il·luminar els edificis en protesta. Creiem que el 
Nadal és de tots, no només dels que se senten independentistes. 

Gràcies. 

La vicepresidenta dona la paraula al Partit Popular. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Gracias. Mire, señor Rodés, la libertad o no libertad de cualquier preso es una cuestión 
judicial, y en el Partido Popular acostumbramos a respetar las decisiones judiciales 
nos gusten o no. El Gobierno no encarcela a nadie, señor Rodés. 

El único Gobierno legítimo en Cataluña es el actual, y lo va a ser hasta que salga otro 
de las elecciones legales del 21 de diciembre, que todos deseamos que sea un 
Gobierno respetuoso con la ley, que es de todos, con la Constitución, que es de todos, 
y que proporcione a los catalanes la estabilidad legal, política y económica que tanto 
necesitamos para nuestros proyectos de vida. 

Y en cuanto a que las instituciones públicas, que también son de todos, se pongan a 
hacerle la campaña electoral al separatismo demuestra su catadura moral y 
democrática. ¿Qué pasa con los barceloneses que no somos separatistas y 
apostamos porque Cataluña viva dentro de la ley, dentro de España y dentro de 
Europa? ¿Qué pasa con los barceloneses que respetamos las decisiones judiciales? 
¿No son nuestras las instituciones también? ¿O solo son suyas? 

Están muy acostumbrados a que Cataluña sea su cortijo. Uno de los problemas 
gordos que tienen ustedes, los partidos separatistas, es precisamente ese, que 
siempre han visto Cataluña como su cortijo y no aceptan ni leyes ni a catalanes que 
vayamos en contra de sus ambiciones. Pongan lazos amarillos en sus domicilios 
particulares si quieren. Lo público es de todos. 

Además, le voy a decir una cosa: ya que vienen ustedes aquí a pedir que todos 
pongan lazos amarillos, podían haberle dicho a la señora Mercè Homs que se pusiese 
uno. 

La vicepresidenta dona la paraula a la CUP. 
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El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

Però si venen a demanar que posin llaços, no venen a obligar, com és la bandera 
espanyola, que estem obligats a posar-la. No ho sé. És una «tonteria» també, és una 
gran «tonteria». 

I això, Júlia, quan jo vaig néixer, la meva mare si volia sortir de l’Estat espanyol 
necessitava una signatura del seu marit o del seu pare si no tenia marit. Era la llei, 
perquè era una dona. També és una cosa així. 

Que votem a favor d’això. Som de l’esquerra independentista, un corrent de fons 
històric que ha tingut presos polítics moltes vegades. Igualment en reconeixem molts 
d’altres que hi ha i que hi haurà. 

Votem a favor de la llibertat dels vostres presos polítics i els demanem que quan deixin 
de ser presos polítics i puguin generar presos polítics tinguin en compte que han sigut 
presos polítics. 

Gràcies. 

La vicepresidenta dona la paraula a Esquerra Republicana. 

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

En aquests dies en què la democràcia i les institucions estan amenaçades pel 
replegament reaccionari del bloc del 155, tots hem de tenir un objectiu per damunt de 
qualsevol altre: no podem normalitzar la injustícia. I jo, que soc soci tant d’una entitat 
amb la història d’Òmnium com d’una de ben jove, com l’ANC, associacions impol·lutes 
i d’una importància cabdal en l’articulació de la societat civil d’aquest país, jo que tinc 
la sort de militar en un partit com Esquerra Republicana, el degà de Catalunya i que en 
vuitanta-cinc anys d’existència no ha estat tacat mai per un sol cas de corrupció..., ho 
dic bàsicament perquè abans ha dit: «Lo público es de todos». Hombre, de todos..., de 
ustedes más, ¿eh?, que novecientos cargos del PP imputados por corrupción. Això és 
una banda, vamos, que esparvera. 

Jo, que tinc la sort, això, de ser d’Esquerra Republicana, que en vuitanta-cinc anys 
d’existència ningú mai ha robat ni un ral, un partit que ensenya a respectar les 
institucions i no a denigrar la legitimitat política de qui les ocupa per finalitats 
partidistes i electorals; nosaltres que tenim el president del nostre partit empresonat a 
Extremera pel sol fet de ser-ho; nosaltres que tenim el president de la Generalitat 
exiliat a Brussel·les pel sol fet de ser-ho; nosaltres que tenim a mig Govern a l’exili i a 
l’altre entre reixes pel sol fet de ser el Govern legítim de Catalunya; nosaltres que 
tenim des de ja fa un mes el Jordi Cuixart i el Jordi Sànchez privats de llibertat pel sol 
fet de ser persones bones, persones dignes, persones compromeses i presidents de 
les dues principals entitats independentistes de Catalunya, sols podem que exigir la 
llibertat dels presos polítics i reconèixer un cop més que sols hi ha un govern, el 
Govern legítim de Catalunya, aquell que ha sorgit de les urnes i no dels despatxos 
colpistes del PP, PSC-PSOE i Ciutadans. 

Per tal de no normalitzar el terror, cal visibilitzar la protesta, perquè en aquest país els 
drets han costat molt de conquerir i cada cop que algú els emmordassa, cada cop que 
es priva de llibertat la gent bona i digna, cada nou pres polític estarem degradant 
irreversiblement l’estat de dret i la democràcia. 
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I, per cert, Espanya ocupa juntament amb Botswana el cinquanta-vuitè lloc –Botswana 
és el cinquanta-set– en independència judicial segons l’informe del Fòrum Econòmic 
Mundial. Per tant, quan em parlen de las leyes y del estado de derecho, doncs, miri, 
una mica de vergonyeta, eh? 

La vicepresidenta agraeix la intervenció i dona la paraula al Partit Socialista. 

El Sr. Oriol Casabella Troncoso 

Nosaltres com a Partit Socialista també denunciem les càrregues policials de l’1 
d’octubre que van patir a la Barceloneta i a diferents llocs del districte. 

També demanem l’alliberament de tots els presos que estan ara a la presó, més que 
re per salvar i salvaguardar la convivència de Catalunya. 

També dir que el 6 d’octubre el Parlament de Catalunya va fer un cop d’estat a 
Catalunya posant-nos en aquesta situació que estem vivint actualment, que sort també 
a l’aplicació del 155 ara tindrem unes eleccions on la gent podrà anar a votar 
democràticament, tothom podrà anar a votar sense ni coacció i poder representar... 
Crec que és molt fort també instrumentalitzar l’Ajuntament de Barcelona, perquè avui 
pensava que era un Ple de l’Ajuntament de Barcelona i realment el que estem fent 
aquí és política internacional, perquè realment això sembla que sigui una altra cosa. 

Gràcies. 

La vicepresidenta dona la paraula a Barcelona en Comú. 

El Sr. Jordi Rabassa i Massons 

Per iniciar la intervenció, recordar altres presos polítics que existeixen a l’Estat 
espanyol i altres persones que estan en processos judicials en els quals, per exemple, 
la Generalitat de Catalunya sí que està com a part personada, com els vaguistes del 
29M, del 12 o els d’«Aturem el Parlament», o tants d’altres d’antifeixistes. 

Dit això, evidentment, nosaltres donem suport a aquesta proposta del PDeCAT. Un 
govern no es cessa, amb un govern es dialoga, amb un govern s’arriben a 
conclusions, amb un govern s’ha d’arribar a solucions. Aquesta estratègia terrible que 
mitjançant el 155 el que fa és treure’ls l’aforament perquè després la fiscalia vagi i els 
posi a la presó és una estratègia terrible, ben pensada i determinada durant molts 
anys. 

D’altra banda, també m’agradaria recordar que, si ara són a la presó..., o del que els 
acusa la fiscalia no és pas d’haver incomplert unes lleis en el Parlament de Catalunya 
o el que sigui, sinó que els acusa de sedició, amb una reinvenció realment al·lucinant i 
feixistoide de la història, convertint el que va passar l’1 d’octubre i en altres 
moments..., convertint les víctimes en botxins i els botxins en els salvaguardes de la 
llibertat. 

Per tant, no hi ha cap mena de dubte, i ho hem aprovat també en el plenari de Casa 
Gran i en diferents declaracions institucionals: només hi ha un govern legítim, que és 
l’escollit per les urnes. 

I evidentment totes les persones que són a la presó han de sortir de manera 
immediata, amb una especial menció de les dues persones que no són polítiques, sinó 
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que són els presidents de l’ANC i d’Òmnium, amb els quals sembla que hi ha una 
disbauxa amb moltes ganes de fer sang i poca cosa més. 

Ens hauria agradat que haguessin anat a visitar, aquests que parlen del 155 i que es 
vanaglorien de l’actuació de la fiscalia, aquells veïns que diuen defensar aquí, al 
plenari, com els veïns de la Barceloneta que van ser atonyinats el dia 1 d’octubre, 
persones amb ferides, persones que van haver de ser ateses d’urgències, alguns que 
han estat parlant aquí a plenaris o audiències, consells de barri, o a aquelles dones 
que van ser vexades per la Policia Nacional i la Guàrdia Civil. Escoltar i veure els seus 
plors realment va ser una de les imatges més «frapants» d’aquell 1 d’octubre. 

I per part del Districte de Ciutat Vella, o de Barcelona en Comú, no hi ha dubte que 
hem d’estar sempre al costat de la llibertat i la democràcia. No va d’independència, 
senyora Júlia Barea –no va d’independència–, aquests Nadals no van 
d’independència, va de llibertat, va de drets i va de democràcia. 

La vicepresidenta agraeix la intervenció i dona la paraula de nou al Partit Demòcrata. 

El Sr. Marc Rodés i Salanqueda 

Consellera Barea, ha dit que «els fets ocasionats aquell dia –referint-se a l’1 
d’octubre– són conseqüència de l’actuació del president Puigdemont». No ho sé, jo 
trobo molt agosarada aquesta afirmació. Jo crec que els fets ocasionats aquell dia són 
conseqüència de l’actuació violenta, desproporcionada i repressiva del Govern de 
l’Estat espanyol, que va decidir solucionar un problema amb porres i trencant el cap a 
la gent i no amb política i amb diàleg, com se li havia demanat en moltíssimes 
ocasions. 

Consellera Jiménez, bé, ja li dic, no és un tema ni de separatismes ni 
d’independentismes ni re d’això, és un tema de respecte a les institucions, que vostès 
no tenen ni han tingut mai. És per això que, bé, no comentaré si avui la senyora Mercè 
Homs portava o no portava el llaç groc, perquè cadascú demostra les formes de suport 
com vol, i crec que parlar d’una persona que no està aquí tampoc em sembla adequat. 

I, per últim, independència judicial. Els ciutadans espanyols són els tercers ciutadans 
de la Unió Europea que confien menys en la independència judicial del seu propi país. 
És a dir, ni els mateixos ciutadans espanyols confien en el seu sistema judicial. 

I, a més a més, perquè vegin que les sentències que s’han dictat són sentències 
dictades des del Govern espanyol, el mateix redactor del delicte de rebel·lió, exdiputat 
al Congreso de los Diputados, nega que aquest delicte es pugui aplicar al president 
Puigdemont, perquè no hi ha hagut violència per part seva. Per tant, si els mateixos 
redactors de les lleis diuen que s’estan aplicant incorrectament, per algun motiu serà. 

I agrair als grups que han donat suport a aquesta proposició. 

Gràcies. 

La vicepresidenta dona la paraula a la consellera de Ciutadans. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Les lleis es canvien als òrgans que pertoca. Si no tenen representació, utilitzin altres 
partits. Jo crec que els colpistes són vostès, i ho van demostrar el 6 i el 7 de setembre. 
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I al membre del PDeCAT, el senyor Rodés, si no confien en el sistema judicial ni 
vostès, quan li portem propostes al Congrés per canviar-ho, vostès no estan en contra. 
S’ho haurien de plantejar, no?, també. 

Gràcies. 

La vicepresidenta agraeix la intervenció i dona la paraula al Partit Popular. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Gracias. Lo que pasó el 1 de octubre tiene que tener en cuenta que fue por una 
dejación de un trabajo de Mossos de Esquadra, dirigidos por el exmayor Trapero, que 
ahora mismo está cesado y que se las tendrá que ver con la justicia por el daño que 
llegó a causar a muchísima gente. 

Por otro lado, a los partidos separatistas que proponen estas cosas, a mí me gustaría 
saber, si Cataluña fuese independiente y alguien quisiese romper dentro Cataluña, 
¿qué es lo que harían? Porque la constitución que tienen ustedes preparada decía que 
no se podía hacer ningún referéndum de ruptura de Cataluña, con lo cual yo la verdad 
es que alucino un poco con las cosas que dicen ustedes. 

Por otro lado, el apoyo al 155 es un apoyo de tres partidos legales, de tres partidos 
democráticos españoles, más de toda Europa, además, y parte de fuera de Europa 
también. 

Al señor de Esquerra Republicana, usted siempre va de que Esquerra Republicana es 
un partido muy limpio. Yo le recuerdo el contrabando de tabaco y le recuerdo que 
tienen ustedes casos de pederastia por los que todavía no han pedido perdón. Así que 
espabilen ustedes. 

La vicepresidenta dona la paraula al conseller de la CUP. 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

Bé, la pederàstia, a l’Església catòlica seria el lloc més pertinent on buscar-la, 
perquè... 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Se ha pedido perdón; Esquerra, no. 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

Ah, bé, alguns han demanat perdó... Un tant per cent. Hi ha un tant per cent que no. 
Alguns han anat a la presó, uns altres no. 

La vicepresidenta, davant de la conversa de fons, demana al conseller de la CUP que 
continuï parlant. 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

Sí, és que estic al·lucinant una mica. 
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Re, una versió diferent de l’1 d’octubre. L’1 d’octubre l’Estat espanyol va dir: «Això no 
es pot fer» i una gent es va posar d’acord i va dir: «Això es pot fer», i això es va fer. 
Una visió gens victimitzada, una visió molt en positiu. 

La vicepresidenta agraeix la intervenció i dona la paraula al Partit Demòcrata. 

El Sr. Marc Rodés i Salanqueda 

Bé, ja per acabar amb tot això. Simplement dir que esperem que aquesta proposició el 
Govern del Districte mai l’hagi d’aplicar, perquè això voldrà dir que han sortit de la 
presó i que els tenim a casa, que podran passar el Nadal amb la seva família. I que 
per això, ja us ho dic, no estaré mai tan content que no apliqueu una proposició que 
m’aproveu com aquesta, perquè voldrà dir que ja estan a casa. 

Gràcies. 

La vicepresidenta indica que hi ha una paraula demanada per part del veí senyor 
Pedro Asensio Cuadrado i demana disculpes perquè estava demanada en el punt 
anterior. Verifica que el senyor Pedro Asensio Cuadrado ja no hi és a la sala. 

La vicepresidenta informa que aquesta proposició ha estat aprovada amb els vots a 
favor de la CUP, Esquerra Republicana i Barcelona en Comú i amb els vots en contra 
de Ciutadans, Partit Popular i Partit Socialista. 

b)  Precs 

6.  Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Cs perquè es 
presenti un informe amb les llistes d’espera dels diferents serveis que ofereix 
l’Ajuntament, dos vegades a l’any, a la Comissió Consultiva de Benestar, 
Acció Social i Ciutadania. En concret l’informe ha de detallar les llistes 
d’espera dels serveis socials, els serveis dels CAP i CUAP, la llista d’espera 
de la Mesa d’Emergència Social, entre d’altres 

La vicepresidenta dona la paraula al Grup de Ciutadans. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Gràcies, presidenta. Demano que es presenti un informe amb llistes d’espera dels 
diferents serveis que ofereix l’Ajuntament dues vegades l’any i que aquest es presenti 
a la Comissió Consultiva de Benestar, Acció Social i Ciutadania. En concret, aquest 
informe ha de detallar les llistes d’espera als serveis socials, als serveis de CAP i 
CUAP, la llista d’espera a la Taula d’Emergència Social i altres serveis que ofereix 
aquest Ajuntament. 

Gràcies. 

La Sra. Eva Alfama i Guillén 

Li acceptem el prec, però hi ha algunes consideracions. 

Pel que fa a les dades sanitàries, la proposta seria presentar-la al Consell de Salut, 
que és l’àmbit on es parla aquest tema, i a més és on hi ha el Consorci i ho pot 
explicar. Els CUAP són centres d’atenció urgent i, per tant, no hi ha llistes d’esperes. 
Els CAP formalment tampoc, però sí que hi ha una demora de quaranta-vuit hores, 



DISTRICTE DE CIUTAT VELLA     AJUNTAMENT DE BARCELONA 

 

 85 

però, bé, això ho podem presentar, sobretot les llistes d’espera de proves i 
especialistes es pot presentar. 

Alguna d’aquesta informació dels CAP ja està penjada a les webs de CatSalut, però ho 
podem recopilar. I aquí diríem de fer-ho una vegada l’any, més que re perquè molta de 
la informació ja està penjada i per no saturar l’ordre del dia del Consell de Salut, que, 
si volen, es pot facilitar la informació, però sobretot per no..., ja és un consell molt, molt 
saturat per afegir molts ordres del dia. 

La part de serveis socials, ho incorporem a la Comissió de Benestar, com demana, 
dos cops l’any. Algunes de les dades ja hi són, altres no. Les de la Mesa d’Emergència 
estan penjades mes a mes a la web del Consorci d’Habitatge, que ho pot consultar, 
però ho incorporem. 

I, bé, comentar que des de l’Àrea de Drets Socials s’està treballant perquè aquestes 
dades semestralment es puguin penjar al web de transparència, que ara mateix encara 
no està actiu, però ho serà. 

La vicepresidenta agraeix la intervenció i dona la paraula de nou a Ciutadans. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Gràcies, presidenta. Gràcies per l’acceptació d’aquest prec. I si no ens les poden 
presentar a la Comissió de Salut, almenys que ens facin un informe i que ens les 
puguem llegir. 

I moltíssimes gràcies per l’acceptació. 

Aquest prec ha estat acceptat. 

7.  Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal del PP perquè 
s’elabori un informe sobre la situació real de la convivència i el civisme a la 
plaça de les Caramelles i s’estableixi un pla de vigilància amb presència de 
Guàrdia Urbana en les hores més conflictives i durant el temps suficient per 
erradicar els comportaments problemàtics que podrien estar arrelant a la 
plaça 

La vicepresidenta dona la paraula al Partit Popular perquè exposi el seu prec. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Gracias. Dados los problemas de convivencia que se están dando en la plaza de las 
Caramelles, en el Raval, rogamos que se elabore un informe sobre la situación real de 
la convivencia y el civismo en dicha plaza y se establezca un plan de vigilancia con 
presencia de Guardia Urbana en las horas más conflictivas y durante un tiempo 
suficiente para erradicar los comportamientos problemáticos que podrían estar 
arraigando en la plaza. 

Gracias. 

La vicepresidenta dona la paraula al Govern. 
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La regidora 

Li rebutgem el prec. Bàsicament, els tècnics d’intervenció social del Pla de veïnatge 
estan anant ja a la plaça Caramelles. Volem també agrair la feina que ha fet la veïna 
que va venir l’altre dia a l’Audiència Pública durant molts anys tancant la plaça 
Caramelles, això ara ja ho fa Parcs i Jardins. 

A la plaça Caramelles no tenim problema de convivència, senyora Jiménez, tenim 
problema de convivència dels usos: tenim gent més gran, tenim gent més jove, i 
llavors el que hem de trobar és que hi hagi una bona convivència en aquests usos. No 
tenim un problema d’incivisme volia dir. 

I de moment això. 

La vicepresidenta dona la paraula de nou al Partit Popular. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Mire, señora regidora, la convivencia en barrios tan dinámicos y diversos y 
heterogéneos como el Raval requiere de políticas firmes y flexibles a la vez; requiere 
un escrupuloso cumplimiento de las normas y las ordenanzas y, al mismo tiempo, 
saber ofrecer soluciones alternativas dentro siempre del marco normativo que es 
nuestro código de civismo. 

El civismo…, es intolerable, ningún gobierno responsable puede negar la ley a un 
vecino perjudicado. Pongan vigilancia en la plaza, en número y uniformidad suficiente, 
de forma que quede claro que el respeto a los vecinos es prioritario para este 
Ayuntamiento. 

Por otro lado, tenemos unos chicos a los que hay que ofrecerles un sitio donde jugar al 
fútbol o al críquet. Hablen con ellos o con sus familias y explíquenles las ofertas 
municipales que Barcelona les ofrece, que son muchas. 

Si ustedes no saben hacer esto o no tienen voluntad para hacerlo, ustedes no pueden 
gobernar esta ciudad y mucho menos este barrio. Rosa, la vecina a la que aludía, vino 
a la Audiencia Pública a explicarle a usted los problemas que hay en la plaza de las 
Caramelles, que son reales, y usted le dijo: «Es que los niños de cuatro, cinco años 
tienen que jugar.» Y ella le dijo: «No son niños de cuatro o cinco años, son niños de 
diecisiete, dieciocho años, que pegan unos balonazos escandalosos y pueden dar a 
personas mayores, pueden dar a personas que van en sillas de ruedas, y realmente 
hay un problema de convivencia.» Usted tiene que actuar en los problemas de 
convivencia del Raval, porque se le está escapando todo de las manos, y, como ya le 
dijeron, parece que este Distrito le viene bastante grande. 

La regidora 

Bé, com li he dit, ja estan els tècnics d’intervenció social treballant allà. A la plaça 
Caramelles tenim un problema de convivència d’usos, els adolescents també han de 
poder jugar a la pilota. Evidentment, s’ha de veure de quina manera es distribueixen 
els espais perquè tothom pugui conviure. 

I jo sí que tinc una pregunta per a vostè, senyora consellera. Perquè entenc que vostè 
està cobrant justament per fer la feina de consellera, i l’únic que fa en els plenaris del 
Districte és presentar-nos proposicions de queixes veïnals que han aparegut en els 
òrgans de participació, quan jo entenc que en part la feina dels consellers és trepitjar-
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se el districte i portar aquí també problemàtiques i temàtiques que no surten als òrgans 
de participació i que, tot i així, com a Govern hem d’estar actuant en elles. Llavors, em 
sorprèn molt que vostè l’únic que fa és venir a les audiències públiques per recollir el 
catàleg de queixes veïnals. 

Aquest prec ha estat rebutjat.  

8.  Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal PP perquè: 

• Es recuperi el dispositiu de Mossos d’Esquadra que va servir per desallotjar 
la zona de venda ambulant il·legal a la zona portuària de la Barceloneta  

• S’ampliï a la resta de zones afectades de la Barceloneta: passeig Marítim i 
passeig Joan de Borbó 

• S’estableixi de forma indefinida 

• S’elabori un pla de dinamització comercial per a Barceloneta que defensi i 
ajudi el comerç legal i que contempli un pla de comunicació on es 
desincentivi la compra al top manta 

La vicepresidenta dona la paraula al Partit Popular. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Gracias. Dado que el problema de la venta ambulante ilegal, el top manta, no solo no 
ha desparecido del distrito, sino que ha aumentado volviendo a ocupar especialmente 
toda la zona portuaria de la Barceloneta, el paseo Marítimo e incluso el paseo Juan de 
Borbón, y dado que se está perjudicando de forma muy grave al comercio y 
restauración de la zona, a la libre movilidad de las personas, especialmente aquellas 
que la tienen reducida, al mantenimiento y creación de empleo y seguridad, realizamos 
el siguiente ruego: que se recupere el dispositivo de Mossos d’Esquadra que sirvió 
para despejar la zona de venta ambulante ilegal en la zona portuaria de la 
Barceloneta; que se amplíe al resto de zonas afectadas de la Barceloneta, como el 
paseo Marítimo o el paseo Juan de Borbón; que se establezca de forma indefinida, y 
que se elabore un plan de dinamización comercial para la Barceloneta que defienda y 
ayude al comercio legal y que contemple un plan de comunicación donde se 
desincentive la compra en el top manta. 

Gracias. 

La vicepresidenta dona la paraula al Govern. 

El Sr. Jordi Rabassa i Massons 

Rebutgem el prec, perquè vostè ja sap que a la Comissió de Seguretat de la 
Barceloneta es va tractar aquest tema. A la Comissió de Seguretat hi va Guàrdia 
Urbana i Mossos, i efectivament hi ha el compromís de seguir treballant en aquests 
dos entorns que vostè comenta. El dispositiu de la Guàrdia Urbana segueix igual, el 
dispositiu de Mossos segueix coordinat amb la Guàrdia Urbana per tenir la presència 
que es considera necessària. 

En aquest sentit, s’ha intervingut en moltes ocasions en aquests dos espais. Al 
passeig Joan de Borbó hi ha hagut un increment de la demanda atesa i també hi ha 
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hagut un increment de les denúncies realitzades, concretament entre el 2016 i el 2017. 
Per tant, s’està treballant i s’està treballant d’una manera intensiva. 

La demanda del 092 per a venda ambulant ha sigut de més de 1.300 trucades o 
comunicacions amb la Guàrdia Urbana, mentre que les denúncies per venda ambulant 
i abandonament del gènere han sigut més de 45.000, algunes de les quals 
evidentment a aquests dos entorns. 

I pel que fa al Pla de dinamització comercial per a la Barceloneta, ja el tenim. És el Pla 
de desenvolupament econòmic, que està territorialitzat, com vostè ja sap, suposo. S’ha 
començat el programa d’assessorament a comerços, en què un dels barris és la 
Barceloneta, i se segueix treballant amb totes les línies del Pla de desenvolupament 
econòmic. 

La Sra. Elisabeth Jiménez Cara 

Lo que está claro es que los que no se patean los barrios son ustedes, porque está 
clarísimo que el top manta es un problema que no se ha erradicado de la Barceloneta. 
De hecho, este verano ha sido horrible. Lo del dispositivo de Mossos de Esquadra no 
está ahí. O sea que no hablan ustedes con ellos. 

Se quejan los restauradores de Juan de Borbón que todo el top manta que está por la 
parte de abajo impide a las personas poder pasar para acceder a sus restaurantes. Se 
crea una especie de muralla de top manta, que la gente sale del puerto y ya no sube, 
se va directamente hasta final del paseo Juan de Borbón sin acceder a los 
restaurantes de aquella zona. 

¿Serían ustedes tan amables al menos de hablar con ellos, ya que les han pedido 
varias reuniones con ustedes y no han podido hablar con ustedes para despejar esa 
zona al menos? Y luego sobre todo atiendan ustedes al top manta, porque ahora llega 
Navidad, y tendremos el mismo problema. Porque no ha desaparecido, porque 
ustedes no hacen nada. Ustedes me podrán tener mucha manía y al Partido Popular 
también, pero es que tengo razón. O sea que actúen, por favor, les queda un año y 
medio, intenten quedar bien con los vecinos. 

La vicepresidenta dona la paraula de nou al Govern. 

El Sr. Jordi Rabassa i Massons 

Nosaltres atenem tothom qui ens demana veure’ns. Hi ha molts restauradors, hi ha 
molts comerciants que han estat atesos tant per polítics com per diversos tècnics del 
Districte, i jo no he dit en cap moment que el top manta s’hagi erradicat, el que he dit 
és que segueixen els dispositius per atenuar certes situacions. 

Aquest prec ha estat rebutjat. 

9.  Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal d’ERC-AM perquè el 
Govern municipal insti el Patronat Municipal de l’Habitatge a certificar 
l’adequació de les mesures de prevenció i seguretat en matèria d’incendis de 
l’edifici del carrer del Doctor Aiguader, 15-17, amb la major celeritat possible 

La vicepresidenta dona la paraula al Grup d’Esquerra Republicana. 
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La Sra. Maria Josefa López i Samper 

Gràcies. La comunitat de veïns de l’edifici avinguda Doctor Aiguader, 15-17, han 
demanat repetides vegades al Patronat Municipal de l’Habitatge la manca de mesures 
de seguretat i prevenció de l’edifici. 

L’edifici en qüestió consta de 150 habitatges construïts, 146 ocupats actualment, dins 
dels quals hi ha els 30 destinats a persones amb dificultat de mobilitat fruit del 
programa «Canvia’t d’habitatge». 

Degut a aquesta tipologia de la població, els veïns es mostren molt preocupats per la 
seguretat de l’edifici en cas d’incendi. Per això demanem que l’Ajuntament insti el 
Patronat de l’Habitatge a certificar l’adequació de les mesures de prevenció i seguretat 
en matèria d’incendis de l’edifici del carrer Doctor Aiguader, 15-17, amb la major 
celeritat possible. 

La vicepresidenta dona la paraula al Govern. 

El Sr. Ferran Caymel Ubia 

No volem perdre ni un segon, perquè hi ha veïns del bloc que porten molt... 

La vicepresidenta aclareix que el veí ha de parlar després. 

El Sr. Ferran Caymel Ubia 

Després; d’acord. Acceptem el prec. Hem demanat aquest certificat, el tenim. Per tant, 
el tema de prevenció d’incendis el Patronat ens diu que hi és. 

Som conscients que hi ha hagut queixes i diferents incidències no directament amb 
incendis, sinó amb altres coses, i, per tant, no perdré ni un segon més, sinó que potser 
seria moment d’escoltar-los. 

La vicepresidenta agraeix la intervenció i dona la paraula a la comunitat de propietaris 
del carrer del Doctor Aiguader, 15-17. 

La Sra. Carme Redondo (en nom de la comunitat de propietaris de Doctor Aiguader, 
15-17) 

Buenas noches. Gracias por la invitación. Soy la presidenta de la comunidad de 
vecinos de 150 viviendas, 169 plazas de parking, 121 trasteros, 6 plazas de moto. 
Ciertamente tenemos 30 pisos ocupados por vecinos del «Canvia’t d’habitatge», más 6 
pisos que son ya de origen adaptados para minusválidos. Quiero decir que estos 
vecinos marcan un perfil que no ha sido sobrevenido en esta comunidad, sino que ya 
estaba previsto que llegara. 

Desde inicio de la ocupación de estos pisos en febrero del 2016 hemos ido detectando 
muchos problemas de todo tipo, de toda índole. Somos una comunidad inquieta, 
molesta, muy reivindicativa, pero muy trabajadora. Y sobre todo sabemos, porque lo 
vivimos en el día a día, que estamos en una situación de riesgo importante a nivel de 
antiincendios. Ciertamente, el Patronato nos hizo llegar un informe de licencia de 
construcción del parking, que es el número 19 de esta comunidad, pero no así de los 
dos edificios. Los hemos pedido hasta por instancia más de diez veces. 
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El parking está bien sectorizado, no lo vamos a negar, pero el sistema, aparte de estar 
obsoleto, la mitad está desconectado, faltan elementos graves importantes de 
seguridad, verificados no solamente por los vecinos desde el sentido común, sino por 
empresas que el Patronato ha contratado para que llevasen este proyecto y que han 
verificado que teníamos razón. 

A fecha de hoy, dieciocho meses después, seguimos sin saber qué pasa con nuestro 
sistema de incendios. Ese sistema de incendios solamente funciona en el parking. En 
los edificios no funciona. Tenemos dos sistemas de alarma monísimos solamente para 
el escaparate, que solo están conectados a la electricidad, pero que no tienen ningún 
tipo de sistema sonoro, ningún tipo de aviso acústico y ningún tipo de cableado de 
sobrepresión. Es decir que vivimos entre vecinos, algunos de ellos encamados 
veinticuatro horas diarias, que en el caso de que se diera un incendio nadie sabría 
cómo sacarlos de allí, ni nosotros podríamos estar avisados de que tenemos que 
ayudar al resto de los vecinos, porque no hay nada que nos avise de que tenemos un 
incendio. La única alarma que existe está dentro del parking y en la rampa. Para que 
se hagan una idea, los camareros del Pasa Tapas saben antes que ha saltado la 
alarma que yo misma, y me llaman por teléfono. 

Es decir, no es un pequeño detalle, son muchos elementos que no funcionan. 
Llevamos dos empresas distintas, dos gastos de dinero público, y seguimos sin tener 
nada resuelto. Lo único que pedimos es que Ayuntamiento se haga cargo de hacernos 
el relevo, porque hasta ahora…, llevamos muchos meses con este tema. Estamos 
cansados, estamos hastiados, estamos decepcionados, pero sobre todo yo creo que 
no nos corresponde esta responsabilidad. La responsabilidad es de quien construyó, 
de quien recibió la licencia de obra. Dudamos de que la ejecución final haya sido 
aprobada por nadie, porque no solamente nos pasa con el tema antiincendios, sino 
que nos pasa también con otras supuestas cosas que nuestro maravilloso edificio 
tenía y que a la hora de la verdad han resultado que el proyecto publicado no se 
ajustaba a la realidad construida, porque durante las obras pasan cosas. Pero durante 
una obra no puede pasar que el sistema antiincendios se deje olvidado. Tenemos 
totalmente un sistema que hay que empezar de cero, hay que volver a invertir en todo 
esto. 

La única opción es que pidamos una ECA, y no estamos dispuestos a eso, porque, 
como comprenderán, preferimos dormir tranquilos pudiendo saber que vamos a pagar 
nuestra hipoteca que no dormir inquietos encima de un polvorín. 

Gracias. 

La vicepresidenta agraeix la intervenció i dona la paraula de nou al Grup d’Esquerra. 

La Sra. Maria Josefa López i Samper 

Carme i Miquel, us dono les gràcies per haver estat aquí, i a més tantes hores avui, 
que ha sigut això tan llarg. I us encoratjo. És que no t’haig d’encoratjar, perquè ets una 
persona tan forta i tan dallò que... Bé, endavant, que sou una comunitat molt valenta, 
de veritat. 

La vicepresidenta agraeix la intervenció i dona la paraula al Govern. 

El Sr. Ferran Caymel Ubia 

Ens comprometem a veure’ns durant aquesta propera setmana i donar-vos aquest 
relleu que demaneu. 
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Aquest prec ha estat acceptat.  

10.  Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal d’ERC-AM perquè 
el Govern municipal exigeixi a les autoritats de l’Estat la retirada immediata 
del desplegament repressor format pels cossos de la Guàrdia Civil i la 
Policia Nacional que des de fa setmanes es troben instal·lats a la nostra 
ciutat 

La vicepresidenta dona la paraula al Grup d’Esquerra Republicana. 

El Sr. Marc Borràs i Batalla 

Gràcies. L’1 d’octubre es va atendre en relació amb les càrregues policials 1.066 
persones. A Barcelona en foren 325, el 32% del total. Els diagnòstics mèdics més 
greus són un cas d’infart agut de miocardi, un cas de fractura de sòl orbitari i maxil·lar 
superior dret amb afectació del globus ocular i pèrdua total de visió d’un ull, un cas de 
traumatisme cranioencefàlic i abdominal amb crisi hipertensiva, un cas de traumatisme 
cranioencefàlic amb pèrdua de consciència. 

Al districte de Ciutat Vella els bàrbars decidiren apallissar els nostres veïns a l’Escola 
Mediterrània, al Pau Claris i a l’Escola Pia Sant Antoni. 

El dia 23 de setembre, mossos d’esquadra van detenir un policia nacional que en estat 
d’embriaguesa va entrar a una pastisseria i, pistola en mà, va amenaçar la 
concurrència. El 25 d’octubre set agents de la Policia Nacional van protagonitzar una 
batussa en un bar del barri del Born. Anaven molt beguts, cridaven, molestaven altres 
clients i tractaven malament els cambrers, cambrers que són italians i que parlaven en 
italià, i els agents els van confondre amb catalans i els van exigir que parlessin castellà 
perquè «Barcelona es España». Es van negar a pagar les consumicions i van intentar 
impedir que el bar tanqués al crit de «Somos la puta ley, aquí, en Barcelona. Cerráis y 
abrís cuando decidimos nosotros.» També van fer destrosses al bar. Quan van arribar 
els Mossos, els van rebre dient-los: «Putos catalanes.» L’1 de novembre la filla de 
Joaquim Forn va necessitar assistència mèdica per l’angoixa produïda per la 
concentració ultra que increpava l’arribada a l’aeroport del Prat dels consellers 
d’Interior i de Treball de la Generalitat, Joaquim Forn i Dolors Bassa. Les imatges 
constaten membres de la Guàrdia Civil de paisà assetjant-los. 

És per tot això que formulem aquest prec perquè el Govern municipal exigeixi a les 
autoritats de l’Estat la retirada immediata del desplegament repressor format pels 
cossos de la Guàrdia Civil i la Policia Nacional que, des de fa setmanes, es troben 
instal·lats a la nostra ciutat. Fora les forces d’ocupació. 

La vicepresidenta dona la paraula al Govern. 

El Sr. Jordi Rabassa i Massons 

Acceptem el prec. Un dels records més vívids d’aquella jornada de l’1 d’octubre va ser 
anar a la Barceloneta al vespre i poder parlar i veure alguns veïns, concretament un de 
més de setanta anys, que tots coneixem, amb el braç embenat ensenyant-nos els 
hematomes a l’esquena i a les cames, i una altra veïna que ens explicava com l’havien 
arrossegat a «patades» uns quants metres fins al mig del passeig, i a més a més 
l’havien insultat i vexat. 

Per tant, no volem aquesta gent a la nostra ciutat ni al nostre país. Acceptem el prec. 
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Aquest prec ha estat acceptat. 

11.  Prec al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Demòcrata perquè 
el Govern del Districte incrementi la presència de la Guàrdia Urbana a la 
zona del carrer de l’Om i valori destinar-hi una patrulla fixa com a altres 
punts del districte, i traslladi a la DGAIA la situació dels menors que viuen 
en aquest carrer 

La vicepresidenta dona la paraula al Grup Demòcrata. 

La Sra. M. José Chacón i Salvador 

Gràcies. El Grup Municipal Demòcrata volem transmetre l’angoixa que pateixen molts 
dels veïns del carrer de l’Om en una situació límit. I, com no pot ser d’altra manera, 
oferir-nos al Govern actual a donar una solució provisional mentre treballa aquest 
conflicte. 

Consellera Alfama, em consta que està al cas i que ha fet molta feina, però els veïns 
necessiten re, una miqueta més només. Els traficants controlen el carrer i provoquen 
conflictes constants. Són un grup organitzat de joves que reben part del seu sou en 
droga, vigilen el carrer, distribueixen i recerquen clientela. Quan van col·locats, creen 
aldarulls, amenacen els veïns, fan mal ús de la via pública. Aquests joves fan que les 
relacions veïnals siguin inexistents perquè els veïns estan atemorits. 

Aquest mateix grup provoca actes vandàlics a la finca del Patronat, rebentant panys 
comunitaris, enganxant la llum, apropiant-se del correu personal dels veïns per robar 
dades, bloquejant l’ascensor a diferents plantes perquè els veïns no hi tinguin accés i 
puguin fer els seus negocis amb més amplitud. 

Aquests actes vandàlics als veïns els incrementa un 50% per cent la quota de la 
comunitat, i, si som conscients que són gent usuària d’un pis del Patronat, amb uns 
recursos limitats, ho trobem inadmissible. 

Altra preocupació dels veïns i nostra és els menors que trobem a totes hores al carrer, 
la majoria fills d’un traficant que passen la nit i el dia al carrer Om amb Sant Bertran. 
Aquests nens són utilitzats també per a la venda de drogues com a porters, inclús per 
al transport, normalitzant aquest fet il·legal en el seu creixement com a persones. 

Davant d’aquesta situació d’emergència, el PDeCAT prega al Govern una actuació 
immediata destinant una patrulla de Guàrdia Urbana que pugui restablir als veïns la 
sensació de seguretat que necessiten per poder tornar a crear xarxa entre ells, fer una 
vida de veïnatge i tornar a donar vida al teixit comercial. També demanem que sigui 
traslladada a la DGAIA la nostra preocupació i es prenguin mesures per a aquests 
menors que són víctimes de tot aquest conflicte. 

Gràcies. 

La vicepresidenta dona la paraula al Govern. 

La Sra. Eva Alfama i Guillén 

Sí, els acceptem el prec. És veritat que és una situació molt complicada, hi estem al 
cas. I acceptem el prec que hi hagi més presència, a banda de treballar més la solució 
de les diferents problemàtiques de la zona. 
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Aquest prec ha estat acceptat. 

c)  Preguntes 

12.  Pregunta al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal de Cs referent 
a quines mesures ha pres l’Ajuntament per desallotjar la finca ocupada per 
grups antisistema al carrer d’en Robador, 43  

La vicepresidenta dona la paraula al Grup de Ciutadans perquè faci la seva pregunta. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Gràcies, vicepresidenta. La pregunta es clara y concreta: ¿qué medidas ha tomado el 
Ayuntamiento para desalojar la finca ocupada por grupos antisistema o por 
reivindicaciones políticas en la calle Robador, 43? 

La vicepresidenta dona la paraula al Govern. 

El Sr. Jordi Rabassa i Massons 

Doncs, el Districte ha pres les mesures que es prenen en totes les ocupacions, que és 
posar la denúncia corresponent, i, a partir d’aquí, hi ha l’actuació dels jutjats, que 
acaben decidint, si és que es segueix l’ocupació, en quin moment es fa el 
desnonament. 

La vicepresidenta dona la paraula de nou a la consellera de Ciutadans. 

La Sra. Julia Barea Sánchez 

Gràcies, vicepresidenta. Decir que hacen lo que siempre hacen, eso no es verdad –
eso no es verdad. No, no todo verdad.  

En la comisión del Consell de Barri del Raval yo le pregunté directamente a la 
consellera que tiene al lado, a la señora Alfama, cuándo se había presentado la 
denuncia, y me dijo que cuarenta y ocho horas después no se había presentado. 

Ese mismo momento, cuando el 11 de septiembre a mí me llaman los vecinos y me 
dicen que se ha ocupado en la calle Robador, yo les pregunté si les habían llamado a 
ustedes, y me dijeron que sí y que no había aparecido nadie del Gobierno, cosa que 
me sorprendió. Días después, justo al día siguiente, les llamé por ver si habían 
aparecido, y no aparecieron. Seguí preguntando, hasta que me cansé y dije que ya no 
iban a actuar. De hecho, pregunté a su responsable de Vivienda qué había pasado 
con Robador, 43, y la respuesta fue bastante concreta: a través de la Ley 18/2007…, 
establece destinar la vivienda de uso indebido no autorizado, ese motivo es desahucio 
administrativo obligatorio. La responsabilidad de llevarlo a cabo es conjunta, ya que 
ese edificio es de propiedad municipal desde hace varios meses. 

Según su gerente de Patronato…, o el señor responsable –que no me quiero 
equivocar del apellido, creo que se llama señor Buró– dijo que la propiedad municipal 
se defiende. Pues ustedes aquí no han defendido ni la propiedad municipal. De hecho, 
Carme y Miquel les han explicado su caso, y la propiedad municipal no la están 
defendiendo. El caso de la calle Om, tres cuartos de lo mismo. ¿Así van a defender la 
propiedad municipal, permitiendo que se ocupen esos pisos? 
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La vicepresidenta dona la paraula al Govern. 

El Sr. Jordi Rabassa i Massons 

Se està en procés judicial i, per tant, toca esperar el que determinin els jutges. 

I sí que és veritat que nosaltres creiem que un procés de desnonament o de 
desallotjament és un procés traumàtic, i, per tant, hem d’explorar totes les vies 
prèviament per no arribar a segons quin tipus de desallotjament. Però està en procés 
judicial i el que hem de fer és esperar que es resolgui. 

Estan les obres a punt de licitar-se i les obres començaran en termini, començaran 
quan s’han de començar, perquè les persones que tenen adjudicades des de fa anys 
aquestes «vivendes» puguin entrar tan bon punt acaben les obres, que començaran 
en el termini previst des de fa molts mesos. 

13.  Pregunta al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal CUP Capgirem 
sobre quin va ser el capteniment del Districte a l’hora de posar centres de 
votació a disposició i respecte el paper de la Guàrdia Urbana. Contradiuen 
els acords presos en la institució de l’Ajuntament de Barcelona els càrrecs 
de Govern municipal que fan declaracions en contra? 

La vicepresidenta dona la paraula al Grup Municipal de la CUP. 

El Sr. Joan Suqué Puig-Serra 

Bé, molt dinàmica, no?, perquè ja tenim tots ganes de marxar, em sembla. 

Re, l’altre dia aquí, a l’Audiència Pública, dèieu que havíeu anat a les escoles davant 
de la policia, però la metàfora és una mica barata, però és com tot de bombers dient 
que han anat amb la gent i les galledes a tirar aigua amb galledes al foc. No ho sé. Si 
no veieu una contradicció en tot això... La Guàrdia Urbana ha posat una multa a una 
companya per encartellar en un lloc disposat per encartellar. La majoria d’ajuntaments 
o s’han implicat o no s’han implicat. Aquest Ajuntament, no ho sé, sembla que està 
una mica a tot arreu. Una pregunta vaga... 

La regidora 

Tres coses. Sobre l’actuació que comenta de la Guàrdia Urbana, li demanaria que ens 
faci arribar documentació concreta i que puguem revisar-ho, si efectivament es podia 
encartellar allà.  

Sobre els llocs de votació, es van demanar dos llocs de votació municipals, el CCCB i 
la Virreina. Nosaltres vam posar a disposició el Centre de Cultura Contemporània, per 
a la resta hi havia un acord amb la Generalitat, com ja vam explicar, per tal que es 
pogués votar. 

I jo crec que en el cas de l’1 d’octubre, que vam dir que garantiríem que es podria 
votar, queda molt clar on som, més quan justament l’alcaldessa té una denúncia per 
desobediència per haver facilitat la possibilitat de votar l’1 d’octubre. 

14. Pregunta al Consell Plenari de Ciutat Vella del Grup Municipal Demòcrata 
sobre quines mesures està duent a terme el Govern del Districte per 
erradicar el fenomen de la venda ambulant il·legal al barri de la Barceloneta i 



DISTRICTE DE CIUTAT VELLA     AJUNTAMENT DE BARCELONA 

 

 95 

els seus entorns, i si té previst posar en marxa algun pla per revitalitzar el 
comerç i compensar els comerciants de la Barceloneta que aquest estiu han 
tingut pèrdues pel descontrol de la venda ambulant il·legal a tocar dels seus 
negocis 

La vicepresidenta dona la paraula al Grup Municipal Demòcrata. 

El Sr. César Martínez i López 

Gràcies. Aquest estiu hem viscut com mai la consolidació de la presència de persones 
exercint la venda ambulant sense cap tipus de permís a molts llocs de Barcelona, però 
especialment a la Barceloneta. Hem pogut veure com la presència de la Guàrdia 
Urbana i els Mossos d’Esquadra ja no és una mesura dissuasiva d’aquesta activitat. 
Els agents de la Guàrdia Urbana i els Mossos i la Policia Portuària s’han vist obligats a 
interpretar el teatrillo del joc del gat i la rata sense que això resolgui la problemàtica a 
què s’enfronten els comerciants del barri. El joc del gat i la rata tampoc resol la situació 
de les mateixes persones que es veuen abocades a dur aquesta activitat il·legal 
organitzada, activitat organitzada i molt ben organitzada, perquè fins i tot incorporen 
serveis de reserva de les millors ubicacions i servei de càtering per a la manutenció 
dels qui s’han de passar tot el dia davant de la manta. Una veritable organització que 
està arrasant amb el comerç del barri.  

Ni tan sols la gran afluència de molestos turistes al barri de la Barceloneta serveix 
perquè el comerç que paga els seus impostos pugui vendre els seus productes a 
aquests turistes o gent de pas, perquè per preu no poden ser competitius davant les 
mantes, que gaudeixen de no tenir cap més càrrega que la que la seva organització 
mafiosa els deu demanar. 

Mentre el top manta ofereix tot tipus de productes per a la platja i per bronzejar-se, 
calçats, roba, ulleres, penjolls, rellotges, etcètera, rebentant preus, el comerç local de 
la Barceloneta cada cop és menys variat, ja que es veuen obligats a tancar. Certament 
aquesta exposició és genèrica, però és ben conegut pels veïns i veïnes de la 
Barceloneta que els tancaments tenen noms i cognoms, com el de Santos o el de 
Lauren’s. 

No podem mesurar quina part de la mala situació que viu el comerç del barri ve 
donada per la venda ambulant il·legal, per l’ofec de les obligacions tributàries i la 
situació precària dels clients que encara s’arrosseguen des de la crisi o per la manca 
d’una veritable política de dinamització del comerç de proximitat. Però la realitat és que 
els veïns de la Barceloneta estem veient com el teixit comercial va desapareixent. Per 
això fem aquesta pregunta. 

La vicepresidenta dona la paraula al Govern. 

El Sr. Jordi Rabassa i Massons 

Compartim que el comerç de proximitat està desapareixent a tot el districte. Justament 
per això en aquest plenari hem presentat la mesura de baixos de protecció oficial. 
Efectivament, no podrem dimensionar quina es la responsabilitat d’això, pot ser dels 
preus abusius del lloguer, pot ser de la desaparició de veïns per preus abusius també 
de lloguer i per l’expulsió, pot ser per diversos motius i no exclusivament per un que 
habitualment és un que vostès li diuen el top manta, que té unes arrels més enllà de 
les possibles organitzacions espontànies que s’organitzen, que té una arrel molt clara 
en la vulnerabilitat. 
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Per tant, hem explicat ja, i em remeto al prec anterior, el nombre d’intervencions que 
ha fet la Guàrdia Urbana, que van per més de 1.300, i per denúncies per venda 
ambulant, 45.000, pràcticament 46.000, en tot el districte, i també a la Barceloneta.  

I pel que fa a la promoció econòmica al barri de la Barceloneta, repetim que baixos de 
protecció oficial, compromís que en propers plecs del programa «Local Local» puguin 
sortir baixos de la Barceloneta. I recordar el reforç que s’està fent amb el suport a 
comerços ja existents. I seguir amb les xarxes laborals locals. 

 

En no haver-hi altres assumptes a tractar, la vicepresidenta agraeix la presència i la 
participació a tots els assistents, sobretot als veïns, i aixeca la sessió a les 23.48 
hores.  

 

 

La secretària del Consell Vist i plau  
La presidenta 
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